
Vse živijenje merimo.
znamo izmeriti potrebe naše družbe?

Hotenj in zmožnosti ni mogoče ugotavljati z metrom, lahko pa jih usklajujemo. Mlad človek — učenec vstopa v življenje skupaj z 
'ustniki v razredu. Potem se usmeri po svoje. Takrat najbolj potrebuje pomoč, strokovne nasvete in oporo.
Ali mu znamo pomagati? Smo izmerili možnosti za poklicno us majanje in usposabljanje mladih?
^aša družba uporablja različna merila: ena za potrebe, druga za hotenja. Vse prevečkrat pa je merilo denar 
Zato ostajajo lepe zamisli v resolucijah velikokrat neuresničene.
JA-MA

Veljko Troha

Pedagoško šolstvo 
na novih poteh

Slabosti našega vzgojnoizobraževalnega sistema, zlasti tistega na 
srednji stopnji, so se tako zelo nakopičile, da smo se ga odločili ko
renito spremeniti. Za nami je javna razprava o predlogu dokumenta 
»Preobrazba srednjega šolstva v usmerjeno izobraževanje«, vendar 
njeni rezultati še niso tako ovrednoteni, da bi jih lahko strnili v 
ustrezno oceno.

Pri načrtovanju izobraževanja učiteljev in vzgojiteljev pa nismo 
čakali rezultatov javne razprave, temveč smo z njim že zakoračili v 
življenje.

Priprave na vsebinsko in organizacijsko preobrazbo pedago
škega šolstva so šle dlje od vseh drugih področij. Vemo, kaj želimo 
doseči s to preobrazbo, vemo tudi, kakšnega učitelja hočemo. 
Opredelili smo njegov splošni lik na temelju treh dominant, značil
nih za njegovo osebnost: družbeno in moralno naj bo učitelj sociali
stično usmerjen in tako sposoben uresničevati družbeno vzgojne 
smotre; biti mora strokovno ustvarjalna osebnost, ki s svojim temel
jitim znanjem sprošča v mladih ljudeh željo po odkrivanju novega v 
naravi in družbi; pedagoško naj bo tako usposobljen, da s svojim 
delom in življenjem spodbuja ustvarjalnost mladih. To hočemo. 
Usmerjeno izobraževanje, ki ga načrtujemo in tudi že uveljavljamo, 
naj bi bistveno prispevalo k takemu oblikovanju učitelja.

Hotenja, zapisana v naših dokumentih, sicer usmerjajo akcijo, 
biti pa morajo trdno zasidrana v naši zavesti. Le tako bomo kos 
težavam, s katerimi se bomo srečevali pri uresničevanju idejnih 
izhodišč v praksi. Sicer se lahko zgodi, da se bodo le-ta izrodila, in 
od posodobljenega izobraževanja ne bo ostalo nič drugega kot 
novo, moderno ime.

Katere težave pomenijo že na tej stopnji 'veliko preizkušnjo spreje
tih načel?

Rekli smo: usmerjeno izobraževanje pedagoških delavcev mora 
ustvarjati vsestransko usposobljenega učitelja. Imenovali smo ga 
vzgojitelj. Potrebujemo torej človeka, ki ga označujejo vse tri omen
jene dominante. Praktične posledice takega prepričanja se najprej 
kažejo pri oblikovanju predmetnikov in učnih načrtov pa tudi pri 
uresničevanju le-teh v učnovzgojni praksi. Če se ljudje, ki naj bi ure
sničevali to načelo, ne bodo otresli predsodkov, ki ovirajo ustvar
jalno sintezo s.rokovnega, pedagoškega in družbenega, tedaj ob
staja resna nevarnost, da usmerjeno izobraževanje ne bo dalo takega 
učitelja, kakršnega smo si zamislili. Še vedno bo nekakšna lepljenka 
nepovezanih prizadevanj, ne pa osebnost, ki ustvarjalno združuje 
lastnosti strokovnjaka, pedagoga in družbenopolitičnega delavca. S 
tem ko smo si začrtali temeljni lik, torej še ni konec prizadevanj, da 
bi takega učitelja tudi dobili.

Pri preobrazbi pedagoškega šolstva ; a nam ni šlo le za boljšega 
učitelja, temveč tudi za to, da bi imeli dovolj učiteljev. Morda je prav 
težnja, da bi jih imeli kmalu čim več, sprožila akcije, ki sedaj ustne: - 
jajo več mladih v pedagoške poklice, ne zagotavljajo pa, da bomo 
dobili resnično ustvarjalne prosvetne delavce. Kaj je tisto, kar po
raja dvom v uspešnost nekaterih akcij na tem področju?

Zapisali smo, da temelji usmerjeno izobraževanje med drugim 
tudi na »človekovih nagnjenjih, sposobnostih in interesih«. Če je to 
res, moramo najprej ugotoviti resnične interese, nagnjenja in spo
sobnosti za pedagoški poklic. Vendar pa razen družbenopolitične 
akcije, ki je prispevala, da se je vpisalo več mladih v pedagoške šole, 
nismo storili ničesar za ustrezen izbor prihodnjih učiteljev. S ton si 
ne zagotavljamo boljših pedagoških delavcev, poleg tega pa ne mo
remo biti prepričani niti v to, da jih bomo dobili več. Nekatere !>■. žne 
ugotovitve kažejo, da se precej mladih, ki so sedaj v pedagoških 
šolah, ne namerava usposobiti za pedagoški poklic. K boljši kako
vosti ne prispevajo niti letošnje razmere ob vpisu v srednje šok saj 
smo odpirali oddelke pedagoških gimnazij predvsem zato, d:: bi 
spravili mladino pod streho, ne pa zato, da bi je čim več usmerili v 
pedagoške poklice. To kaže, da nismo dovolj premišljeno, dosledno 
in odločno vodili kadrovske politike, 5 katero naj bi uresničevali na
čelo o vsestransko usposobljenem Učitelju. Zato se nam postavlja 
zahteva po bolj načrtnem, doslednem uresničevanju vsega tistega, 
kar smo zapisali v izhodiščih za preobrazbo srednjega šolstva v 
usmerjeno izobraževanje pedagoških delavcev.

Neposredna naloga, ki je pred nami, je tudi organizacija pedago
škega šolstva. Tu gre na eni strani za notranjo vsebinsko povezanost 
raznih šol II. faze usmerjenega izobraževanja, na drugi pa za odlo
čen poseg v organizacijo mreže pedagoških šol. Načelo policentrič
nosti pedagoškega šolstva je treba uskladiti s potrebami, ki bi jih 
morali odslikati bolj stvarno, pa tudi z možnostmi, ki jih imamo. 
Pedagoških šol ne ustanavljamo dovolj načrtno. Zadnji čas je, da 
zakoličimo ustrezno mrežo teh šol in ustvarimo možnosti za njihov 
razvoj, zagotovimo potreben denar in kadre. To moramo storiti, da 
ne bi zašli v novo krizo. V letošnjem šolskem letu bo mnogo mladih 
končalo prvo fazo usmerjenega izobraževanja pedagoških delavcev 
in se verjetno usmerilo v drugo fazo — na različne smeri pedago
škega usposabljanja. Kje bo organizirana druga faza? Ali bodo 
ustvarjeni drugi pogoji za življenje in delo mladih v centrih, kjer 
bomo imeli organizirane pedagoške šole? Kako bo z učitelji, ki naj 
bi uresničevali programe raznih smeri na tej stopnji?

Vse to zahteva določno in načrtno akcijo, ki pomeni dosledno 
uresničitev idejnih izhodišč pedagoškega šolstva.
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Tujci o našem vzgojnoizobraževahem sistemu
/ ------------------------N

Konec letošnjega maja je obiskala Jugoslavijo delegacija na
cionalnega sindikata angleških učiteljev (NUT), ki jo je vodil 
predsednik organizacije A. F. Wilshire. Delegacija je bila gost 
Sindikata delavcev družbenih dejavnosti Jugoslavije. Med de
vetdnevnim bivanjem v naši državi so si gostje v Beogradu, na 
Reki in v Zagrebu ogledali več predšolskih ustanov, osnovnih 
in srednjih šol, zavodov za proučevanje šolskih vprašanj in pe
dagoško akademijo na Reki.

V teh ustanovah so se pogo
varjali o raznih vidikih delovanja 
našega vzgojnoizobraževalnega 
sistema, še posebej pa so se za
nimali za sistem samoupravl
janja in razvoj samoupravnih 
odnosov v vzgoji in izobraževan
ju. V zveznem, republiškem in 
občinskem odboru sindikata so 
dobili temeljne informacije o 
delu samoupravnih interesnih 
skupnosti, o reformi vzgojnoizo
braževalnega sistema ter o polo
žaju in vlogi sindikata pri reše
vanju vprašanj s tega področja. 
Delegacija se je zanimala ne 
samo za vzgojo in izobraževanje, 
temveč tudi za delovanje celot
nega samoupravnega sistema, za 
delegatsko načelo, načrtovanje

in še številna druga vprašanja 
naše družbe.

fogovon so bili zelo razgibani, 
saj so bili člani delegacije nanje 
temeljito pripravljeni. Zanimivo 
je, kaj so povedali ob koncu po
govorov: »To, kar smo videli in 
spoznali, nas je navdušilo — po
sebno kar zadeva gospodarski 
napredek in razvoj samouprav
nih družbenoekonomskih odno
sov. Samoupravna demokracija 
daje v praksi pozitivne rezultate. 
Vaši ljudje samostojno in od
krito prikazujejo uspehe in sla
bosti. Poseben vtis napravi entu- 
ziazem vaših ljudi. Jugoslovan
ska praksa odpira perspektive 
socializmu in se bistveno razli
kuje od prakse v drugih sociali

Kreditiranje gradnje 
osnovnošolskega prostora

Izobraževalna skupnost Slo- Prestranek, Cerkno, Konen, Ra-
venije je spomladi razpisala na- deče — in vse že naštete šole iz

.tj za kreditiranje naložb v manj razvitih območij. Poleg teh
osnovnošolski prostor. Po zakl- izpolnjujejo pogoje za posojila
j ricm roku za priglasitev (letos tudi: osnovna šola Braslovče,
poleti) so ugotovili 24'prosilcev; Murska Sobota III. in Ribnica,
od teh jih 13 izpolnjuje kreditne Če prištejemo še šole, ki jih 
pogoje. Sredstva bodo razdel- gradimo s samoprispevkom,
j ut mednje, in sicer iz različnih bomo ugotovili, da do prostor-
virov. Denar, namenjen izkl- skih razmer, predvsem v osnov-
i u..no za naložbe v osnovnošolski nih šolah, res nismo brezbrižni,
prostor na manj razvitih območ- Upajmo, da se bomo prej ali 
jih, bodo delili po naslednji slej navadili vlagati več denarja
prednostni listi: osnovna šola tudi za to, da bo dovolj učiteljev
Mokronog, Rogatec, Beltinci, in za njihovo čim boljše delo. Od
Šentjur, Luče in posebna učiteljev pričakujemo največ,
osnovna šola Ormož. kar je mogoče: da nam bodo

Posojila pa bodo dajali tudi iz vzgojili in izobrazili mladi rod.
drugih virov. Iz vzajemnostnih Ali smo jih za to opravilo pri-
sredstev, združenih v letu 1976, pravljeni plačati po delu? 
prejmejo posojila: osnovna šola N. M.

T i H v Šaleški dolini je največji problem pomanjkanje šolskih pro
si 'ov, saj že grozi uvedba triizmenskega pouka. Problem bo rešen 
šr tedaj, ko bosta dograjeni IV. osnovna šola v Velenju in V. 
Oi Ovna šola v velenjskem novem zaselku Gorica. — (Besedilo in 
t:. o: Jože Miklavc)
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stičnih deželah.
Resolucija o reformi vzgojnoi

zobraževalnega sistema vsebuje 
napredne in sveže zamisli, ka
kršnih nismo našli v podobnih 
dokumentih drugih dežel, toda 
vaš sedanji šolski sistem je kon
servativen, tradicionalen, precej 
okostenel in ne daje dovolj mož
nosti za ustvarjalnost in samoini
ciativnost učiteljev in učencev. 
Zelo zaostaja — posebno če ga 
primerjamo z razvojem samou
pravnih odnosov.«

Oglejmo si nekaj pripomb čla
nov angleške delegacije,'ki zade
vajo vzgojnoizobraževalni si
stem. Vredni so razmišljanja, po
sebno zato, ker si premalo priza
devamo, da bi jih uresničili:

— Razvita in dobro organizi
rana predšolska vzgoja je naj
boljša oblika odpravljanja so
cialnih razlik, ki se kažejo že pri 
otrocih. Biti mora del celotnega 
izobraževalnega sistema, otro
kom pa naj ustvari približno 
enake možnosti za nadaljnjo živl
jenjsko pot. Predšolska vzgoja ni 
zgolj igra in zabava, ampak ra
zvija psihofizične lastnosti otro
ka, torej ima vzgojnoizobraže- 
valno komponento.

PREŽIVELO
PONAVLJANJE

-— Ponavljanje razredov v 
obvezni osnovni šoli je konser
vativno in se ne ujema s humani
tarnimi načeli samoupravne so
cialistične družbe. Mnoge ra
zvite kapitalistične dežele so po
navljanje opustile. Če pravimo, 
da je šola »drugi dom« mlade 
osebnosti, če človeka pripravlja 
na življenje in če učitelji posebej 
pomagajo slabšim( dopolnilni 
pouk in svobodne dejavnosti) — 
od kod torej 5 do 10 % ponavl- 
jalcev? Ali je pedagoško in so
ciološko upravičeno, da učenec 
ponavlja razred zaradi enega ali 
dveh predmetov, če pa je v dru
gih uspešen? Ali ponavljalec 
vzgojno vpliva na sošolce v ra-' 
zredu, v katerem sta za leto ali 
dve mlajši generaciji? Ponav
ljanje učencev v osnovni šoli 
torej ni mogoče prepričljivo 
utemeljiti.

— V vsaki šoli, posebno pa v 
osnovni, se učenec izobražuje in 
vzgaja kot celostna osebnost. Ta

proces poteka pri učnih predme
tih in vsebinah, vzajemnem pre
pletanju in organskem povezo
vanju posameznih ved, pri svo
bodnih dejavnostih ter Vsem 
delu in življenju šole. Razuml
jivo je, da vpliva na oblikovanje 
osebnosti tudi veliko drugih de
javnikov (družina, družba, lite
ratura, sredstva javnega obveš
čanja, družbene in športne orga
nizacije ipd.). V tem ni nič spor
nega. Vprašanje pa je, koliko pri 
pouku, pri razdrobljenih pred
metih, ob vsebinah, ki veliko
krat niso povezane, zagotavl
jamo celostno izobraževanje 
učencev. V sedanjih učnih načr
tih in predmetnikih ni zagotovl
jena potrebna interdisciplinira- 
nost, pa tudi ne organska in nev
siljiva povezanost dela in izobra
ževanja.

KAMEN SPOTIKE
— Poklicno izobraževanje po 

osnovni šoli je kamen, ob kate
rem se spotakne marsikatera re
forma. Kakršnekoli so že rešitve 
in modeli, vsi skrivajo v sebi šte
vilna protislovja. Toda, če so za
gotovljene temeljne postavke, je 
mogoče v organizirani družbi 
tudi to področje uspešno refor
mirati ter uskladiti s sodobnimi 
potrebami gospodarstva in druž
be. Naštejmo nekaj —po našem 
mnenju izhodiščnih postavk. Že 
v prvi fazi usmerjenega (poklic
nega izobraževanja) pa tudi v 
osnovni šoli je treba imeti dobro 
razvito in organizirano poklicno 
usmerjanje. Samo s tem in z ne
katerimi drugimi dejavniki je 
mogoče usklajevati nagnjenja in 
Želje učencev ter družbene za
hteve gospodarstva in drugih de
javnosti. Učencem, ki končajo 
določeno stopnjo usmerjenega 
izobraževanja, je treba zagotoviti 
zaposlitev in nujne pogoje za 
Življenje in delo. Vse šole in 
druge oblike izobraževanja po 
osnovni šoli morajo poskrbeti, 
da bo pouk nenehno in organizi
rano povezan z gospodarstvom 
in družbenimi dejavnostmi, za 
katere izobražujejo kadre. Vse to 
zahteva vsestransko izobražene 
učitelje in nove profile učiteljev 
(organizatorje, tehnologe, načr

tovalce ipd.). Vsakršno eksperi
mentiranje brez trdnih temeljnih 
izhodišč nas lahko veliko stane.

— Sedanje izobraževanje uči
teljev že zdavnaj ne ustreza; je 
konservativno, neenotno in — 
kar zadeva prakso —siromašno. 
Učitelji se šolajo na več šolah in 
fakultetah, kjer si pridobijo bolj 
ali manj potrebno strokovno teo
retično znanje.-Zelo skromno pa 
je njihovo pedagoško-metodično 
in družbenopolitično znanje. 
Lahko bi rekli, da brez izkušnje

in prakse »neposredno vskočif 
v proizvodnjo«. Če upoštevam1 
še neustrezen izbor kandidati)1 
za učiteljski poklic — saj & 
vedno nimamo^ družbeno ustji' 
jenih meril — dobimo pravo p°' 
dobo o tem, kdo vse pri nas p0' 
stane učitelj in kako se to zrcali1 
praksi.

To so samo nekatere izniti 
pripomb, ki so jih povedali n<A 
gosti. Mar nas ne spodbujajo ^ 
resnemu razmišljanju?
VAŠKO RAIČEV1Č

POPRAVEK 1
I

Na željo osnovne šole ! j
JANKO KERSNIK LUKOVICA i
(občina Domžale) popravljamo tiskarsko napako v razpisi1 t 
objavljenem v letošnji 13. št. Prosvetnega delavca. t
Zadnja vrsta v razpisu se pravilno glasi: ;
Rok prijave do 17. julija 1976.

POPRAVEK ;

V razpisu osnovne šole STARI TRG OB KOLPI, objavlja j 
nem v letošnji 13. številki Prosvetnega delavca, popravljali 
zadnji stavek: Šola nima stanovanj.
Pravilno: Špla ima stanovanja.

PREKLIC

Skupščina občine Ljubljana-Bežigrad, oddelek za družbe^ 
službe, preklicuje razpis nezasedenih delovnih me«1 
za osnovno šolo v Črtomirovi ulici v Ljubljani, ki je bil ob 
javljen v 13. št. Prosvetnega delavca, letošnjega 2. julija.

PREKLIC

Začasni svet osnovne šole v izgradnji v Črtomirovi ulici 
Ljubljana, Matjaževa 4

preklicuje
razpis za prosto delovno mesto pomočnika ravnatelja.
Razpis preklicujemo zato, ker je svet šole ukinil naveden« 
delovno mesto.

KMETIJSKI ŠOLSKI CENTER CELJE,
Ljubljanska cesta 97

razpisuje prosti delovni mesti:
— vzgojitelja — v domu v Medlogu — za nedoločen čas in
— v domu v Šentjurju — za določen čas, od 1. oktobri 

1976 do 30. aprila 1977.
1. oktobra 1976 do 30. aprila 1977.

Pogoj za obe delovni mesti je višja šolska izobrazba peda 
goske smeri.
V Šentjurju je na voljo samsko stanovanje.

Priprave na seje CK ZK Hrvaške o vzgoji in izobraževanju

Neustrezen razvoj pedagoške teorije
Ob širših pripravah za sejo centralnega komiteja Zveze komunistov 

Hrvaške, na kateri bodo razpravljali o reformi vzgoje in izobraževan
ja, je izvršni komite predsedstva CK ZKH organiziral zanimivo raz
pravo o aktualnih vprašanjih teorije vzgoje in izobraževanja. Poleg 
pedagogov teoretikov in znanih praktikov iz Hrvaške so se razprave 
udeležili tudi pedagoški delavci iz Beograda.

Na tem sestanku je bilo slišati 
zanimiva mnenja o problemih 
dosedanjega in nadaljnjega ra
zvoja pedagoške teorije pri nas 
ter ostre kritike na račun šole in 
vzgojnoizobraževalnega sistema. 
Udeleženci so opozarjali, da se je 
treba bolj organizirano, premišl
jeno in odločno zavzemati za ra
zvoj pedagoške teorije kot zna
nosti; ta bo namreč odgovorila 
na vprašanja, ki nastajajo pri 
graditvi naše samoupravne so
cialistične družbe. Slišali smo 
tudi podatke o kadrovski 
strukturi v pedagoški zna
nosti; ugotovljeno je, da ima
mo premalo kadrov. Od leta 
1945 pa do sedaj si je na Hrva
škem pridobilo doktorat pedago
ških znanosti 24 kandidatov (21 
moških in 3 ženske); 5 od teh jih 
je zunaj Hrvaške, 11 pa upoko
jenih. Jasno je, da ima pedago
ška znanost malo kadrov, in to v 
obdobju, ko šolstvo doživlja zelo 
intenziven in viharen razvoj na 
vseh ravneh. Zanimiv je poda
tek, da je v zadnjih desetih letih 
na Hrvaškem doktoriralo samo 5 
kandidatov, eden od teh pa je 
zunaj Hrvaške. Tudi starostna 
struktura doktorjev pedagoških

znanosti ni ugodna. Doktorat 
dosežejo poprečno v 42. letu sta
rosti, znanstveni delavci z dok
torskim nazivom pa imajo po
prečno 57 let.

Podobno je tudi z magistri pe
dagoških znanosti. Zato je Ni
kola Šoljan zatrjeval, »da je šte
vilo znanstvenih delavcev z dok
toratom in magisterijem odločno 
premajhno, da se formalne znan
stvene kvalifikacije pridobivajo v 
pozni starosti, sedanji znanstveni 
kader pa že kaže občutne ten
dence staranja.«

Dr. Nikola Potkonjak se je po
sebej zaustavil ob pozitivnih pri
zadevanjih v naši pedagoški teo
riji. Dejal je, »da se pri prouče
vanju ne moremo zadrževati 
samo pri tem, kar je empirično 
dano in pozitivno, ampak da mo
ramo posvetiti pozornost tudi ti
stemu, kar je potencialno dano, 
kar je možno, saj je prav to odlika 
ljudske in družbene zavestne de
javnosti pa tudi vzgoje. Ne 
smemo namreč pozabljati, da je 
obstoječe v procesu vzgoje hkrati 
tudi prehodno, izginjajoče in da 
je mnogo bolj pomembno opa
zovati to, kar nastaja, prihaja, 
novo, tj. samoupravno, sociali

stično.«
Očitki dr. Sfipe Šuvara, repu

bliškega sekretarja za prosveto, 
kulturo in telesno kulturo Hrva
ške, so bili namenjeni avtorita
tivni šoli in pedagogiki. Šuvar 
meni, da šola preveč obremen
juje učenca, preveč se zapira 
med zidove, ker je je strah drugih 
vzgojnih vplivov; le-ti se veliko
krat razlikujejo od njenih učin
kov, nima pa moči, da bi jih pre
magala.

Po mnenju dr. Šuvara avtori
tativna pedagogika v teoriji in 
praksi vztrajno podpira težnje, 
da je učitelj manj ali bolj nedo
takljiv, da je ustvarjalec vzgoje 
in izobraževanja, manj pa tisti, ki 
se vzgaja in izobražuje. Dr. 
Šuvar je govoril tudi o sumljivih 
vrednostih nekaterih pretiranih 
tekmovanj, boja za odličnjake za 
vsako ceno; o tem, kako sodelu
jejo šola in starši, kar zadeva 
»dresiranje« otrok iz prestižnih 
razlogov, o vzgoji tako imenova
nih »naj — haj« otrok, ki jih 
starši preveč obremenjujejo z 
raznimi dejavnostmi. Korenine 
takih pojavov vidi Šuvar v stari 
meščanski družbi, v tehnokrat
skih pojmovanjih in pojavu ma
lomeščanske socialistične jare 
gospode.

Razprava je pokazala, da 
imajo pedagogi o posameznih 
problemih različna mišljenja. To 
je razumljivo, čutiti pa je po
manjkanje stvarnih, analitičnih 

^ in znanstvenifrocen o dosedanjih'

dosežkih naše teorije in praks« 
Posledica tega so pogosto pa'1' 
šalne in negativne ocene sedafl' 
jega vzgojnoizobraževalnega si
stema.

Ivica Račan, član izvršnega 
komiteja predsedstva CK.ZKE 
je ob koncu razprave poudaril' 
da je smoter dosežen: začel se je 
javni dialog, ki ga je treba nadal
jevati na vseh ravneh in mobilizi
rati vse, ki lahko pomagaj« 
osvetliti posamezne problem«’ 
jih kritično razčleniti in poiskati 
najboljše poti socialistične preo
brazbe vzgoje in izobraževanj^ 
na temelju novih ustav in doku
mentov Zveze komunistov Jugo
slavije.

Glede na to je bila razprava 
uspešna kot način aktualizacij« 
problemov razvoja pedagošk« 
leorije na Hrvaškem in kot- 
oblika priprave na sejo vodstva 
Zveze komunistov Hrvaške.

Razumljivo je, da je o tem, kat 
je bilo povedano, sedaj treba 
razpravljati: v partijskih organi
zacijah pedagoških kateder, v 
znanstvenih in strokovnih usta
novah, pedagoških in drugih ča
snikih ter sredstvih množičnega 
obveščanja. Le tako bo pri pri
pravah na sejo CK ZK Hrvašk« i 
sodeloval širok krog delavcev 
vzgoje in izobraževanja, ne pa 
samo tisti maloštevilni, ki sicef 
po svoje vedrijo in oblačijo v pe
dagogiki.

• DJGRDJE D JURIČ - - •



PROSVETNI DELAVEC STRAN 3K

ij‘
rit
v<
st

ji-
v.
m
it

el
A
it

it

'£
i

J

• septembra 1376 - Številka 14

seminarju za jugoslovanske učitelje v tujini

Vedno bolj kakovostno
( ;------------------------------------------n

Pred dobrim mesecem je v Pionirsko mesto v Beogradu pri
potovalo iz vseh krajev Evrope več kot 200 učiteljev, ki pouču
jejo otroke naših delavcev v tujini. Udeležili so se petega semi
narja, ki sta ga zanje organizirala zvezni zavod za mednarodno 
znanstveno, prosvetno-kulturno in tehnično sodelovanje ter rne- 
drepubliško-pokrajinska komisija za dopolnilno šolanje otrok 
jugoslovanskih državljanov, ki so začasno zaposleni v tujini. 
Namen seminarja je bil seznaniti učitelje z najbolj aktualnimi 
dogajanji v naši državi in zunaj nje, z raznimi reformnimi spre
membami v našem šolstvu pa tudi v šolanju malih Jugoslovanov 
v tujini.

Temeljita razprava je osvetlila 
najpomembnejše zadeve, v njej 
Pa so sodelovali: Risto Džunov, 
Podpredsednik zvezne konfe
rence SZDL Jugoslavije, Vladi
mir Stevanovič, republiški sekre
tar za izobraževanje in znanost 
SR Srbije, Dobrosav Ilič, pred
sednik medrepubliško-pokrajin- 
ske komisije, Vinko Zidarič, šef 
odseka za dopolnilno šolanje 
zveznega zavoda za mednarodno 
znanstveno, prosvetno-kulturno 
*n tehnično sodelovanje ter 
mnogi drugi vidni predstavniki 
republiških in pokrajinskih 
družbenopolitičnih in izobraže
valnih organov.

Največ časa je bilo posvečeno

P počastitev rojstnega dne 
Predsednika Tita in dneva 
mladosti so v piranski galeriji 
slovesno odprli razstavo risb in 
ročnih izdelkov učencev po
sebne osnovne šole „Elvira 
Patovec“ iz Strunjana Sloves
nosti so se udeležili predsednik 
občine Piran tov. Bažec, pred
stavniki družbenopolitičnih in 
kulturnih organizacij ter ravna
telji šol in pedagoški delavci 

Razstavljeni so izdelki in 
risbe učencev od L do VIII. 
razreda, tako da je viden 
postopen razvoj in širjenje du
ševnega obzorja učencev. Risbe 
so nastale ob opazovanju okolja 
in lastnega doživljanja Izredno 
lepo učinkujejo v harmoničnih 
barvah izdelani gobelini, bodisi 
kot namizni prti in prtiči ali 
slike, ki so še posebno pri
vlačne. Predstavljeni pa so tudi 
izdelki, narejeni z drugimi 
vbodi, s kvačkanjem, dela iz 
slame in lepljenke. Razstavo 
najbolj poživijo predmeti iz 
lesa, bakra, železa, usnja, mavca 
in plastike, izdelani v raznih 
tehnikah. Tu so svečniki, sto
jala, orodje, okvirji, reliefi slike, 
luči, senčniki, pepelniki, stojala

tretji temi: razmeram in proble
matiki dopolnilnega šolanja. Ve
liko so govorili o organizaciji in 
strokovnih podrobnostih v vo
denju učnih ur, o vključevanju 
učencev v dopolnilni pouk ter te
snem sodelovanju s starši in ju
goslovanskimi klubi v tujini.

Številni podatki iz referatov in 
razprav so potrdili, da je dopol
nilni pouk za otroke Jugoslova
nov vedno bolje organiziran. 
Pred šestimi leti na tem področju 
še ni bilo storjeno skoraj nič, 
danes pa več kot 22.000-osnov- 
nošolcev obiskuje pouk v mate
rinščini.

Žal pa je še vedno več otrok, ki 
sploh niso deležni tovrstnega

za knjige itd. Poleg risb je raz
stavljenih več kot 150 ekspo
natov.

Vsi ti predmeti, natančno 
izdelani, kažejo zavzetost in 
pridnost učencev, govore pa 
tudi o veliki prizadevnosti, in o 
pravilni smeri pouka ter dobrih 
metodah učiteljev in strokov
njakov, ki opravljajo to svoje 
plemenito poslanstvo: usposab
ljajo in pripravljajo učence za 
poznejše poklice.

V Piranu so učenci posebne 
osnovne šole letos prvič razstav
ljali svoje izdelke, imeli pa so že 
veliko samostojnih razstav, tako 
ob koncu šolskega leta, ob 
spominskih dnevih in v portoro
škem Avditoriju. Likovna dela 
pošiljajo v revijo ,,Naš zbor
nik", lani pa so sodelovali tudi 
na mednarodni razstavi duševno 
prizadetih v Londonu in bili 
nagrajeni.

Vsaka razstava, nagrada, 
pohvala ali priznanje pomeni 
tem otrokom veliko več kot nji
hovim vrstnikom na rednih 
šolah. Osrečuje jih in spodbuja 
k nadaljnjemu delu in samostoj
nosti.

pouka. Računajo, da je takih 
približno 30.000. V to število 
tudi niso všteti-predšolski otroci, 
ki jih je zelo veliko, pedagoško 
organizacijo te stopnje pa šele 
načrtujejo. Na seminarju smo 
slišali, zakaj razmere ne morejo 
biti boljše. Vzrok je predvsem 
oddaljenost otrok od središč, 
kjer so šole, včasih pa tudi dvomi 
staršev v strokovno učinkovitost 
teh šol.

Najnovejši podatki povedo, da 
poučuje jugoslovanske otroke 
523 naših učiteljev. V mnogih 
mestih bi jih potrebovali še več, 
kot pa jih imajo sedaj. Znano je 
tudi, da so pri dopolnilnem 
pouku upoštevane pravice mate
rinega jezika vsake jugoslovan
ske narodnosti. Tako na primer 
poučujejo zunaj meja naše dr
žave otroke albanske narodnosti 
štirje učitelji s Kosova, in sicer 
trije v Nemčiji, eden pa v Belgiji. 
Makedonskih učiteljev je deset, 
toda v Franciji je samo eden. 
Slovencev je veliko več, a še 
vedno ne dovolj. Podobno je tudi 
z madžarsko in romunsko na
rodnostjo.

Na tem sestanku so znova 
poudarili, kako težavno je delo 
prosvetnih delavcev zunaj meja 
naše domovine. Naša država si 
zelo prizadeva, da bi se njihove 
razmere izboljšale. Letos so za 
osebne dohodke učiteljev izločili 
iz zveznega proračuna v devizah 
18 milijonov dinarjev. Repu
blike in pokrajine dajejo okrog 4 
milijone za učbenike in učila. 
Pričakujejo, da bo prihodnje leto 
ta vsota še večja. Dopolnilni 
pouk bo organiziran tudi v deže
lah v razvoju, kjer delajo naši dr
žavljani pa tudi v prekomorskih 
deželah.

Kokov posel pa ima odgo- 
jitelj? On mora narediti iz člo
veka človeka, ki še ni v pravem 
pomenu človek. On ga mora 
storiti sposobnega gibati se v 
človeški družbi, in da ji je ko
risten ud. Kako malo pa jih je 
koristnih. Ne motim se, ako 
rečem, da so človeški družbi 
koristni le odgojitelji. Oni 
skerbe, da se naredi ji zopet kaj 
koristnih udov. Če se jih pa ne, 
pa zopet niso krivi. Druge 
okoliščine so jih izpridile. Saj 
tudi zidar ni kriv, če kdo 
ponoči podre zid, ki ga je on 
postavil; ali malar tudi ne, če 
mu je kdo zmazal ali raztergal 
sliko, ki jo je napravil on. 
Vendar tega nočejo umeti nek- 
teri. Če se kak šolarček kaj 
zvunaj šole pregreši; kdo je 
kriv? Učitelj, kdo pa drugi. 
Koliko je na tem resnice, to 
pustimo premišljevati čestitim 
bralcem...
Učiteljski tovariš 1877 str. 555 -

Pedagog je bil pri Cerkih 
tisti, ki je dečke okrog vodil. 
Pedagogi so bili od nekdaj 
moški, če tudi, le služnji. Žen
ski spol so odgojevale ženske, 
ali niso ga vodile okrog, ampak 
priderževale doma, kar je bilo 
čisto pametno. Ženska enkrat 
ni za druzega, kot za dom, da 
ga v redu ima. Ona mora biti 
gospodinja, če se tudi možu ne 
more reči, da je gospodar. Ali v 
novejšem času so prišle žen
skam strašne muhe v glavo. 
Začele so študirati za doktorje, 
profesorje in za Bog ve kaj še. 
Čudne muhe! Pa pustimo jim 
veselje, da ne bodo mislile, da 
smo jim nevoščljivi. Čez dvajset 
let bodo tako šli vsi ti ženski 
profesorji in dohtarji v 
penzijon, če ne še prej...
Učiteljski tovariš 1877 str. 355

Kako kričanje je pač za 
šolstvo; ali kedar se pride do 
tega, mu kaj pomagati, takrat 
pa vse obmolkne. Jaz menim, 
da bi se šolstvo moralo bolj

IZGUBLJENA LETA?
Vemo, da učitelji še vedno ne 

dobivajo tolikšne pomoči, koli- 
kršno bi potrebovali. K temu 
precej »prispevajo« tudi tuje de
žele, v katerih poučujejo, saj z 
raznimi omejitvami onemogo
čajo razvoj in bogatitev dopol
nilnega pouka. Temu se pridru
žuje še pomanjkanje enotnih uč
benikov, preobširni učni načrti, 
pomanjkanje šolskega berila in 
najnujnejšega učnega gradiva, 
kot so dnevniki in enotna spriče
vala. Kljub izrednemu prizade
vanju učiteljev, da bi čim bolje 
opravili svojo težko nalogo, se 
prav tem entuziastom dogaja, da 
jim ob vrnitvi v domovino noče jo 
priznati strokovnega staža za čas, 
ko so poučevali dopolnilni pouk. 
Čas, ki ga preživijo v tujini, je 
torej zanje izgubljen. Mnogi od 
njih niso niti socialno zavarovani 
itn.

In česa si najbolj želijo? Enot
nih učbenikov za vse jugoslovan
ske učence in tega, da bi bili učni 
načrti in predmetniki prilagojeni 
razmeram, v katerih delajo. Te 
zahteve udeležencev seminarja 
so bile najbolj poudarjene in 
namenjene vsem našim izobra
ževalnim središčem.

Zapisali so jih tudi med sklepe 
tega uspešnega petdnevnega po
svetovanja. So prav tako po
membni kot sklep, da je treba 
sprejeti družbeni dogovor o 
vzgoji in izobraževanju, ki naj bi 
uredil vprašanja o organizaciji 
učne dejavnosti zunaj meja naše 
države, in rešil marsikaj, kar 
ovira našega učitelja v tujini pri 
njegovem delu.

MARINA KOSTIČ

ceniti; ali vendar se ravna tako 
mačehovsko ž njim. Le denar ta 
gre tako težko ljudem iz reke, 
raje ga dajo za Bog ve kaj, le za 
to koristno napravo ne. Dokler 
bo učitelj imel toliko plače, kot 
navaden pisar ali berič, ni upati 
zboljšanja. Čemu bi se pa tudi 
trudil učitelj? Več mu tako ne 
dado, manj pa tudi dobiti ne 
more. Kako pa bo imel učitelj 
veselje do poduka in do svojega 
nadaljnega izobraževanja, ako 
vidi, da si vsak berič lehko več 
prisluži, akoravno se mu ni 
treba nič učiti. Jaz bi vam 
Inapisal izkušnje iz svojiga 
učiteljevanja, posebno od za
četka .. . Mislil sem si večkrat: 
moji predstojniki, ki mi ukaze 
dajejo, jedo pečenko, pijo kavo, 
kade lepo dišeče smodke: jaz 
pa tolčem tebe ljubi kruhek, ki 
si star in terd, kot bi te še 
Adam pekel, in kaditi moram 
tebe ljubi tobaček po štiri kraj
carje. Ne dišiš, seveda tako 
prijetno, kot drage smodke, ali 
vsaj potolažiš me in me spomi
njaš, da se ravno tako, kakor ti, 
vse pozemeljsko v prah spre
meni ...
Učiteljski tovariš 1876 str. 353

Starši žele, da so njihovi 
otroci zdravi, terdni, prijazni, 
ubogljivi, pridni, razumni in še 
več druzega. V ta namen skerbe 
že od rojstva za njihov blagor, 
jim dajo lepe neuke, kako se 
morajo vesti, kaj morajo storiti 
in kaj opustiti. Ta želja je v 
resnici lepa; ali vselej ni posne
manja vredno, kako jih napelju
jejo do tacega ravnanja in ve- 
denja. Vendar oni mislijo, da je 
vse le tako prav, kakor store. 
Težavno jim je tudi dopovedati, 
da bi bilo bolje, ako bi ravnali 
drugače z otroki. Ako imajo 
lastne otroke, menijo takoj, da 
so že pedagogi, da so z otrokom 
vred dobili to vednost. Vendar 
motijo se. Za otroka ne more 
človek nikdar preveč in pre
malo učen biti.
Učiteljski tovariš 1876 str. 193

Razmišljanje o filmski pedagogiki
Področje filma je široko in nenehno vdira v naš intimni 

svet, zato ga lahko pozorno in na široko obravnavamo v 
teoriji in praksi Sprašujem se, ali je filmska pedagogika ali 
filmska veda v resnici informiranje o filmu? Te informacije, 
in na primer recenzije filmov, prispevajo k vrednotenju 
filma, hkrati pa nam grozijo, da nas bodo zasule z množico 
mnenj in podatkov: izhodišča vrednosti ne najdemo več.

Obračam se torej k tistemu središču, ki film izumlja, 
ustvarja, ga predvaja in gleda, to je k človeku. Pogledati 
moramo vase. Znanost in raziskave, ki so usmerjene v najbolj 
zapletene materiale in tokove energij, postanejo mnogo bolj 
jasne, kadar jih razumemo kot znanost o človeku, kot nekaj, 
v čemer odseva človeško bistvo. V filmski pedagogiki bomo 
torej s to zavestjo o znanosti lahko našli trdna,tla samo v 
razkrivanju zakonitosti človeškega bistva, to je samega sebe.

Zato se bom vprašal predvsem po tem, kakšne so temeljne 
vrednote. Ne bom iskal zapletenih doktrin, čeprav bom upo
rabljal razumske koncepte, ampak spoznanje. V spoznanju 
odkrivam zakonitosti sveta. Te zakonitosti pa prihajajo skozi 
moj um Četudi si koncepte o njih sposojam iz branja ali 
pogovorov, jim sam podeljujem svet svojega čustnega do
življanja, svojih izkušenj. To, kar razumem v zakonitosti 
sveta, je moj svet. Kolikor se spoznam, toliko se tudi odpi
ram svetu

Ne pričakujem, da bi v pedagogiki uporabljal avtokratske 
metode vzgoje. V območju svojega razuma dajem prednost 
razumevanju, v območju svojega doživljanja nenehnemu 
oblikovanju tega, kar zaznavam in čutim. Dosežene oblike 
čutim kot lepoto, v območju svoje volje pa dajem prosto pot 
hotenju po resnici Bolj kot film sam se mi zdi vredno raz
odevati osnovne vrednote: razumevanje, lepoto, resnico. 
Človek, ki jih spozna, bo lahko poleg recenzij in informacij 
sam znal oceniti vrednost filma. Njegovo izhodišče bo spo
znanje, da je človek v najglobljem bistvu, četudi grobost in 
zmedenost zunanjega sveta temu nasprotujeta, vendarle razu
mevajoče, lepo in resnično bitje.
SAMO SIMČIČ

Razstava risb in ročnih izdelkov

ODLOMKI IZ PEDAGOGIČNIH POGOVOROV

Branko Gajst, osn. šola Majšperk

V ZNAMENJU OF

Vsako leto pred koncem šol
skega leta pionirji slovesno skle
nejo svoj pohod: letos se je začel 
25. aprila v Brestanici in končal 
19. junija v vasi Fara. Na svoji 
poti je zajel množico,pionirjev in 
odraslih ter jih nevsiljivo pove
zoval z našim osvobodilnim 
bojem.

Končni zbor pionirjev je bil 
doslej navadno posvečen praz
nikom partizanskih enot — letos 
pa je potekel v znamenju Osvo
bodilne fronte. Pionirski odredi 
so nosili imena okrožnih odbo
rov Osvobodilne fronte. To je bil 
svojevrsten in živ način seznan
janja mladih rodov s pomemb
nostjo Osvobodilne fronte.

Prireditev je bila v vasi Fara: v 
tem kraju je bil že leta 1942 spre
jet odlok o formiranju osvoboje

nega ozemlja. V bližini — v Ko
čevski Reki je bil med vojno 
kongres ZMS; nad Osilnico pa 
sta padla dva pionirja—tam ure
jajo spomenik.

Kot je Osvobodilna fronta 
združevala,vse zavedne Slovence 
— tako so se na tem zboru srečali 
pionirji iz večine slovenskih 
občin. Poseben pomen za gojitev 
bratstva in enotnosti med našimi 
narodi pa imajo srečanja s pio
nirji iz drugih naših republik in 
pokrajin, ki so tudi poslale svoje 
delegacije na zbor. Prijateljstva, 
sklenjena v mladih letih, so trden 
temelj našim vzgojnim prizade
vanjem.

Zbralo se je nad 6.000 pionir
jev in odraslih. Pokrovitelji 
zbora so bile občine: Kočevje, 
Ribnica, Delnic o 
N. M.

Ciklus televizijskih oddaj Socialistično samoupravljanje

Pogovori o 
obravnavanih temah

Že ta teden si bomo lahko prek 
ljubljanske televizije ogledali 
prvo izmed enajstih oddaj iz 
cikla, ki so ga pod skupnim na
slovom Socialistično samou
pravljanje pripravile televizije: 
Zagreb, Sarajevo, Skopje, Beo
grad, Novi Sad in Titograd. 
Oddaje so pripravila uredništva 
izobraževalnega programa v po
sameznih televizijskih hišah. Na 
sporedu ljubljanske televizije 
bodo vsak petek od 18.45 do 
19.15. Prav zaradi tega si jih 
bodo lahko ogledali tudi mladi 
gledalci. Na te oddaje še posebej 
opozarjamo učitelje predmeta 
samoupravljanje s temelji mark
sizma. Pouk bi namreč lahko po
pestrili s pogovorom o oddaji, ki 
je bila tisti teden na sporedu. 
Nekateri morda celo lahko orga
nizirajo skupno gledanje oddaj.

Tematika, ki jo obravnavajo 
televizijske oddaje iz cikla Socia
listično samoupravljanje, ni
takšna, da bi pritegnila vse ali 
mnoge televizijske gledalce. Ker 
pa je, po drugi strani, za vse nas, 
ki smo samoupravljavci, izred
nega izobraževalnega in vzgoj
nega pomena, je prav, da oddaje 
spremljamo. Uredništvo izobra
ževalnih oddaj ljubljanske tele
vizije bo zato na posamezne 
oddaje posebej opozarjalo
(poleg opozoril v rednih napove
dih televizijskih sporedov na 
radiu, televiziji in v časnikih) V li
stih Komunist in Prosvetni dela
vec.

Tokrat si oglejmo na kratko, 
katere oddaje se bodo zvrstile v 
naslednjih nekaj tednih.
Prva oddaja ima naslov Razredni 
in socialistični značaj samou
pravljanja. Sodelavci televizije 
Skopje so v njej spregovorili 
predvsem o družbenoekonomski 
in družbenopolitični vsebini sa
moupravljanja. Tema je precej 
splošna oziroma teoretična, zato

terja od gledalcev posebno po
zornost in, za mlade gledalce ozi
roma učence srednjih šol pogo
vor in razmišljanje o njej. Druga 
oddaja Temeljna organizacija 
združenega dela je posneta bolj 
razgibano. Sodelavci zagrebške; 
televizije so z njo prikazali zna
čilnosti in pomen nove ustavne 
organizacije delavcev v združe
nem delu. Tudi oddaja Krajevna 
skupnost, ki so jo posneli sode
lavci televizije Beograd, prika
zuje na razgiban in zanimiv način 
vsebino dela neke krajevne 
skupnosti. Že naslov Otroci, 
naša prijetna skrb, pove, da bo v 
naslednji oddaji govor o samou
pravni interesni skupnosti in 
njenem pomenu za določeno 
družbeno okolje (v tem primeru 
kruševsko). Oddaja Delegatski 
sistem je slovenska, posneta je 
bila v Mariboru. Tudi oddajo 
Skupščinski sistem so pripravili 
sodelavci televizije Ljubljana. Iz 
mladega novosadskega televizij
skega studia prihajata barvni 
oddaji, v katerih opisujejo sode
lavci dve, zanje značilni temi — 
značilnosti socialistične avtono
mne pokrajine in kako je pri njih 
zaživela enakopravnost narodov 
in narodnosti. Titograjski televi
zijski studio je pripravil oddajo o 
družbenopolitičnih organizaci
jah. Zanimivi sta še oddaji sara
jevske televizijske hiše Sociali
stična republika v SFRJ in Na
rodna obramba.

To so oddaje, ki jih bo ljubl
janske televizija predvajala iz 
cikla Socialistično samoupravl
janje v naslednjih nekaj tednih. 
O njih bomo pisali še podrobne
je, vendar že zdaj prosimo uči
telje in dijake, da nam o njih pi
šejo (Prosvetnemu delavcu ali 
neposredno TV Ljubljana, izo
braževalna redakcija).

SONJA TRAMŠEK
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čim bolje
Zagorje ob Savi

»Potrebujemo nov vzgojnovarstveni 
zavod in več strokovnega kadra«

Zavedamo se, da je družbeno 
varstvo otrok sestavni del druž
benoekonomskega razvoja, ki

Tajnica skupnosti otroškega 
varstva, socialnega varstva in 
raziskovalne skupnosti pri skup
ščini občine Zagorje ob Savi 
NATAUJA HRIBAR

smo ga v številnih dokumentih 
jasno začrtali in opredelili. Vemo 
tudi, da smo ob nekaterih nalo
gah sami nemočni in da jih bomo 
zmogli le v sodelovanju z drugimi 
zainteresiranimi dejavniki, z 
združenim delom...

Vsaka občinska skupnost za 
otroško varstvo v naši republiki 
ima bolj ali manj natančno izde
lan načrt dela za letos in za pri
hodnjih nekaj let. Pri uresniče
vanju le-tega pa se večkrat zau
stavi.

O težavah, s katerimi se sreču

jejo, in o nalogah, ki jih čakajo \ 
prihodnje na področju otroškega 
varstva v občini Zagorje ob Savi, 
je tajnica skupnosti otroškega 
varstva, socialnega varstva in ra
ziskovalne skupnosti NATA
LIJA HRIBAR še posebej pou
darila tole:

»O težavah pri organiziranem 
otroškem varstvu govori že poda
tek, da imamo v vsej občini le eno 
vzgojnovarstveno ustanovo in le 
tri oddaljene enote, ki pa ne pre
morejo niti kuhinje niti upravnih 
prostorov. Zaradi pomanjkanja 
prostorov je v naši občini v orga
niziranem varstvu le nekaj več kot 
16 odstotkov predšolskih otrok, 
čeprav smo si zelo prizadevali, da 
bi vključili v vzgojnovarstvene 
zavode petino vseh cicibanov. To 
smo zapisali v srednjeročni načrt 
našega dela že pred dvema leto
ma. Vzrokov za to, da načrta 
nismo mogli uresničiti, je seveda 
več, vendar pa štejemo med po
glavitne pomanjkanje prostora v 
vzgojnovarstvenem zavodu in 
pomanjkanje kadrov. Skratka, v 
naši občini nujno potrebujemo 
nov vzgojnovarstveni zavod in 
več strokovnega kadra. To bomo 
v prihodnje poskušali rešiti sku
paj z zvezo skupnosti otroškega 
varstva in z občinsko izobraže
valno skupnostjo.

Tudi otroških igrišč ni dovolj, 
saj premoremo v vsej občini le 
eno opremljeno otroško igrišče, 
ki pa ga uporabljajo tudi otroci, 
ki niso v vzgojnovarstvenem za
vodu.«

TONE URBAS

Končno v novi šoli
Letošnjega 5. septembra so 

občani krajevne skupnosti Hor
jul naposled dočakali trenutek, 
ki so si ga želeli že dolga leta. 
Dobili so novo sodobno osnovno 
šolo, ki sodi po svoji urejenosti, 
odlični opremljenosti in estetski 
zunanjosti med najmodernejše 
tovrstne objekte pri nas.

Šola, poimenovana po »1. bata
ljonu Dolomitskega odreda«, je 
šestindvajseta izmed petdesetih 
novih šol, kolikor jih je predvi
denih iz prvega samoprispevka 
občanov ljubljanskih občin (zanj 
so glasovali že leta 1971) in osmi 
objekt na območju občine Ljubl- 
jana-Vič-Rudnik.

Po končnih izračunih bo stala 
približno 26 milijonov dinarjev; 
v tej vsoti so vračunana grad
bena dela, oprema in dopolnilna 
dela pri urejanju šolske okolice.

Sicer pa je bilo novo šolsko 
poslopje kraju že več kot po
trebno. Stara šola (zgrajena leta 
1908), ki je bila prvotno namen
jena le trirazrednemu pouku, ni 
mogla več izpolnjevati vedno 
večjih zahtev sodobnega pouka. 
V kraju je že zdaj okoli 320 šo
loobveznih otrok, ki prebivajo v 
bolj ali manj oddaljenih vaseh in 
zaselkih zunaj Horjula. Njihovo 
število se bo prav gotovo še zelo 
povečalo. Da bi nekoliko ubla
žili izredno slabe učne razmere, 
zlasti prostorsko stisko v stari 
šoli, so bili primorami uporabiti 
dodatne prostore v zadružnem 
in kulturno-prosvetnem domu, 
ki pa so bili seveda le začasna re
šitev.

»Prejšnje delovne razmere so 
bile prav nevzdržne,« pripove
duje ravnateljica Anica Pogore
lec, ki že peto leto poučuje v 
Horjulu.

»Prostori v starem šolskem 
poslopju so bili taki, da za so
dobni pouk sploh niso bili pri
merni. Z novo šolo pa so se naše 
učne razmere bistveno spreme
nile. Na voljo imamo 15 učnih 
prostorov (med temi učilnico za 
gospodinjski pouk), sodobno te
lovadnico, večnamenski prostor 
in prostorno rokometno igrišče.

Imamo svojo kuhinjo, v kateri 
bodo potem, ko bodo preuredili 
staro šolo v vzgojnovarstveni 
zavod, pripravljali obroke tudi 
za predšolske otroke.

Takoj na začetku šolskega 
leta smo nameravali uvesti ce
lodnevno šolo, toda za zdaj smo 
morali ta načrt zaradi pomanj
kanja denarja in učiteljev opu
stiti. Vendar pa smo za prvo silo 
odredili dva prostora, kjer uva
jamo dodatni pouk. Tako bomo 
lahko vpeljali več novih krožkov 
in drugih interesnih dejavnosti, 
ki jih doslej zavoljo pomanj
kanja primernih prostorov 
nismo mogli uresničiti. Te de
javnosti bodo,« pravi na koncu 
Anica Pogorelec, »prav tako kot 
redni pouk znatno razširile 
možnosti večstranskega izobra
ževanja, hkrati pa tudi veliko 
prispevale k večjemu učnemu 
uspehu naših otrok.«

BRANKO VRHOVEC

Še vedno imajo 
težave

Na nedavni seji izvršnih odbo
rov interesnih skupnosti izobra
ževanja in socialnega skrbstva v 
Mariboru so člani teh odborov 
razpravljali o zaskrbljujočem fi
nančnem položaju, ki je nastal 
po polletnem finančnem obraču
nu. Ker naraščajo osebni do
hodki hitreje kot produktivnost, 
bo morala izobraževalna skup
nost po sedaj veljavnih merilih 
vrniti gospodarstvu kar 10 mili
jonov dinarjev. To bo skupnost 
zelo prizadelo, saj ji v primeru, 
če ne bodo našli kakšne druge re
šitve, ne kaže nič drugega, kot 
znižati že tako pičle osebne do
hodke zaposlenim delavcem v 
prosveti.

Ker gre za reševanje dokaj za
pletene in zelo pomembne zade
ve, sta oba izvršna odbora prepu
stila odločitev zborom uporabni
kom v skupnosti.

se bomo poznali
Spiska noče biti konec Zakaj?

Prvi dnevi novega šolskega 
leta — do 31. avgusta prihodn
jega leta ga bomo označevali z 
letnicama 1976—77 — so za 
nami. Pretekla dva meseca sta 
bila za mnoge občinske izobra
ževalne skupnosti še posebno 
naporna. Da je prineslo novo 
šolsko leto nekaj prostorskih, 
organizacijskih in kadrovskih 
novosti, je bilo treba organizirati 
in spremljati številne akcije in 
dela. Žal pa spiska nerešenih 
problemov v večini slovenskih 
občin in tako tudi v ptujski noče 
in noče biti konec.

Tajnica občinske izobraže
valne skupnosti Ptuj Pavlina 
Majnik nam je kot iz rokava stre
sla dobrine, ki so jih deležne v 
tem šolskem letu vzgojnoizobra- 
ževalne ustanove ptujske obči
ne, naštevala pa je tudi proble
me, ki jih bodo morali rešiti v 
naslednjih letih:

pri Ptuju je nova. Na devetih 
šolah smo opravili številna 
manjša vzdrževalna dela. Ome
niti je treba tudi novo opremo v 
kuhinji ptujskega dijaškega 
doma. V njem prebiva do 180 
gojencev — učencev posebne 
šole in učencev srednjih šol.

Tudi 20 prostih mest, ki smo 
jih pridobili z obnovitvijo vzgoj
novarstvene enote v Ptuju, po
meni nov korak pri reševanju 
otroškega varstva v našem razvi
jajočem se mestu.«

— Učenci, učitelji, vzgojitelji 
in starši so prav gotovo veseli teh 
novosti. Ali je na spisku nereše
nih nalog še veliko takih, ki go
vore o prostorski utesnjenosti?

»Skoraj vsem vzgojnoizobra- 
ževalnim zavodom v Ptuju in še v 
nekaterih krajih v občini pri
manjkuje prostora. Ptujska 
osnovna šola ima triizmenski 
pouk; srednje šole nujno potre

V ptujski občini je organizirana šolska kuhinja na vseh šolah. Žal 
lahko za sedaj zaradi pomanjkanja prostora pripravljajo le malice. 
Kdaj bodo pripravljali tudi kosila? To je odvisno od uspeha refe
renduma o uvedbi samoprispevka, s katerim bi radi zbrali denar za 
izgradnjo novih šol. (Foto: Stane Jesenovec)

»Uvedba oddelka za varstvo 
redšolskih otrok v Vitomarcih v 
lovenskih Goricah, za varstvo 
tiskih otrok na osnovni šoli Le- 
'covec v Halozah, prvega 
ddelka za varstvo predšolskih 
trok, motenih v razvoju v Ptuju 
i dislociranega oddelka zdrav- 
vene srednje šole iz Maribora 
t ambulantne bolničarke v 
'tuju bo vsekakor obogatila 
zgojnoizobraževalno dejavnost 
naši občini.
Osnovno šolstvo je doživelo 

tanjšo organizacijsko spre- 
tembo. Šest prej ■ samostojnih 
ižjerazrednih šol smo prevred- 
otili v podružnične šole.
V tem šolskem letu so ponekod 

obili tudi obnovljene učilnice in 
ruge šolske prostore. Na Ptujski 
ori je šola obnovljena od »pet 
d glave«, pa tudi šola v Hajdini

bujejo novo zgradbo; zaradi 
pomanjkanja prostora nismo 
mogli sprejeti v varstvo 200 
predšolskih otrok; ne moremo 
organizirati podaljšanega bi
vanja in ustrezne šolske prehrane 
(kosila) v osnovnih šolah.

Že letos bomo izvedli referen
dum o uvedbi samoprispevka; s 
tem denarjem bi radi rešili neka
tere prostorske težave. Zgraditi 
nameravamo srednješolski cen
ter in osnovno šolo v Markovcih 
s 24 učilnicami.

Ob vsem tem pa je pomanj
kanje učiteljev največja težava. 
Ocenjujemo, da trenutno ni za
sedenih okrog 30 mest. Kje do
biti učitelje za razredni pouk, te
lesno, tehnično in glasbeno 
vzgojo ter matematiko?«

STANE JESENOVEC

Počitnice vedno hitro minejo. Spet se je začelo delo. Redni pouk 
pa tudi obšolske dejavnosti bodo učitelje in učence dodobra za
poslili.

Počitnic je konec. Tudi za 
člane delegacij samoupravnih in
teresnih skupnosti za vzgojo in 
izobraževanje. Ni dvoma: v pre
teklem obdobju se je delegatski 
sistem uveljavil. Vprašanje pa je, 
ali so res vse delegacije dovolj 
zavzete za delo in odločanje v 
samoupravnih interesnih skup
nostih? Morda je ponekod še vse 
preveč »ostankov« starih odno
sov? Ali ni v nekaterih delegaci
jah organizacij združenega dela, 
krajevnih skupnostih in vzgojno- 
izobraževalnih ustanov še pre
malo resnosti? Taka in podobna 
vprašanja se porajajo, ko prebi
ramo poročila in pregledujemo 
tabele občinskih izobraževalnih 
skupnosti o udeležbi delegatov 
na sejah njihovih skupščin.

V enem od poročil lahko be
remo, da dve delegaciji oziroma 
konferenci delegacij na pet sej 
nista poslali delegata, 3 delega
cije so poslale delegata enkrat, 8 
delegacij dvakrat, 32 delegacij 
trikrat in štirikrat, 17 delegacij 
pa petkrat. Dodano je tudi, da so 
se razen nekaj izjem delegati v 
glavnem menjali.

Iz pregleda udeležbe na sejah 
skupščin druge občinske izobra
ževalne skupnosti, ki je imela do 
tedaj 6 sej, lahko razberemo po
dobne ugotovitve. Tudi oni 
imajo delegacijo, katere delegata 
še niso videli na seji (konferenca 
delegacij stanovanjskega podjet
ja, elektro, ŽTP ter PTT podjetja 
v občini Grosuplje), šest delega
tov so videli le enkrat, 3 dvakrat, 
14 trikrat, 10 štirikrat, 13 petkrat 
ter 10 ŠESTKRAT.

V obeh poročilih piše, da kva

rijo skupni odstotek udeležbe 
predvsem delegati, ki sestavljajo 
zbor uporabnikov, nekaj izjem 
pa je, žal, tudi v zboru izvajalcev.

Je ta ugotovitev vzrok za za
skrbljenost? Da. Še bolj bi mo
rala biti povod za široko akcijo 
vseh, predvsem SZDL, da do- 1 
ločno in stvarno preverijo delo- 1 
vanje posameznih delegacij in j. 
njihovih konferenc ter pokliče na 
odgovornost vse, ki si tako neod
govorno, nesamoupravno pred
stavljajo svojo vlogo v delegat
skem sistemu.

Tudi delavci v OZD, občani v 
krajevnih skupnostih bi morali 
odločno zahtevati, da jim dele
gati posredujejo sklepe organov, : 
v katere so delegirani, jih vpra
šajo za svet in spoznajo, kaj me
nijo o kakem pojavu, predlogu, 
osnutku.

V 55. členu ustave SR Slove
nije je zapisano, da SIS za vzgojo 
in izobraževanje ustanavljajo de
lovni ljudje skupaj z delavci 
vzgojnoizobraževalnih organiza- ; 
cij zato, da bi prek njih zadovol
jevali svoje osebne in skupne po
trebe in interese na področju 
vzgoje in izobraževanja, v njih 
uresničevali svobodno menjavo 
dela...

Prav gotovo bi bilo zanimivo v l 
teh poročilih prebrati tudi po
datke, kdaj se je začel pojavljati 
osip na sejah skupščin. Tudi to bi 
povedalo, ali so te skupščine po
stale zares delegatske in kot take 
privlačne za vse ljudi, njihove de
legate, ali pa so take postale le na ! 
zunaj, v resnici pa ohranile ve
čino sestavin prejšnjih organov.

S. J.

Tudi v edinem vzgojnovarstvenem zavodu v zagorski občini, ki se 
imenuje po Zorki-Ružki Regandn manjka vzgojiteljev. Upajo pa,' 
da bodo tudi te težave kmalu odpravili.

Predrage malice
Že v začetku lanskega in v 

drugem polletju minulega šol
skega leta so nekatere osnovne 
šole v Sloveniji prešle na celod
nevno delo. To je zahtevalo do
datne napore prosvetnih delav
cev, ki so si zelo prizadevali, da bi 
že prvi dan celodnevne šole po
tekal tako, kot so si ga zamislili. 
Nekaterim se je to posrečilo, 
drugim pa ne! Veliko je bilo od
visno od tega, kakšne so bile pri
prave in koliko časa so imeli na 
voljo.

Deset oddelkov s približno 
260 učenci osnovne šole Tine 
Rožanc v Pirničah je v drugem 
polletju lanskega šolskega leta 
prešlo na celodnevno šolo. Že ob 
koncu leta je bilo jasno, da je ce
lodnevna šola zaživela v pravem 
pomenu besede. To se je poka
zalo tudi v spričevalih učencev, ki 
so dosegli 100- odstotni učni 
uspeh.

Zdaj po polletnem delu celod
nevne šole je večina staršev za
dovoljnih s poukom in učnim 
uspehom otrok, vedno več pa je 
takih, ki so že letošnjo pomlad 
nezadovoljni sprejeli obvestilo, 
da bodo morali za učenčevo pre
hrano v šoli odšteti 300 din na 
mesec. Ta cena za dva obroka je 
veljala v lanskem šolskem letu, 
letos pa bo prehrana obračunana 
na osnovi čistega ekonomskega

izračuna. Torej bo zagotovo 
dražja!

Skupnost socialnega skrbstva 
občine Ljubljana-Šiška, kamor 
sodi tudi osnovna šola v Pirničah, 
je sklenila, da to šolsko leto ne bo 
več dajala regresa za prehrano v 
šoli socialno šibkim učencem. In 
dokler ne bodo pristojni dejav
niki našli ustrezne rešitve za ce
nejšo prehrano otrok, bo to za 
socialno ogrožene starše edini 
kamen spotike in negodovanja 
pri sicer vzorni in posnemanja 
vredni organizaciji pirniške ce
lodnevne osnovne šole.

TONE URBAS

Delovni uspehi ob 
prazniku

Zadnjo avgustovsko soboto so 
občani sežanske občine prazno
vali svoj praznik — spomin na 
28. avgust. Na ta dan, pred 35 
leti, je pripeljal Ervin Dolgan- 
Janez v Branico prvo partizansko 
skupino, ki se je že mesec dni po 
vstaji slovenskega naroda od
ločno uprla okupatorju.

Ob praznovanju, slovesnosti 
so se začele že dan pred prazni
kom, so odprli nov vzgojnovar
stveni zavod v Hrpeljah, v 
Komnu pa novo krilo osnovne 
šole Antona Šibelje-Stjenka.

tem bolje bomo GGldli
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klanje otrok naših delavcev, začasno zaposlenih v tujhi

Pouk tudi v materinščini

*

Skupina novinaijev, sodelavcev uredništva listov SR Hrva
ške »Školske novine« in SR Bosne in Hercegovine »Prosvjetni 
Ust«, je letos obiskala nekatere šole v Zvezni republiki Nemčiji 
>n Avstriji, kjer je za otroke naših delavcev, začasno zaposlenih 
v tujini, organiziran dopolnilni pouk v materinščini. Take šole 
so si ogledali v Stuttgartu—v pokrajini Baden-VViirttemberg in 
na Dunaju.

I ’

Pogovori v naših diplomatskih 
Predstavništvih omenjenih dežel 
'n v osnovnih šolah, kjer imajo 
jugoslovanski otroci dopolnilni 
Pouk v v materinščini, so pripo- 
ruogli, da smo spoznali to dejav
nost, ki poteka v Stuttgartu na
črtno že nekaj let, na Dunaju pa 
šele od novembra 1975.

Obiskali smo šolo v Feuerbac
hu, delu Stuttgarta, tako imeno
vano »Bachschule«, kjer vodi že 
tretje leto dopolnilni pouk Vido- 
sav Nedovič, učitelj, ki je nekdaj 
poučeval v sarajevski osnovni 
šoli »Ivan Goran Kovačič«.

Na Dunaju smo sodelovali v 
obširnih pogovorih v ambasadi in 
konzulatu SFRJ, v kultumo-in- 
formativnem centru in v raznih 
klubih, kjer se organizirano zbi
rajo naši delavci in njihovi otroci. 
V tem mestu je tudi podružnica 
avtomobilskega šolskega centra 
iz Zemuna, ki organizira izredno 
dopisno-posvetovalno šolanje 
odraslih za prometnega tehnika 
avtomobilske ali avtomobilsko- 
prometne smeri, za kvalificirane 
voznike motornih vozil, avtome
hanike, avtoličarje, avtoelektri- 
karje in avtokleparje. Poleg te 
podružnice avtomobilskega šol
skega centra iz Zemuna so letos 
organizirali tudi osnovno izobra
ževanje odraslih.

Učitelje, ki vodijo dopolnilni 
pouk v materinščini, so tako za 
Zvezno republiko Nemčijo kot 
za Avstrijo izbrali naši republiški 
in pokrajinski sekretariati za 
izobraževanje in kulturo.

40 UČITELJEV ZA 5200 
JUGOSLOVANSKIH OTROK

Najnovejši podatki povedo, da 
živi v deželah Zahodne Evrope 
več kot 50.000 osnovnošolskih 
otrok naših delavcev, začasno 
zaposlenih v tujini. Še več je 
predšolskih otrok. Zato si naša 
država vedno bolj prizadeva, da 
bi čim več teh otrok vključili v 
organiziran dopolnilni pouk v 
materinščini. Ta pouk obsega 
tako imenovano narodno sku
pino predmetov, ki jo sestavlja
jo: materin jezik, zemljepis, zgo
dovina in »moja domovina 
SFRJ«.

Stalna konferenca evropskih 
ministrov je na devetem zase
danju, junija 1. 1975 v Stock
holmu sprejela resolucijo o izo
braževanju izseljencev in njiho
vih otrok. Resolucija poudarja, 
da je pri izobraževanju izseljen
cev in njihovih otrok treba upoš
tevati ekonomske in socialne ra
zmere. Tudi glede izobrazbe mo
rajo biti izseljenci in njihovi 
otroci enakopravni z drugimi dr
žavljani, zato jirti je treba poma
gati, da se nauče jezika in se sez
nanijo s kulturo dežele, v kateri 
so zaposleni, pa tudi svoje do
movine.

O asimilaciji resolucije ne go
vori neposredno. Vprašanje pa

Pravi dom

je, kakšne so težnje integracije in 
kakšen je njen končni cilj? Tudi 
otroci naših delavcev, začasno 
zaposlenih v tujini, so izpostavl
jeni močnim vplivom novega 
okolja, ki različno — najbolj pa z 
izobraževanjem — vpliva na 
sprejemanje spoznanj, na primer 
o družbenih odnosih in obliko
vanju temeljnih življenjskih 
navad. Predpisi o obveznem 
osnovnem izobraževanju otrok 
tujih delavcev (hkrati pa omeje
vanje števila ur pouka narodne 
skupine predmetov, ki še vedno 
ni obvezna, ponekod pa se ome
juje samo na pouk materinega 
jezika) objektivno izpostavljajo 
otroke asimilaciji.

UKREPI IN AKCIJE
Da bi ublažili posledice, ki jih 

povzroča pri otrocih bivanje na 
tujem in da bi ti otroci spoznali 
temeljna načela in gibanja v naši 
samoupravni socialistični družbi, 
je naša država sprejela več ukre
pov in začela akcije za organizi
rano šolanje otrok jugoslovan
skih delavcev, začasno zaposle
nih v tujini. Od tedaj je vsako leto 
več otrok, ki imajo pouk iz na
rodne skupine predmetov, vedno 
več pa je tudi učiteljev za dopol
nilni pouk.

Vedno bolj vidna so prizade
vanja, da bi uvedli materin jezik v 
predšolske ustanove. Prek me
šanih komisij potekajo nepo
sredna pogajanja s pristojnimi 
organi Švedske, Zvezne repu
blike Nemčije, Avstrije, Danske 
in Nizozemske, da bi postala ta 
dejavnost čimbolj organizirana.

Poudariti je treba tudi to, da 
pripravljajo enotne učbenike za 
srbohrvaški jezik, zgodovino in 
geografijo in si nenehno prizade
vajo izpopolniti predmetnik in 
učni načrt. Posebno se zavze
majo za to, da bi bil podpisan 
družbeni dogovor o šolanju 
otrok jugoslovanskih delavcev, 
začasno zaposlenih v tujini, s ka
terim bi zagotovili denar za 
osebne dohodke učiteljev, učbe
nike in strokovno izpopolnje
vanje učiteljev.

O NEMŠKEM ŠOLSKEM 
SISTEMU

V pokrajini Baden-Wurt- 
temberg, v Zvezni republiki 
Nemčiji, so začeli načrtno skrbeti 
za šolanje otrok naših delavcev 
od šolskega leta 1973-1974, po
sebno odkar je v jugoslovanskem 
generalnem konzulatu služba za 
vprašanja šolstva bolje organizi
rana in urejena. Ugotavljajo pa, 
da bi za bolj učinkovito in ob
sežno delo potrebovali še več 
ljudi.

Po šolski zakonodaji pokra
jine Baden-Wurttemberg traja 
šolska obveznost devet let. 
Učenci morajo obvezno obisko
vati štiriletno osnovno šolo in še 
pet let katerekoli od nadaljeval

nih šol (glavne šole, realne šole, ■ 
gimnazije).

Največ jugoslovanskih otrok, 
približno 75 %, ki končajo 
osnovno šolo, nadaljuje šolanje v 
tako imenovanih glavnih šolah. 
Čeprav se tako imenujejo, pa 
imajo tovnstne šole v primerjavi z 
realnimi šolami in gimnazijami 
najslabši položaj v vzgojnoizo- 
braževalnem sistemu. Z glavno 
šolo se praviloma konča učen
čevo izobraževanje. Učenci se 
lahko nadalje izobražujejo samo 
še v raznih poklicnih šolah, teča
jih itn.

V glavnih šolah poučujejo 
slabši učitelji kot v gimnazijah in 
realnih šolah. So najcenejše pa 
tudi pomanjkljivo opremljene.

Glavni vzrok za to, da je prav v 
tovrstnih šolah največ naših 
otrok, je, da otroci ne znajo do
volj nemščine pa tudi starši ne 
poznajo nemškega šolskega si
stema. Vpis v glavne šole ni ome
jen.

V primerjavi z glavnimi šolami 
so realne šole nekoliko boljše. 
Šolanje v njih traja 6 let, to je od 
5. do 10. razreda. Po končanem 
šolanju lahko učenci, potem ko 
so opravili obvezen sprejemni 
izpit, nadaljujejo šolanje v višjih 
razredih kake strokovne gimna
zije in kasneje na fakultetah. 
Realne šole obiskuje le okrog 
16 % jugoslovanskih otrok, in 
sicer zato, ker je za vpis v realno 
šolo potreben boljši uspeh iz 
osnovne šole, učenec pa mora 
tudi dobro znati nemščino. 
Realne šole imajo bolj kako
vostne in strokovno usposobl
jene učitelje, so bolje opreml
jene kot glavne šole pa tudi delo 
v njih poteka po bolj obsežnem 
predmetniku in učnem načrtu.

Med tovrstnimi šolami so naj
bolj ugledne gimnazije; imajo 
najboljši položaj, trajajo pa 
osem šolskih let, in sicer od 5. do 
13. razreda. So najbolje opreml
jene, v njih poučujejo najboljši 
učitelji in imajo najobsežnejši 
učni predmetnik in načrt. Zato so 
te šole tudi najdražje. Učenci, ki 
končajo gimnazijo, se vpišejo 
neposredno na fakulteto.

Poleg teh splošnih gimnazij so 
še tako imenovane strokovne 
gimnazije: kmetijske, gradbeni

ške, tehniške in druge. Tudi v teh 
traja šolanje osem let, njihova 
posebnost pa je, da lahko učenci 
po končanem šolanju nadalju
jejo študij samo na ustreznih fa
kultetah.

Omenili smo že, da je naših 
otrok najmanj v gimnazijah. Od 
jugoslovanskih otrok, ki žive v 
pokrajini Baden-Wurttemberg, 
jih je v teh šolah le 8 %. Za vpis v 
gimnazije so namreč potrebni: 
sprejemni izpit, odličen uspeh v 
osnovni šoli in zelo dobro znanje 
nemščine.

Jugoslovanski konzulat v 
Stuttgartu si zelo prizadeva, da bi 
se v gimnazije vpisali tisti jugo
slovanski otroci, ki so začeli šo
lanje v nemških osnovnih šolah; 
ti znajo namreč dobro nemško in 
lahko sodelujejo pri pouku v 
realnih šolah in gimnazijah. Pri 
izbiri šole pomagajo z nasveti 
staršem in učencem tovariši iz 
generalnega konzulata, in sicer 
prek svetovalnih služb, učiteljev, 
ki poučujejo dopolnilni pouk v 
materinščini, in socialnih delav
cev. To delo opravljajo posebno 
skrbno in z velikim navdušen
jem. Naši ljudje čutijo, da niso 
osamljeni. Njihov svet ni več 
utesnjen v težke izseljenske ra
zmere. V novem okolju se lahko 
bolje uveljavljajo. Če pa se hoče 
človek v tem svetu znajti, se 
mora nenehno izobraževati in 
vzgajati. Za nas je še posebno 
pomembno, da se vzgaja tudi v 
duhu jugoslovanstva, skupnosti, 
porojene iz pridobitev revolucije 
in samoupravnega socializma.

PET LET
DOPOLNILNEGA POUKA

Razumljivo je, da so začasno 
zaposlovanje naših delavcev v tu
jini spremljali zapleteni pojavi 
migracije otrok in mladine. Dru
žina je morala nenadoma v tuji
no, v neznano. Na deset tisoče 
jugoslovanskih otrok se je znašlo 
v nezavidljivem položaju: Svojo 
domovino, svoj rojstni kraj so 
morali zamenjati s tujino. Spre
menili so šolo in šolanje nadalje
vali v neznanem, tujem jeziku. 
Pogosto so se pojavile psihološke 
motnje, otroške solze in pretresi 
so dokazovali, da otroci niso do
volj ali pa sploh nič pripravljeni 
na tujino.

PRIROČNA KNJIŽICA 
ZA UČITELJE PROIZVODNEGA POUKA

Kolegij državnega komiteja za poklicno-tehnično izobraže
vanje SSSR je odobril vsebino priročne knjižice za učitelje 
proizvodnega pouka.

Izdati nameravajo tele brošure: Sodobne zahteve v metodiki 
proizvodnega pouka, Idejno-politična vzgoja učencev v pro
cesu proizvodnega pouka, Oblikovanje poklicnega mojstrstva 
in visoko moralnih lastnosti pri sodobnem delavcu, Oblike in 
metode nadzora proizvodnega pouka, Metodično delo učitel
jev proizvodnega pouka itn.

V obdobju od 1. 1976 do 1980. bodo izdali 42 brošur.

PREVEČ ZAPLETENA PISAVA
Arabska abeceda ima 29 črk, vsako črko pa zapišejo s štirimi 

znaki. Kdor se hoče naučiti arabske pisave, si mora zapomniti 
okrog 120 znakov. Arabščina je torej prav zaradi pisave eden 
najtežjih jezikov.

Že nekaj desetletij poskušajo poenostaviti sedanjo pisavo, 
toda pravega uspeha doslej ni bilo.

Pred nedavnim so v Egiptu izdelali projekt reforme pisave, ki 
predvideva precejšnjo poenostavitev vseh črk arabske abece
de. Od rezultatov poskusa, ki poteka v dveh egiptovskih vaseh, 
je odvisno, ali bo projekt reforme sprejet.

\_____________________________________________________ J

M 51 leth 700 filmov
Tako kot drugod po svetu tudi 

na Norveškem nimajo dovolj 
ustreznih domov za prizadete 
°troke in mladino. Zato je nekaj 
staršev sklenilo, da bodo skušali 
sami ustvariti možnosti za vzgojo 

t 'n izobraževanje prizadetih 
°trok. Zbrali so denar in ustano- 
vili dom, ki je v resnici bolj dom 
kot pa zavod. To je lepa hiša z 
vrtom, v njej pa so zaposleni tudi

strokovnjaki s področja zdrav
stva in specialne pedagogike ter 
tehnično osebje. Otroci so v 
novem domu bolje preskrbljeni 
kot doma. Denar za vzdrževanje, 
oskrbo in tudi za zaposleno 
osebje dajejo starši.

(Po poročanju norveške knji- 
ževnice Tordis Orjasater.)

Centralni studio Maksima 
Gorkega v Moskvi je posnel v 51 
letih približno 700 filmov. Otro
ške in mladinske filme snemajo 
tudi v drugih filmskih središčih. 
Predvajajo jih v 350 otroških in 
3465 šolskih kinematografih, od

katerih jih je slaba polovica blizu 
mest. Filme za otroke morajo 
ob koncu tedna obvezno pred
vajati tudi drugi kinematografi v 
urah, ki so primerne za mlade 
obiskovalce.

Tako je tudi s približno 25.000 
osnovnošolskimi otroki v Za
hodni Nemčiji; okrog 10.200 jih 
je samo v pokrajini Baden-Wurt- 
temberg, kjer živi in dela več kot
230.000 naših delavcev. V po
krajini, ki je središče kovinarske 
industrije te visoke razvite dežele 
zahodnega sveta. Mnogo volje in 
moči je bilo potrebno, da so 
»prebredli jezove, prehodili do
line in se ognili številnim Scilam 
in Karibdam«.

PRELOMNICA
Šolsko leto 1970/71: prišli so 

prvi jugoslovanski učitelji. Akci
ja, ki jo je pripravila domovina 
otrokom — organiziran dopol
nilni pouk v materinščini. Zgo
dovina in lepote domovine, opi
sane v domačem jeziku. Korak 
za korakom, počasi in zanesljivo, 
organizirano in načrtno.

Poglejmo, kako je bilo v po
krajini Baden-NViirttemberg ne
kako pred šestimi leti: zaposlena 
sta bila samo dva naša učitelja, 
od 5200 otrok pa jih je imelo do
polnilni pouk le 180. Sedaj po
teka pouk v materinščini iz na
rodne skupine predmetov (mate
rin jezik, zemljepis, zgodovina in 
moja domovina) že v 93 mestih. 
Številke povedo največ. Podatki 
o prvem polletju preteklega šol
skega leta:

— v 93 mestih pokrajine 
Baden-VVurttemberg imajo ju-

Po obisku v Sovjetski zvezi

goslovanski otroci dopolnilni 
pouk v materinščini, in sicer: v 
srbohrvaškem (hrvaškosrb- 
skem), slovenskem in makedon
skem jeziku; letos bo pouk tudi v 
albanščini;

— 5200 učencev jugoslovan
ske narodnosti (od 10.200, koli
kor jih je v rednih nemških šolah) 
ima dopolnilni pouk v svojem je
ziku;

— 40 učiteljev iz skoraj vseh 
jugoslovanskih republik in po
krajin ima pouk v omenjenih 93 
mestih, v 200 oddelkih;

— dopolnilni pouk v mate
rinščini je za naše otroke od 1. do 
9. razreda;

— v skupini (oddelku) je 
najmanj 15 učencev;

— učitelji potujejo vsak teden 
iz kraja v kraj tudi po 500,600 ali 
1000 kilometrov daleč;

— pouk poteka v stavbah 
rednih nemških šol, ki odstopijo 
svoje prostore zastonj;

— organiziran pouk v mate
rinščini odpira nešteto možnosti: 
starši se zbirajo ne samo na rodi
teljskih sestankih, temveč tudi v 
šolskih kulturnih klubih, v šport
nem klubu, na tekmovanju, slo
vesnosti in prireditvi, ob vsakem 
državnem ali republiškem praz
niku. Zato da bi se srečali s tova
rišem, rojakom, prijateljem.
( prihodnjič naprej)

NIKOLA N1KIČ

Rimska vzgoja — 
kako in kaj?

-

Skupina visokošolskih učiteljev, predvsem predavateljev mate
rinščine, se je zbrala okrog Uje Vajsfelda, profesorja na filmski 
visoki šoli v Moskvi. Začela je pripravljati učne programe, ki so 
pa še vedno v poskusni fazi. Študenti, ki bodo končali kolegije 
filmske umetnosti, bodo po opravljenem študiju dobili kvalifi
kacijo učitelja filmske vzgoje. Filmska vzgoja v sovjetskih šolah 
sicer ni predmet, temveč le ena izmed svobodnih dejavnosti.

Tako kot po vsem svetu tudi v 
Sovjetski zvezi pri tem predmetu 
ne želijo poučevati filmske zgo
dovine in teorije. Naloga filmske 
vzgoje naj bi bila predvsem obli
kovanje harmonične osebnosti. 
Eno izmed temeljnih načel, ki jih 
spoštujejo, je upoštevanje med
sebojnih odnosov načel estetike 
in etike. Pri delu z najmlajšimi 
želijo sočasno doseči izrazitejši 
čustveni odnos otrok do tega, kar 
vidijo na filmskem platnu (obli
kujejo ga zanimanje, žalost, za
dovoljitev, nezadovoljstvo, mo
ralni sklepi, ki izhajajo iz zgod
be), in razumevanje različnih 
možnosti razlage filma. Pomem
ben je torej ne le zunanji zapis, 
temveč tudi misli, ki se porajajo, 
in dialog med avtorjevim in gle
dalčevim miselnim svetom.

V Sovjetski zvezi razvijajo 
filmsko vzgojo na različne nači
ne. V učnem načrtu srednjih pa 
tudi osnovnih šol so predpisana 
predavanja iz osnov filmske 
umetnosti. V vse šole uvajajo 
neobvezen pouk filmske vzgoje, 
ki je zasnovan na posameznih 
programih. Poučujejo ga ljudje z 
različno izobrazbo, važno je le, 
da imajo smisel za filmsko umet
nost. Razvijajo se filmski klubi, v 
katerih potekajo razprave o fil
mih in srečanja z avtorji.

V šolskih filmskih gledališčih 
pripravljajo različne programe, 
ki so primerni za razne stopnje.

Posebna oblika je otroški ki- 
nolektorij (pri nas bi ga imeno
vali seminar ali tečaj), ki je po
sebna dejavnost filmskih gleda

lišč. Ta so v Sovjetski zvezi zelo 
razširjena. Pripravljajo pred
stave za otroke, začenjajo pa jih 
z uvodnimi predavanji o poseb
nostih, ki jih prinaša predvideni 
filmski program.

V šolah za sedaj še ne posve
čajo velike pozornosti filmski 
ustvarjalnosti najmlajših. Razvi
jajo jo v pionirskih domovih in 
pri zunajšolskih dejavnostih.

Pri filmski vzgoji veliko po
maga sovjetska televizijska 
mreža. Prek nje predvajajo po
sebne cikluse, mnogi filmski 
strokovnjaki pa skušajo v pol
judnih predavanjih približati 
mlademu gledalcu bistvo filmske 
umetnosti.

Vse te oblike zahtevajo ra
zlično izobražene filmske vzgoji
telje. V prvi fazi poskušajo tudi z 
dopolnilnim izobraževanjem 
učiteljev. Najbolj strokovno so 
vodeni seminarji, ki jih prirejata 
Zveza filmskih delavcev Sovjet
ske zveze in leningrajski mestni 
inštitut za dopolnilno izobraže
vanje učiteljev. Učitelji filmske 
vzgoje se izobražujejo tudi na 
novinarskih fakultetah v Moskvi, 
Voronežu in Minsku ter na pe
dagoških visokih šolah v Arma- 
viru, Krasnojarsku, Thalinu, Ki
jevu in Kurganu. Posebna kate
dra je odprta na visoki šoli, kjer 
se izobražujejo mentorji kultur
nih dejavnosti. Na tej šoli se iz
popolnjujejo predvsem poklicni 
voditelji skupin, ki snemajo 
filme.

MIRJANA BORČIČ
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Dijaki na ogledu OZD UK Kočevje Na obisku v celodnevni osnovni šoti v Predosljah pri Kranju I

DOBER ZGLED
Pred koncem rednih predavanj smo si študenti razrednih 

oddelkov pedagoške akademije iz Ljubljane in Novega mesta 
ogledali, kako poteka pedagoško delo na celodnevni osnovni 
šoli v Predosljah pri Kranju. Ekskurzijo smo združili še s 
kratkimi obiski nekaterih drugih za našo razgledanost in 
zgodovino šolstva pomembnih krajev, da smo tako zadostili 
zahtevi študijskega načrta v letnem semestru.

Sedemdeset dijakov 1. letnika kočgvske gimnazije si je pred krat
kim ogledalo OZD Lik Kočevje, da bi spoznali, kako poteka samo
upravljanje v OZD. O tem sta govorila sekretar OZD, predsednik 
centralnega delavskega sveta in sekretar sveta ZKS OZD Lik. V 
Liku izdelujejo šolsko pohištvo za razrede, laboratorije, skratka 
opremo za vso šolo. Število zaposlenih se je v tem podjetju pove
čalo od nekdanjih 350 na 750 zaposlenih. Po uvodnih besedah seje 
razvila razprava, učence kočevske gimnazije pa so zanimala pred
vsem aktualna vprašanja: o delavskem nadzoru, o neopravičenih 
izostankih z dela, o osnovni organizaciji ZSMS Lik, osnovni organi
zaciji sindikata, štipendiranju in še marsičem. (Foto in besedilo: 
Jure Podržaj)

100 let čipkarske šole v Idrij
Pred sto leti je pričela pouk v na 

novo ustanovljeni čipkarski šoli 
učiteljica Ivana Ferjančič, idrij
ska rojakinja, ki je tudi obisko
vala idrijsko glavno šolo in se ka
sneje sama izpopolnjevala. 
Namen šole je bil dati učenkam 
strokovno vzgojo in zaščititi, da 
bi bili njihovi izdelki ustrezno 
plačani. Vpliv čipkarske šole se je 
kmalu razširil na vso okolico 
Idrije do Vrhnike, Železnikov, 
Sorice in na Primorsko do Šebrelj 
in Cerknega. Prvo leto je obisko
valo šolo v dveh oddelkih 173 
učenk. Šola je do leta 1882 spa
dala pod trgovinsko ministrstvo, 
to leto pa je prišla pod ministrstvo 
za uk in bogočastje. Leta 1895 je 
postal kurator šole učitelj na 
osnovni šoli v Idriji Ivan Vogel
nik, ker je imel tudi izpit za meš
čansko šolo, je postal vodja, ka
sneje pa nadzornik čipkarske 
šole. Pod njegovim vodstvom je 
'ipkarska šola zelo napredovala.

Leta 1903 so poleg praktičnega 
pouka u vedli tudi teoretični pouk. 
Šola je postala celoletna s pred- - 
metmkom, ki je vseboval nemšči
no. obrtno spisje, računanje in ri- 
scnje. To znanje so učenke do
polnjevale na dveletnem tečaju na 
zavodu za žensko domačo obrt na 
Dunaju. Po dveh letih so začele

službo z dekretom kot učiteljice 
čipkarstva. Ves čas je poleg 
čipkarske šole delovala tudi na
daljevalna šola za učenke, ki so se 
izpopolnjevale V splošno izobra
ževalnih predmetih. V šolskem 
letu 1952-53 se je nadaljevalna 
šola izpopolnila tako, da so 
učenke poleg pouka čipkarstva 
poslušale še matematiko, slo
venščino, zgodovino, zemljepis, 
zakonodajo, higieno, tvorinoz- 
nanstvo, pouk o vezenju in raznih 
ročnih delih. To leto je obisko
valo čipkarsko šolo 156 učenk, 
nadaljevalno pa 43; poučevali so 
štirje predmetni in osem hono
rarnih učiteljev. Naslednje šolsko 
leto so nadaljevalno šolo ukinili, 
ker je pouk obiskovalo le 15 
učenk in je bil uspeh izredno slab. 
Od tedaj je šola uvajala tečaje za 
žene, ki so se želele izpopolniti v 
čipkarski stroki.

Čipkarska šola je v 100 letih 
vzgojila mnogo dobrih in spret
nih čipkaric, v tej dolgi dobi pa se 
ji še ni posrečilo dobiti svojega 
poslopja. Pouk v njej se je začel v 
privatni hiši pri učiteljici Ferjan
čičevi na domu, nato pa se je se
lila iz nekdanjega župnišča v pro
store realke in v osnovno šolo, pa 
spet v privatno hišo.
SLAVICA PAVLIČ

CERKNO IN REKA
Študentje ljubljanske pedago

ške akademije smo se tudi letos 
odzvali povabilu osnovne šole - 
Spomenik NOB Cerkno in se 
udeležili pohoda v Cerkno.

Prvi tak pohod je organizirala 
pedagoška akademija že lani, ob 
tridesetletnici osvoboditve in 
dogovorjeno je bilo, naj bi 
oostal tradicionalen. Naša aka- 
lemija je podpisala tedaj z 
>snovno šolo v C rknem samo- 
ipravni sporazum o sodelo
vanju. S prireditvami, s hospi- 
acijami, z razstavami in teren
skim delom se vezi s to šolo še 
itrjujejo.

Letošnji pohod v partizansko 
Cerkno smo združili s prazno
vanjem 100-letnice rojstva 
Ivana Cankarja. Študentje smo s 
sodelovanjem profesorjev pri
pravili recital z naslovom Ivan 
Cankar — glasnik delavskega 
razreda, opremljen z glasbo in 
pesmimi Sodelovala sta pevska 
zbora pedagoške akademije in 
šole Cerkno.

V Cerknem so nas prijazno 
sprejeli V šolski avli smo pri- 
luhnili programu naših študen

tov in učencev, kmalu zatem pa 
smo se odpravili na pohod.

Množica mladih je s partizan
ko pesmijo krenila mimo spo- 
nenikov NOB po idilični 

pokrajini do posameznih 
kmetij. Tam so nas prijazno 
mčakali domačini in nam pri- 
ic vcdovali o dogodkih iz, vojnih

časov. Pot nas je vodila skozi 
vasi Novaki, Labnje in Poljana. 
Prebivalci teh krajev so veliko 
pomagali partizanom, v vasi 
Poljana pa se je zadrževal tudi 
IX. korpus, ki je bil zelo po
memben za partizansko gibanje 
na Primorskem.

Iz teh vasi smo se podali v 
skrivnostno sotesko proti zna
meniti bolnišnici Franji.

Po ogledu so nas avtobusi 
popeljali nazaj v Cerkno. Na 
trgu smo se pridružili našim 
kulturnikom, prepevali smo 
pesmi in zaplesali kolo. Kar pre
hitro je minil čas j Poslovili smo 
se z obljubo, da se vidimo čez 
leto dni, nastopajoči pa so še 
ostali in zvečer ponovili pro
gram pred polno dvorano v 
Cerknem.

Z istim programom smo 25. 
maja gostovali na pedagoški 
akademiji Reka. Obe akademiji 
sta namreč pobrateni in to je 
bila priložnost, da se naše sode
lovanje še poglobi Tamkajšnji 
študentje in profesorji so 
prisrčno sprejeli naš program. 
Jeseni bodo obiskali našo peda
goško akademijo.
Študentke PALjubljana - 
ERNA FERJANIČ in MARI
JANA GMAJNER - oddelek za 
slov. jezik in likovno vzgojo, 
ANICA NUČIČ — oddelek za 
slov. jezik in angleščino

O delu pa celodnevni šoli 
smo sicer marsikaj slišali že pri 
rednih predavanjih iz didaktike, 
v seminarju smo prebrali in ob
ravnavali mnoge objavljene 
članke, za izhodišče pa nam je 
rabil sestavek, objavljen v eni 
izmed zadnjih številk Komu
nista. Pravo predstavo o taki 
šoli pa imamo šele sedaj, ko 
smo si ogledali izredno lepo in 
funkcionalno osnovno šolo 
maršal Tito v Predosljah. Zgra
jena je ob robu vasi in je tako 
blizu tudi drugim manjšim za
selkom, obdana z urejenimi 
igrišči in poligoni, vmes pa so 
negovane zelenice. Šola ima (za 
približno 450 učencev) didak
tično opremljene sodobne 
učilnice in kabinete, zraven pa 
tudi še oddelek otroškega vrtca.

Kaj nam odkrije pobližji 
ogled take celodnevne šole,, ki 
je brez dvoma potreba današ
njega časa? Prva zanimivost je 
prav gotovo ta, da delovnega 
dne ne začenjajo ob 8. uri, kot 
je to običaj v vaških šolah, 
temveč že kar kmalu po 6. 
zjutraj, ko gredo starši na redno 
delo v tovarne. Učenci se vra
čajo domov popoldan med 15. 
in 16. uro, mlajši prej, starejši s 
predmetne stopnje pa pozneje; 
vsi torej tedaj, ko so njihovi 
starši spet doma. Šolske potreb
ščine imajo kar v šoli, in sicer 
vsak na določenem mestu. V 
šoli prebijejo torej razmeroma 
dosti časa. Tega pa ne izrabijo 
samo za obvezno učenje in pri
dobivanje različnega znanja, 
temveč tudi za bolj ali manj 
samostojno učenje in sodelo
vanje v različnih interesnih 
dejavnostih in seveda tudi pri 
obveznem dopolnilnem pouku.

V čas šolskega bivanja so vklju
čeni tudi dnevna prehrana, 
počitek in razvedrilo. Ekonom
ska cena malice in kosila za 
posameznega učenca znaša za 
22 delovnih dni 344 din, vendar 
starši prispevajo različno; mak
simalna cena je 250 din, za 
kmečke učence po 150 din, 
socialno šibki starši pa prispe
vajo le po 50 din, najbolj ogro
ženi pa tudi nič, ker razlike 
krije občinska TIS v Kranju. 
Tudi učitelji imajo zagotovljeno 
prehrano v šoli, s tem da dodajo 
še po 100 din.

Interesne dejavnosti so razvih 
zelo pestro v različnih krožkih. 
Našteli so kar 25 različnih de
javnosti. Dejavnosti vodijo 
predvsem učitelji pa tudi zu
nanji sodelavci in osem študen
tov iz Kranja. V krožke niso 
vključeni celotni razredi, tem
več le tisti učenci, ki se zanje 
svobodno in z zanimanjem 
odločajo. Drugi si morajo 
izbrati katerokoli drugo dejav
nost ali pa se udeležiti dopolnil
nega pouka, če jim je v času, 
določenem po dnevnem urniku 
za to ali ono učno obveznost 
zmanjkalo časa. Dejavnosti 
potekajo po ustaljenem časov
nem zaporedju in pod 
vodstvom učiteljev. Ravnatelj 
nam je povedal, da so vsi 
učitelji izredno prizadevni, 
mnogi med njimi so naši dobri 
znanci še z akademije. Med 
seboj si pomagajo, predvsem pri 
učnih pripravah in uvajanju 
učne tehnologije, izmenjujejo 
izkušnje glede uporabe avdio
vizualnih sredstev, izdelave 
učnih listov in pripomočkov za 
preverjanje doseženega znanja. 
Prav zaradi takega zglednega

Vedno več novih plavalcev
Iz šole v naravi so se 19. ju

nija vrnili učenci IV. razreda 
osnovne šole Franja Vrunča iz 
Celja. Velika Kompasova avto
busa sta pripeljala 120 zagorelih 
in dobro razpoloženih otrok 
pred hudinjsko šolo, ki so preži
veli 10 dni s svojimi razredniki 
in učitelji plavanja na Debelem 
rtiču.

Osnovna šola Franja Vrunča 
v Celju je letos že petič organi
zirala šolo v naravi ob našem 
Jadranu. Že četrtič so bili 
učenci gostje Pohorskega počit
niškega doma na Debelem 
rtiču.'Kraj sam je izredno lep, z 
zelo primerno plažo, malimi 
hišicami v borovem gozdičku, z 
velikimi igrišči in tratami ter s 
prijaznim in uslužnim osebjem.

Letos je bilo vreme učencem 
izredno naklonjeno. V vseh 10 
dneh so se učenci vsak dan po 4 
ure kopali: po dve uri dopoldan 
in popoldan. Uspeh plavalne 
šole ni izostal, saj so se vsi 
učenci naučili plavati.

Vse delo v šoli v naravi je 
potekalo po strogo začrtanem 
dnevnem redu. Poleg štiriumega 
plavanja so imeli učenci še vsak 
dan 4 ure rednega pouka: dve 
uri zjutraj pred plavanjem in 
dve uri popoldan po plavanju in 
malici.

Pouk v naravi so učitelji pri
lagodili situaciji, izkoristili 
okolje, v katerem so bili učenci. 
Ti so opazovali obmorsko 
obalo, raziskovali in opazovali 
živali in rastline, se seznanjali z 
obalnimi geografskimi pojmi, 
opazovali obmejni promet itn. 
Poleg tega opazovanega, živ
ljenjskega pouka so imeli vsak 
dan še matematiko in slovenski 
jezik, zanemarili pa niso niti 
glasbenega pouka in likovne 
vzgoje.

Taka šola v naravi ima poleg 
namena, _ da. se., učenci, n.auče.

plavati, še velik vzgojni pomen. 
Otroci se morajo osamosvojiti. 
Sami morajo skrbeti zase, 
pospravljati svoje postelje, svojo 
hišico, skrbeti za red v hišici, 
okrog nje in v taboru, se nava
diti natančnega umika, se 
dostojno vesti pri jedi. Vse te 
obveznosti so enako prizadevno 
izpolnjevali tako dečki kot 
deklice. Starši, ki so obiskali 
svoje otroke na Debelem rtiču, 
so se navdušili nad tako obliko 
izobraževanja. Na skupnem 
družabnem večeru so nam 
izrazili priznanje, zahvalo in 
željo, naj bi prihodnje leto 
vključili v šolo plavanja tudi 
učence petega razreda.

Ko smo Hudinjčani pred 
petimi leti prvič organizirali 
šolo plavanja ob našem Jad
ranu, se je šole plavanja udele
žila slaba polovica učencev IV. 
razreda. Letos je ta odstotek 
zajel že prek 90 % učencev IV. 
razreda. Doma so ostali le 
zdravstveno ogroženi učenci. 
Staršem ni žal denarja, ki ga 
dajo za svoje otroke v ta 
namen. Že v jeseni se dogovo
rimo za varčevanje, socialno 
ogroženim pa pomaga tudi šola.

Med vodstvom Počitniškega 
doma Pohorje in vodstvom 
osnovne šole Franja Vrunča na 
Hudinji se je spletlo tesno prija
teljstvo. Vodstvo doma je s 
hudinjsko organizacijo šole v 
naravi zelo zadovoljno, saj so 
učenci vsestransko zaposleni 
ves dan, skrbe za red in čistočo 
po vsem taboru. Zato ni na
ključje, da so prav naši šoli dali 
prednost za sprejem med števil
nimi prošnjami šol, ki se vse več 
odločajo za tako obliko poletne 
šole v naravi. Pred starši so 
pohvalili naše delo in skrb za 
učence ter obljubili, da nas 
bodo še radi sprejeli.

-SLAVA ŠALAMON._______

r.

sodelovanja so pedagoški uspehi 
kar vidni in povsem zadovoljivi 
Osebni dohodek učiteljev je za 
približno 1250 din višji, kot je 
na običajnih osnovnih šolah.

Hospitirali smo samo na raz
redni stopnji, in sicer pri osmih 
učnih urah. Ker nas je bilo več 
kot 70, smo se bili že prej raz
delili v osem skupin. Učenci 
posameznih razredov so nas 
povedli v svoje razrede in tako 
smo nekateri videli, kako 
poteka pouk slovenskega jezika, 
drugi matematike in še nekate
rih predmetov. Obravnavo nove 
učne snovi takoj v vsakem raz
redu povežejo s skupinskim ali 
posamičnim učenjem, za tem 
pa s preverjanjem doseženega 
znanja. Dobili smo izredno 
dobre vtise, tako glede organi
zacije učnih ur kot tudi glede 
doseženega znanja. Zelo so 
vajeni samostojnega dela v 
skupinskih učnih oblikah, uči
teljice pa se močno zavedajo 
najvažnejšega didaktičnega 
načela, da mora biti pouk vsak 
dan tudi individualiziran, tj. kar 
najbolj prilagojen sposobnostim 
posameznih učencev. Posebej 
nas je presenetila urejenost in 
opremljenost učilnic, tudi jedil
nice, predvsem pa kabinetov in 
skupnega šolskega prostora; vsi 
poleg svojega osnovnega na
mena rabijo še za prirejanje 
skupinskih učnih in vzgojnih 
oblik dela, za različne nastope, 
prireditve in razstave. V učilni
cah pa se nam je zdela nadvse 
zanimiva razgibana razporeditev 
klopi, mizic in učnih pripomoč
kov. Ponekod smo imeli obču
tek, kot da nismo v šoli, ker so 
bile šolske klopi razporejene 
diagonalno, v skupinah ali v 
obliki črk L, U in H; pri poteku 
učnih ur pa smo lahko ugoto
vili, da na tej šoli že uvajajo v 
elementarnih razredih pre
hodne, nato pa že kar socio- 
metrične skupinske oblike 
učnega dela.

Takoj po Uospitacijah nam je 
ravnatelj šole pripovedoval o 
dveletnih izkušnjah. Poudaril je, 
da celodnevna šola v Predosljah

nima vzornika, po katerem bi se 
povsem zgledovala, čeprav so si 
učitelji šli pogledat podobno 
celodnevno šolo celo v Beo
gradu. Zato ubira šola dokaj 
svojo pot, pri tem pa delo 
stalno analizirajo in izboljšu
jejo. O vsem, kar nam je bil 
povedal in kar smo videli, smo 
se naslednji dan tudi na od
delku pogovorili ter tako 
soočili teoretsko znanje in. 
objavljene strokovne sestanke s 
prakso. Ugotavljali smo pred
vsem prednosti celodnevnega 
pedagoškega dela. Najbolj so 
nas zanimali učni in vzgojni 
uspehi na taki šoli. Prepričali 
smo se, da so le-ti dokaj boljši 
kot v običajni šoli. Število neza
dostnih in zadostnih učencev se 
je občutno zmanjšalo, ker so 
učenci pod stalnim nadzorom, 
učitelji jim pomagajo, da se 
vsega zares naučijo že v šoli. 
Prav tako pa se je znižalo tudi 
število tistih odličnjakov, ki so 
sicer preje dosegali odlični učni 
uspeh s tem učenjem na pamet, 
kajti sedaj gre vsem le za razu
mevanje in uporabnost znanja. 
Zelo pa se je povečalo število 
dobrih in prav dobrih učencev, 
kar je gotovo rezultat skrbno 
organiziranega pedagoškega 
dela učiteljev, koordinacije med 
njihovimi zahtevami, individua
lizacije pouka in ne nazadnje 
tudi različnih sposobnosti 
učencev.

Po bogatem dopoldanskem 
ogledu šole smo popoldne 
obiskali še Prešernov gaj v 
Kranju in počastili spomin na 
velikega Prešerna in Jenka, 
pisca Jeprškega učitelja. Nato 
smo se peljali v Vrbo in Doslo- 
viče, da smo si ponovno, neka
teri pa vendarle prvič ogledali 
Prešernovo in Finžgarjevo 
rojstno hišo. Med vožnjo smo 
obujali pripoved iz Finžgaije- 
vega Popotovanja, na Bledu pa 
smo se spomnili še na našega 
prvega šolnika Blaža Kumer
deja.
NADA KAVČIČ in IVICA 
KUNC, študentki oddelka za 
razredni pouk PA v Ljubljani ,

Sklepna tekmovanja Vlil. športnih iger 
posebnih osnovnih šol Slovenije

28. maja so potekali VIII. 
športne igre vseh 36 posebnih 
osnovnih šol Slovenije. Na sta
dionu v Kopru so se učenci 
pomerili v štirih disciplinah 
(atletika, mali nogomet, med 
dvema ognjema in rokomet). 
Tako je bila letos posebna 
osnovna šola „Elvira Vatovec11 
organizatorica VIII. športnih 
iger in hkrati gostiteljica 350 
športnikov iz vseh posebnih 
osnovnih šol. Pri tem so zavodu 
„Elvire Vatovec11 veliko poma
gala razna podjetja in ustanove.

Zvečer je bila svečana aka
demija v gledališču Tartini v 
Piranu. Pozdravni govor je imel 
ravnatelj posebne šole „Elvira 
Vatovec11 prof. Radko Opara, 
nato pa so nastopili: pevski 
zbor, balet', tamburaši in fol
klorna skupina iz Portoroža, ki 
je zaplesala nekaj narodnih 
istrskih plesov. Pisatelj , Pavle 
Zidar je prebral zabaven odlo
mek enega izmed svojih del. 
Nato so nagradili najboljše 
športnike in jim zaželeli še 
veliko uspehov v prihodnosti.
LUDOVIKA KALAN

ALBIN CIC
Starejše Ptujčane je pretresla v petek, dne 21. maja, žalostna novica, 

da je umrl Albin Čič, upokojeni ravnatelj osnovne šole. Videvali smo 
ga, kako je hodil po ulicah gibčno, vedno nasmejan in hudomušen.. ■ 
Nihče si ni takrat mislil, da ga bomo tako kmalu pospremili na njegovi 
zadnji poti.

Učitelj Albin Čič se je rodil v Postojni, 3. marca 1905. Tam je tudi 
preživel otroška leta. Ko so Italijani okupirali našo Primorsko, se je na
selil s starši v Mariboru, kjer je končal učiteljišče leta 1925.

Življenjska pot ga je zanesla v Prekmurje, Časi okupacije tudi njemu 
niso prizanesli. Ker ni bil domačin, so ga Madžari izselili v Medžimurje, 
kjer je dočakal osvoboditev. Vrnil se je v Prekmurje, nato pa ga je zane
sla pot v Ptuj pa v Polenšak in Veliko Nedeljo, kjer je bil upokojen leta 
1965 kot šolski upravitelj.

Pokojni je bil kot pravi slovenski učitelj, vedno s svojim ljudstvom- 
Njegovo delo se ni končalo v učilnici — zavzeto je sodeloval tudi pri 
kulturnoprosvetnem življenju v krajih, kjer je služboval.

Svoja zadnja leta je prebil v Ptuju, kjer si je kupil hišico z vrtom. Smrt 
ga je doletela sredi dela.

Z njim odhaja od nas član učiteljske generacije, ki je zlasti med 1 
obema vojnama ustvarjala temelje za današnjo socialistično družbo- ,
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Cas za dobro knjigo Fran Roš
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Slavist na osnovni šoli je večni iskalec. Vedno išče ideje za 
novo podobo svojega kabineta. Išče zamisli za razredne, šolske, 
terenske proslave, za delo v literarnem, recitacijskem, dramskem 
krožku, za osvežitev šolskega lista, za prijetnejši stik s starši.

In prav oddahne si, če najde kje svež izvir navdiha.

Ko prihajam v našo bežigraj
sko knjižnico, ki se je lani prese
lila v velik nov lokal, mi najprej 
Pritegne pogled polica z vedno 
novo razstavico knjig. Prav tu 
najdem dostikrat novo zamisel, 
novo spodbudo za svoje vsak
danje šolsko delo.

Zanimalo me je, kje je vzrok, 
da postaja ta knjižnica vse več 
kot le izposojevalnica knjig.

Pogovor z upravnico Alenko 
Zupanovo mi je razkril, da more

pravi entuziast poleg nepretr
ganega knjižničarskega dela 
iskati nove načine, kako bi širili 
knjigo, zanimanje zanjo in ve
denje o njej.

Nekateri gledajo na to njihovo 
delo kot na reklamo, ki nekako 
ne spada v knjižnico, češ da pa
meten človek že najde pot do 
knjige. Vendar je upravnica dru
gačnega mnenja, ki so ga že več
krat potrdile izkušnje. V knjiž
nici je informiranje, če hočete 
reklama, potrebno. Sodobni, 
nitri tempo življenja povzroča, 
da ljudje hodijo mimo knjig, ne 
da bi se zavedali, čemu se odre
kajo.

Prav zato knjižničarji bralce in 
mimoidoče obveščajo o knjižnih 
novostih, jih opozarjajo na po
samezne dobre knjige ali skupine 
knjig* s priložnostnimi razstavi- 
cami osvetljujejo aktualne do
godke, pripravljajo razstave.

Bralci najdejo nove knjige 
yedno na isti polici. Na voljo 
imajo Knjigo 76, glasilo sloven
skih založb, tipkan seznam kupl
jenih novosti in mapo z ovitki 
novejših knjig. Nekatere knjižne 
ovitke lepijo na oglasno desko. 
Prav z ovitki opazno povečajo 
zanimanje bralcev za posamezno 
knjigo.

Novejše in starejše knjige, na 
katere želijo opozoriti, postavl
jajo na vidno mesto: prazno po
lico ali odlagalno mizo. S tem ra
zbijejo monotonost prostora in 
dosežejo, da nekatere dobre 
knjige ne obleže.

Nevsiljiva ponudba ponavadi 
uspe; že ob normalnem obisku je

treba večino knjig zamenjati v 
enem dnevu.

Priložnostne razstave so začeli 
postavljati z željo, da bi na važne 
dogodke in obletnice opozorili 
tudi s knjigo.. Knjige zložijo na 
kataložno omaro, tako da so vsa
komur na očeh. Bralci jih lahko 
pregledajo in si jih izposodijo, če 
žele. Take sklenjene razstave 
imajo hkrati tudi v izložbenih 
oknih. V zadnjem času so se zvr
stile tele teme:

— Ta teden na naši RTV 
(spremljanje radijskega Tn televi
zijskega programa).

— To je mogoče bolje poka
zati na paleti, kakor povedati z 
besedami (življenjepisni romani o 
slikarjih).

— Montreal 1976 (knjige o 
športih in prejšnjih olimpiadah).

— 6. avgust 1945 (Atomska 
bomba; Anders — G. — C. Eat- 
herley: Tu je vest prepovedana, 
Brukner: Sadako hoče živeti, 
Hersey: Volja do življenja, Hači- 
ja: Hirošima, Morris: Cvetje iz 
Hirošime).

— Sestanek v Colombu.
— Fran Roš, ob pisateljevi 

smrti (vse knjige, ki jih knjižnica 
ima).

Večje razstave so se razvile iz 
teh manjših. Ker za to smer delo
vanja knjižnica še vedno nima 
dovolj prostora, jih knjižničarke 
strokovno pripravijo in posodijo 
bližnjim šolam, domovom in tudi 
delovnim organizacijam. Pri or
ganizaciji sodelujejo z mestno 
Zvezo kulturno-prosvetnih or
ganizacij. Razstave so samo
stojne ali pa so spremljale pogo
vor s pisateljem, pevski nastop, 
šolsko proslavo in tudi roditeljski 
sestanek. Doslej sta bili naju
spešnejši Korotan v srcu in raz
stava Karla Grabel jška. Prednica 
teh pa je bila Knjiga obtožuje, 
prikazana v izložbenih oknih 
podvoza na Titovi cesti. Ob njej 
se je mimoidoči res lahko zami
slil, ko si je ogledoval počečkane, 
zamazane, strgane strani v izpo
sojeni knjigi.

Nov letnik revije Kurirček
Po petnajstletnem izhajanju si 

j. je revija Kurirček pridobila trdno 
V mesto med bralci osnovne šole, 

=1 predvsem na njeni srednji stopnji, 
a to je v tretjih, četrtih in petih ra- 
1, zredih. Številna pisma mladih 
:i bralcev potrjujejo, da jim je revija 
1' všeč, to pa pomeni hkrati tudi ob-
ri veznost uredništva, da ohrani re- 
f1 vijo še naprej tako kakovostno in 
6 zanimivo.

Ker je iz pisem mladih bralcev 
razvidno, da zelo radi berejopar- 

e tizanske zgodbe, smo tudi za le- 
. tošnji letnik pripravili nove, za

nimive zgodbe. Med temi bo par
tizanska zgodba v nadaljevanjih 
Srečkove dogodivščine, ki jih bo 

’ pisal France Šušteršič. Uredniš
tvo se bo potrudilo, da bo kar 
največ dobrih zgodb tudi iz so-

i. dobnega življenja mladih. Pose- 
. bej naj opozorimo na zanimivo 

Pripoved iz znanstvene fantastike 
Človečki iz računalnika, ki jo je 

1 napisal Sandi Sitar. Bralce revije 
bodo pritegnile tudi zgodbe, ki 

i Pripovedujejo, kako živijo nji- 
' hovi vrstniki v drugih deželah 

i sveta, predvsem v afriških in azij
skih. Pisateljica Kristina Bren
kova je prispevala za letošnji 

i letnik privlačno povestico Parti- 
•, 1 tanka Katarina, ki bo izhajala kot 

slikanica.
i Na prvih straneh bomo vsako

krat objavili kaj zanimivega o 
najbolj aktualnih dogodkih, 

i spominskih dnevih in praznikih,

20. obletnica mature

na primer o štirideseti obletnici 
velike slovenske tekstilne stavke. 
Tako bomo na kar najbolj privla
čen način dopolnjevali učno snov 
za učence na srednji stopnji 
osnovne šole. Revijo bomo še bolj 
približali vašemu delu v razredu, 
v celodnevni šoli ter zunajšolskih 
dejavnostih.

Za revijo je zelo pomembno 
sodelovanje mladih bralcev. Ra
zveseljivo je, da dobimo veliko 
prispevkov, ki jih bomo tudi letos 
objavljali v rubriki Kurirčkova 
torba, pa tudi na drugih straneh. 
Ker se je lani posrečilo sodelo
vanje bralcev, ko so opisovali na
slovne strani, bomo letos to 
obliko ohranili. Tudi letošnje na
slovne strani bodo narejene tako, 
da jih bodo bralci lahko opisali v 
zgodbicah in jih nato pošiljali v 
uredništvo. Najboljše bomo ob
javili.

Tudi v letošnjem letniku bo do
volj šaljivih zgodb, posebno v ru
briki Smej se, kurirček. V vsaki 
številki bo čakala nagradna kri
žanka, javka za ugankarje in še 
kakšno presenečenje. Izpolnili 
bomo veliko željo naših bralcev 
in v letošnjem letniku objavili več 
kratkih primernih dramskih pri
zorov, ki bodo uporabni za sode
lovanje mladih igralcev na šol
skih prireditvah in proslavah.

Urednik
Leopold Suhodolčan

Maturanti učiteljišča v Mariboru v šolskem letu 1955—56 se bomo 
?brali 9. oktobra 1976 ob 16. uri v hotelu Habakuk, Maribor. Prijavo 
,n kavcijo 200 din sprejema Franc Cinpaver, Špingierjeva ulica, Slo- 
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To delo denarno ni zahtevno, 
saj uporabljajo predvsem svoje 
knjižno gradivo, knjižne citate in 
knjižne ovitke, ki jih načrtno zbi
rajo več let. Seveda je treba 
spremljati sočasne dogodke, 
poznati knjižno zalogo svoje 
knjižnice in knjižni trg. Teme se 
potem kar same ponujajo. Delo 
pa seveda zahteva veliko časa in 
priprav.

Ob takem programu in ob 
takem navdušenju ter delovni

zagnanosti, ki ju upravnica pre
naša tudi na svoj kolektiv, bo 
knjižnica res lahko postala kul
turno žarišče okoliša, v katerem 
dela.

Tako bo marsikdo spoznal, da 
radio, televizija in časopis za 
naše duševne potrebe niso do
volj.

In spet bomo našli čas, namen
jen dobri knjigi!

DANICA CEDILNIK

OSNOVNA ŠOLA VUZENICA 

razpisuje prosta delovna mesta:
— učitelja za podružnično šolo Pernice, dodatek za težje 

del. mesto 1.000,00 din, brezplačno stanovanje, PRU ali U
— učitelja biologije in kemije, PRU ali P
— učitelja telesne vzgoje — moški, PRU ali P
— učitelja zgodovine in zemljepisa, za določen čas, PRU ali P
Samska stanovanja so zagotovljena.
Prošnje pošljite v zakonitem roku na naslov: Osnovna šola 
Vuzenica.

Komisija za volitve in imenovanja pri 
SKUPŠČINI OBČINE ŽALEC 
razpisuje delovno mesto
— ravnatelja glasbene šole Risto Savin Žalec
Za to delovno mesto je lahko imenovan, kdor ima višjo ali 
visoko izobrazbo ustreznega glasbeno-izobraževalnega zavo
da in vsaj 5 let prakse v glasbeno-vzgojnem delu;

delovno mesto
— ravnatelja vzgojnovarstvenega zavoda Janko Herman 

Žalec
Za ravnatelja je lahko imenovan, kdor izpolnjuje tele pogoje:
— da ima srednjo vzgojiteljsko šolo z opravljenim strokov

nim izpitom in najmanj 10 let prakse na vodilnem delov
nem mestu v vzgojnovarstvenih zavodih

— da ima moralno politične lastnosti, je pravilno opre
deljen do razvoja socialističnih samoupravnih odnosov 
in da ni prišel v nasprotje s politiko ZK.

.Pismene prijave z dokazili o izpolnjevanju razpisnih pogojev 
pošljite v 15 dneh po objavi razpisa komisiji za volitve in 
imenovanja pri skupščini občine Žalec.

Letošnjega 24. avgusta je veliko Celjanov, okoličanov in prijateljev iz 
vse Slovenije pospremilo na zadnjo pot na mestno pokopališče v Celju 
zaslužnega kulturno-prosvetnega delavca, pedagoga, književnika in 
publicista Frana Roša.

Frana Roša lahko označimo posebno z naslednjih vidikov: kot neu 
trudnega voditelja slovenskega učiteljstva na celjskem območju, predv
sem med obema vojnama, kot požrtvovalnega pedagoškega delavca pc 
osvoboditvi pri graditvi slovenskega šolstva v opustošeni domovini tet 
pri vzgoji učiteljskih kadrov in kot pomembnega slovenskega književ
nika, publicista ter javnega kulturnega delavca.

Med obema vojnama je bilo učiteljstvo v Celju in okolici še posebno 
aktivno in borbeno. Šlo je za napredne nazore v vzgoji in šoli, politične 
in družbene pravice učiteljstva v javnem življenju ter za materialno, go
spodarsko in socialno izboljševanje vsakdanjega življenja učiteljskega 
stanu. V tej veliki dobi naših bojev je vodil celjsko učiteljstvo kot pred
sednik enega največjih učiteljskih društev v tedanji Sloveniji Fran Roš, 
ki je s svojimi napori precej prispeval pri sprejemu znamenite Deklara
cije in s tem pripomogel k urejanju razmer v slovenski pa tudi jugoslo
vanski učiteljski organizaciji.

Proti štiridesetim letom so začeli tudi v naši domovini nemškutarski 
renegati dvigati glave in spodjedati korenine naše države. Fran Roš, 
nekdanji Maistrov borec za severno mejo, se je z zanj značilno borbe
nostjo bojeval proti nacistični peti koloni. Po napadu nacističnega oku
patorja na Slovensko Spodnjo Štajersko so ga aretirali I. junija 1941 in 
ga kmalu nato z družino izgnali v Srbijo. Tam se je takoj vključil v na
rodnoosvobodilno gibanje in je po osvoboditvi Beograda sodeloval 
tudi pri organiziranju slovenskega šolstva v Srbiji. Po vrnitvi v osvobo
jeno, a opustošeno Spodnjo Štajersko je kot okrožni šolski nadzornik v 
Celju sodeloval pri obnovi slovenskega šolstva v osvobojeni domovini. 
Potem je poučeval zgodovino na nižji gimnaziji v Celju, po ustanovitvi 
učiteljišča v Celju leta 1948pa tudi na tem zavodu, kjer je vse do upoko
jitve sodeloval pri vzgoji prihodnjih slovenskih učiteljev. Za svoje pri
zadevno delo je prejel več odličij, naslov pedagoškega svetnika in pred 
nekoliko leti tudi Žagarjevo nagrado. 22. julija leta 1955 so mu podelili 
naslov častnega meščana mesta Celja.

Obilno je bilo Roševo delo na področju književnosti, zbiranju gra
diva iz dobe NOV, pisanju člankov in razprav iz dobe najstrahotnejših 
let nacistične okupacije naše domovine ter prikazov kulturnega doga
janja v naši neposredni preteklosti na celjskem območju. Pisati je začel 
Že kot gimnazijec ob mentorstvu pesnika Rudolfa Maistra- Vojanova, 
ki je kot častnik služboval v tistih letih v Celju. Izdajali so list Savinja, v 
katerem je objavil mladi Roš več lepih pesmi. Kmalu je postal sodelavec 
Slovana in Ljubljanskega Zvona, ki ga je takrat urejal Oton Župančič, 
pozneje Zvončka, Domačega prijatelja, Svobode, Obzorij, Nove dobe 
in posebno mladinskega lista Naš rod, ki ga je izdajala Mladinska Ma
tica v Ljubljani. Po osvoboditvi je sodeloval skoraj v vseh slovenskih 
mladinskih listih in revijah. V knjižni obliki so izšla naslednja njegova 
dela: Medved Rjavček (1929, 1931), Juretovo popotovanje (1930), 
Medved Dija (1939 in po osvoboditvi; leta I949 je bila povest preve
dena v slovaški jezik), Žvestaleta (1933), Iz ječe in pregnanstva (1947) 
idr. Napisal je tudi veliko dramskih del, od katerih so znana: Mokro- 
dolci, Ušesa carja Kozmijana, Desetnica Alenčica, Največ sveta otro
kom sliši Slave, Še ptički so veseli, Pot k zmagi, Rdeča kapica in več 
manjših prizorov za razne šolske in slavnostne priložnosti. Z Ristom 
Savinom je sodeloval tudi pri pisanju dveh libretov (Gosposvetski zvon 
in Matija Gubec), ki ju je Risto Savin uglasbil kot slovenski operi. Pred 
drugo svetovno vojno je začel izdajati osnovnošolski list Studenček, v 
katerega so pisali samo šolarji. Do zadnjih dni življenja je bil Fran Roš 
kot literat navzoč v marsikaterem listu in je s svojim živim jezikom in 
zanimivo vsebino razveseljeval mlade in starejše. Pred tremi leti je izšla 
njegova zadnja knjiga Korporal Huš.
Ob pomanjkanju primernih šolskih učbenikov neposredno po osvobo
ditvi je sodeloval pri izdaji knjige Zgodovina za osnovne šole (avtorji 
Fran Roš, Mojca Pečnik in Janko Pogačnik), ki je bila takrat prvi učbe
nik te vrste v novi Jugoslaviji.

Posebno aktiven in zaslužen je bil Fran Roš pri zbiranju in pisanju 
gradiva iz dni naše NOB. Njegov zadnji obširnejši spis te vrste je izšel v 
publikaciji Stoletnica prve slovenske šole v Celju leta 1975 pod naslo
vom Slovenske učiteljske organizacije (vloga Celja).

Kot kulturni javni delavec je Fran Roš sodeloval v vseh kulturnih or
ganizacijah mesta Celja in okolice. V dobi med obema vojnama je bil 
med glavnimi organizatorji Celjskih kulturnih tednov, po osvoboditvi 
je bil funkcionar Ljudskega odra, Ljudske prosvete, Ljudske univerze 
ipd., organizator literarnih večerov, predavanj in drugih prireditev. S 
svojo vedro besedo je rad zahajal med ljudi in še posebno med otroke 
po osnovnih šolah celjskega območja.

Fran Roš se je rodil dne 14. januarja 1989 v Kranju, umrl pa je dne 
22. avgusta leta 1976 po krajši bolezni v bolnišnici v Mariboru. Mla
dost je preživljal v Celju, kjer je končal gimnazijo in se odločil za učitelj
ski poklic. Temu poklicu je ostal zvest do smrti.

ALBIN PODJAVORŠEK

Nova osnovna šola v Črtomirovi ulici — dvanajsta osnovna šola na 
ljubljanskem območju zgrajena s samoprispevkom občanov, je 
letošnjega septembra sprejela prve učence. Ureditvena dela v oko
lica šole so se zaradi slabega vremena v zadnjem mesecu nekoliko 
zavlekla. — (Foto: T. Urbas) *

Odbor za medsebojna razmerja 
VZGOJNOVARSTVENEGA ZAVODA 
JANKO HERMAN ŽALEC

razpisuje prosta delovna mesta:
— 2 vzgojiteljic v enoti Polzela, VZG
— vzgojiteljice — vodje v enoti Orla vas, VZG s strokov

nim izpitom
Poseben pogoj: moralno politična neoporečnost.
Za vzgojiteljico v Orli vasi je na voljo trosobno stanovanje. 
Nastop dela: takoj.
Rok prijave 14 dni po objavi razpisa.

\ / . * ____t / T 1 < ; 3 I ^ > tli*

Komisija za volitve in imenovanja pri 
SKUPŠČINI OBČINE ŽALEC
ponovno razpisuje delovno mesto
— ravnatelja Posebne osnovne šole Žalec
Za ravnatelja je lahko izbran tisti, ki poleg splošnih pogojev za 
to delovno mesto izpolnjuje še pogoje za strokovnega delavca
— višja ali visoka ortopedagoška, izobrazba in ima najmanj 
5 let ustrezne prakse na posebni osnovni šoli.
Pismene prijave z dokazili o izpolnjevanju razpisnih pogojev 
pošljite v 30 dneh po objavi razpisa komisiji za volitve in 
imenovanja pri skupščini občine Žalec.
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Pddobe mladh našega časa
Kraji so kot obrazi. Pogosto se za skromnim videzom skriva 

presenečenje: lepota in notranje bogastvo.
Slikovita kraška vasica, kos neba in tišina. Njeno bogastvo so 

ljudje. Le osemsto jih je, ponosnih in trdih kot kras. To je Pla
nina pri Rakeku. Presenečenje? Posebna vrednota je peščica 
mladih ljudi s planinskega jamarskega kluba. Ti so lahko zgled 
vsej slovenski mladini in tudi starejšim. Ne razpravljajo o »pro
stem času«, temveč delajo. Z neutrudnim delom so spremenili 
zanemarjen kulturni spomenik — Ravbarjev stolp v kulturni 
dom z razstavnim prostorom, ki je hkrati tudi jamarski dom V. 
Miklavčiča. V njem se je v dveh letih zvrsdlo že pet kulturnih pri
reditev. Letos so pripravili prvo srečanje Planina 76, od 20. do 
30. avgusta.

To srečanje je bilo prav svojevrstno, lahko bi rekli »pisano«, 
saj je kolonija združila likovne ustvarjalce, arhitekte, fotografe 
in strokovnjake za varstvo okolja v ubrano celoto. Prvo tovrstno 
srečanje v Sloveniji. Spletle so se prijateljske vezi, mladi so 
izmenjali mnenja in izkušnje, ki bodo dober kažipot za nadaljnje 
delo.

Prav bi bilo, da bi jim družba zagotovila več podpore, saj jo s 
svojo izredno prizadevnostjo zaslužijo.

Gostitelji s Planine so zahtevno nalogo uspešno izpeljali. Sre
čanje je doseglo smoter: približati umetnost ljudstvu.

Ko pride v deželo pomlad, Edvin Puntar

Na srečanju Planina 76 smo si 
Ogledali dobro obiskano razsta
vo, ki sta jo pripravila slikar Vik
tor Magyar in kipar Edvin Pun
tar. Odprtje razstave je popestril 
prisrčen kulturni spored: zado
nela je pesem mladih, vmes so se 
prepletali stihi, ki jih je prebrala 
pisateljica Zorka Ovijač-Zendel- 
ska. V uvodni besedi je akadem
ski slikar Branislav Zendelski 
med drugim dejal: »Občudovati 
naravo je premalo. Ohranjati jo 
moramo in negovati naše kul
turne spomenike. Bodimo kot 
mladi s Planine! Pomagajmo jim 
in ne strizimo jim peruti pri njiho
vem vzletu.«

_ Sledil je literarni večer Braneta 
Šomna in predavanje dr. F. Ha- 
beta Planina in njen svet. Ves čas 
srečanja je trajala kolonija, ki so 
se je udeležili slikarji: Zorana 
Kristan, Alenka Pinterič, Franci 
Curk, Aco Lebarič, Viktor Mag- 
yar, Pavle Zamar-Zapa, kipar 
Edvin Puntar, slikar Branislav 
Zendelski z Ženo Zorko Ovijač- 
Zendelsko, arhitekt Mojmir Sla- 
ček in drugi.

Umetniki bodo eno izmed svo
jih del zapustili kraju za stalno 
razstavo, nekaj jih bodo dali v 
prodajo v korist jamarskega 
kluba, veliko pa so jih poklonili 
domačinom.

KIPARITI 
POMENI ŽIVETI

Mladi kipar samorastnik 
Edvin Puntar živi in dela na Uncu 
pri Rakeku, kjer ima galerijo in v 
svoji koči-ateljeju na Javornikih. 
Naši javnosti je znan od leta 1971, 
ko je prvikrat samostojno raz
stavljal v Ljubljani. Zvrstile so se 
samostojnč razstave v Postojni, 
Rakovem Škocjanu, Cerknici in 
Logatcu. Sodeloval jena več sku
pinskih razstavah v Sloveniji in 
Srbiji, v tujini pa v Parizu in letos 
v Ornskdldsviku na Švedskem.

.. Udeležil se je VI. in VIL tabora 
likovnih samorastnikov v Trebn
jem.

Kipariti pomeni živeti, to je 
umetnikov notranji imperativ. 
Edvin Puntar mu sledi že iz 
zgodnje mladosti, ko si je v samoti

poiskal svoj svet: prvinsko, čisto 
življenje v naravi. Umetnik je del 
nje, z njo se nenehno pogovarja. 
Tako nastajajo umetnine iz no
tranje nuje, brez preračunljivosti. 
Prefinjeno poznavanje raznih 
vrst lesa in prilagajanje obdelave 
temu gradivu je brez dvoma 
umetnikova prednost. Spontana, 
sugestivna govorica njegovih pla
stik postane most med umetnostjo 
in gledalcem. Zanimive ekspre
sivne kiparjeve plastike so očarl
jiva likovna znamenja, ki ohran

jajo izredno mehkobo linije in 
ritma. Zazdi se, kot bi les ne
nehno valoval in živel. Kipar 
izhaja večkrat iz grafike, kar daje 
njegovim plastikam čisto in trdno 
lepoto. V nekaterih se pokaže 
njegov smisel za monumentalizi- 
ranje (Ne govori, ne poslušaj, ne 
glej!), v drugih nam pove svoje 
sporočilo, svoj odnos do ljudi in 
Življenja (Skrivnosti srca, Moli
tev, Boj mtd dobrim in zlim). 
Včasih v mehkih oblikah odkri
jemo satiro (Feministke, Nora 
ladja), bolečino, sanjski privid ali 
pravljično podobo. Večina nje
govih del zajema motiviko iz tr
dega kmečkega življenja, ki pa ni 
brez vedrine (Ko pride v deželo 
pomlad, Kmetovi zavrženi svet
niki itn.).

Ritmični učinek pri plastikah 
nam pričara občutek, da so se 
le-te rodile v harmonične, mehke 
celote.

Kiparja Edvina Puntarja čaka 
prav gotovo uspešna ustvarjalna 
pot, saj bo s svojimi deli tudi v 
prihodnje prispeval k obogatitvi 
slovenskega kiparstva.

PRAVLJIČNI SVET 
ZA ODRASLE

Slikar samorastnik Viktor 
Magyar, po poklicu učitelj, živi in 
dela v Grosupljem. Po svojih šte
vilnih samostojnih razstavah je 
znan doma in na tujem. Njegova 
dela so v številnih galerijah in 
zbirkah v domovini, v Evropi in 
ZDA.

Slikar spada po svojih delih k 
naivi, njegova ustvarjalnost pa se 
odlikuje z izredno izvirnostjo. Za 
njegova dela so značilne hote za
nemarjene podrobnosti in na
črtno premišljena kompozicija. 
Stilizirane, preproste figure ljudi, 
dreves in hišic, naslikane na 
desko po stari slovenski tradiciji, 
spominjajo na pravljični otroški- 
svet, ali bolje, na otroško igro. K 
tej se zatekamo odrasli po požirek 
prvinskosti življenja, ki smo ga že 
zdavnaj izgubili. Občutek 
imamo, da vse visi v zraku, da je 
vse brez korenin. S skromnimi 
izraznimi sredstvi nam večkrat 
pričara zanimive nadgradnje in 
nas popelje v čisto simboliko.

Njegova .dela so prepričljiva, ker 
so odkrita slikarjeva izpoved- 
Umetnik zajema motiviko s po
deželskega okolja, kjer ustvarja, 
in jo po svoje »predela«. To pol 
nam je na razstavi ob srečanju 
Planina 76 postregel s slikami, ki 

.so uglašene v modri barvi, do
polnjeni s temnimi toni: Kurenti, 
Čoln z maskami, Etruščanski 
človek, Ljudje z vrči itn.

TEA DOMINKO

Leteči človek s sončnico, olje. 
Viktor Magyar

Nevarnost
Ker je sredi leta začela, se je v sredini tudi sklenil krog njenih petintri

deset učiteljskih let. Ničkaj ugodno za slovo. Stroj v tkalnici ali mizo v 
pisarni lahko zapustiš kadarkoli, s šolo pa to ni tako lahko in preprosto.

In vendar se ji je posrečilo urediti vse, kot je treba. Ničesar ni spregle
dala ob predaji dolžnosti. Celo »junaško« se je držala, ko se je poslavl
jala od otrok. Ko pa je naslednici izročala še zadnji simbol svojega uči
teljstva — razredniške ključe, se ji je roka zatresla.

— Tako, to je menda vse in zdaj se lahko poslovim tudi od vas z ob
žalovanjem, da prevzemate pretrgano delo...

— Za vami ne bo težko nadaljevati! Toda ne zamerite mi, če sem v 
tem trenutku nekoliko sebična. Prepričana sem, da zapuščate učilnico s 
posebnim, morda neponovljivim čustvom v srcu. Prosim, zaupajte mi 
ga!

Upokojenka, ki je bila pred eno uro še aktivna, se je v zadregi na
smehnila.

— Kaj res nosim čustva na koncu trepalnic...?
— Pred eno uro, preden sva odpustili učence, sem se vpraševala: Si 

jim bila pravična? Nisi delala izjem? Ali nisi imela (neizogibnega) 
»miljenčka« za tolažbo in spodbudo? Če si komurkoli storila krivico, je 
zdaj za zmeraj prepozno...

— Slutim, da spadate med tiste redke, ki se tako sprašujejo malo
dane po vsakem delovnem dnevu.

— Ne vem, če vsak dan, toda precej pogosto. Kljub temu pa vem, da 
sem se pustila otroškim srcem vsrkavati, vsakemu po svoje. In to je ne
varno.

Do smrti ne bom pozabila moralnega konflikta iz svojega prvega ob
dobja, ko sem bila še vaših let. Tedaj še nisem imela svojih otrok in tako 
sem se podzavestno navezovala na učence. Ena od cleklic —Metka ji je 
bilo ime —mi je posebno prirasla k srcu. Bila je nezakonska, v reji pri 
tuji ženski. Dotlej še nisem srečala tako milega otroka. Z očmi je ne
nehno iskala moje, kakor žejen človek, ki prosi za požirek vode.

Po tolikih letih še vedno vidim njene oči. Če sem za trenutek sedla k 
njej v klop, da bi ji kaj pokazala (kakor sem tudi drugim), seje stisnila k 
meni z instinktom dojenčka, da tega na tak način ne pomnim niti pri 
rodnem otroku. Priznam, Metka je bila edini otrok, ki sem ga kot učitel
jica osebno vzljubila.

Metkin sosed v klopi je bil neki Živko, izredno bister pa navihan fan
tič, nemiren in klepetav, skorajda neugnan. Imel je pač preveč energije. 
Kadar sem utegnila, sem ga dodatno zaposlila, zmeraj pa ne. In tako se 
mi je vtisnil v zavest kot rogovilež. Po srcu pa ni bil slab. Nekoč sem mu 
v razburjenju rekla: » Ti si pa še vse kaj drugega kakor Živko!« In to je 
bilo dovolj, da je njegova mati, visoka in ohola ženska, užaljena privi
hrala v šolo in me nadrla...

Odtlej je bil Živko (po materini krivdi) nekaj časa v senci. Nisem ga 
več mogla imeti rada kakor prej. Njegovega blestečega znanja nisem več 
cenila. Njegova ponujavost mi je začela tolikanj presedati, da sem ga 
nehote odrivala ter se zanimala zgolj za poprečno večino in nenadarjene 
revčke. Nisem se mu odzivala, kadar me je z očmi iskal. Spregledala

šolsko okno
sem, da sem ranila njegovo samozavest.

In kaj je napravil? Nekega dne je na vsem lepem, brez povoda, divje 
planil na Metko in se znesel nad njenimi lasmi. Kar čeden šop mu jih je 
ostal v roki.

— Upam, da ste to pot vi poklicali mater v šolo?
— Ne. Zavedala sem se, da sem izpad pravzaprav zakrivila sama. 

Skušala sem popraviti, kolikor se je dalo. Imela pa sem do konca obču
tek, da sem le za silo zakrpala streho, ki jo je bil razdejal vihar. Živko 
me je na višji stopnji le hladno pozdravljal, če pa je bilo mogoče, me je z 
veseljem prezrl.

— Zelo ste samokritični.
— Ne preveč. Glejte, tega primera se spominjam. Koliko pa jih je, ki 

so se pripetili mimogrede, ne da bi vedela. In to je najhuje.
JANEZ LAMPIČ

Zmaga v »bazi«
, Tovariš Javor je med kolegicami v medšolskem aktivu kot edini 

moški v nezavidljivem položaju. Zaradi pripadnosti »močnejšemu« 
spolu je moral prevzeti vodstvo in kot tak je nosilec pobud pa tudi vsa
kršne odgovornosti.

Oči vseh se obračajo nanj, kot da drugače biti ne more. Javor sem, 
Javor tja. In ker se hospitacijskih nastopov boje in branijo kakor hude 
ure, jih večji del prevzame sam.

Ti nastopi! Pred kolegicami se mora kot aktivist po uradni dolžnosti 
zavzemati za vsakršne novosti, ki obetajo kak premik v pedagoški 
praksi. Toliko bolj, ker članice zbora pozdravljajo samodejavnost in 
razzvoj, v resnici pa prav nič ne skrivajo svoje naklonjenosti do tradi
cionalističnih metod in oblik po liniji manjšega napora, večje avtoritete 
in lažje discipline. Nerodno bi mu bilo pritegniti jim, čeprav je tudi sam 
bolj naklonjen staremu, »prekaljenemu« modelu frontalne prakse pod 
diktatorsko taktirko... Toda nič mu ne pomaga, igrati mora avantgar
do, pa če še tako težko.

Vselej, kadar si je pred nastopom natikal komedijantsko masko, ga je 
spreletaval občutek pedagoškega sleparstva, ker se mu je iz dna zavesti 
oglašalo: Poglavitno je, da prideš do uspeha, saj ni pomembno, kako...

V tem letu se je »žrtvoval« že za dva nastopa in zdaj ga čaka tretji. Pri 
obeh je uporabil skupinski pouk. To ga je stalo nemalo napora, kajti če 
hočeš narediti dober vtis, moraš kolikor mogoče zakamuflirati sledove 
starega načina, sicer se osmeši.

Vsakič se mu je nastop tehnično kar posrečil, požel je priznanje, ki bi 
ga lahko spodbudilo k redni uporabi skupinstva. A vsakokrat, ko je 
srečno odigral učno demonstracijo, je krenil nazaj na staro izhojeno 
stezo. On je učil, razred se je gulil, svežega zraka v to zatohlost pa je 
spuščal le toliko, da se učenci niso preveč dušili. Uspeh mu je ostal edini 
smoter in edino merilo.

Učenci so njegove učne igre sprva doživljali kot pomerjanje modnih 
oblek: oblečeš suknjič, ogrneš plašč, pa oboje spet odložiš... Nekega 
dne pa se je v razredu nekaj predramilo. Ko jim je nekaj narekoval, so 
ga izzivalno pogledali.

— Kaj je?
— Raje imamo skupinski pouk...
— Zakaj?
— Zanimivejši je. Radi bi ga imeli vsak dan.
— Mogoče. Je pa tudi težji, bolj zapleten in bolj odgovoren.
— Prav zato ga imamo raje. Radi bi tudi sami kaj delali, ne samo po

slušali in zapisovali...
— Pa delovna disciplina? Saj se poznate in dobro veste, kako ste 

divji!
— Je to ovira?
— Dovolj velika! Pa marljivost? Nekateri še pri starem načinu nič ne 

delajo.
— Poskusimo!
— Saj smo že večkrat.
— Ne tako! Vsaj en mesec vsak dan...
— Dobro ... Pri slovenščini je na vrsti Ivan Cankar ob stoletnici roj

stva.
— Krasno!
— Bomo videli! Raziskati je treba veliko stvari:
— kaj ste doslej slišali o Cankraju;
— kaj njegovega ste že brali;
— kdo od vas je gledal »Na klancu« — kratko poročilo o vsebini 

filma;
— zbrati poglavitne podatke s slikovnim gradivom o pisateljevem 

Življenju;
— zbrati mnenja, ali vam je Cankar všeč in če vam je, zakaj.
Vse to bi bilo treba opraviti doma, kajpada poškupinah, ki bodo na

stopale v šoli. In to ni majhna naloga. Jo boste zmogli?
— Bomo!
— Časa imate teden dni.
Vedoč, da to pot ne gre le za učni vzorec, temveč zares, so se učenci 

zagnali v akcijo —proti svojemu učitelju in za sodelovanje z njim. Čas 
in priložnost sta delala zanje. Kaj vse so iztaknili in nanosili! Imeli so 
kaj izbirati in urejati. Rezultat: Cankar se je udomačil med njimi, kot 
da je svojo enajsto šolo pod mostom preselil k njim v učilnico.

Preskusni mesec je minil. V bazi ob delu je tudi »škripalo«, toda uči
telj sedaj ve: ustavilo se ne bo. V prihodnje bo lahko prirejal hospitacijc 
brez pedagoških kulis in brez maske.

JANEZ LAMPIČ
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RADIO IN ŠOLA

Taka je naslovna stran letošnjega letnika Radijske šole. Program za 
prvo polletje je že natisnjen in v Radovljici, kjer ga pripravljajo in 
razpošiljajo, so obljubili, da bo kmalu tudi že na šolah.

Za leto 1976—77, lahko bi mu rekli tudi jubilejno, je naše uredniš
tvo pripravilo program že za trideseto šolsko leto, če za rojstvo radij
ske šole vzamemo jesen 1947, ko so na našem radiu stekle prve odda
je, namenjene šolarjem.

Vsi, ki spremljate naše delo in so vam oddaje v pomoč, boste ob tej 
programski številki ugotovili, da bomo nadaljevali nekatere cikluse 
oddaj, ki smo jih začeli v prejšnjih letih (narodni heroji, vzgoja za hu
mane odnose med spoloma, priredbe literarnih del, borci pripovedu
jejo). Med novimi oddajami smo si zadali nalogo, da bomo za srednje
šolce pripravili ciklus oddaj o osnutku zakona o združenem delu, v 
oddajah Odrasli tako — kako pa mi, pa bomo poskusili prikazati pro
bleme mladih v delovnih organizacijah. Tema teh oddaj bo predvsem 
odnos do dela.

UREDNIŠTVO

Radijska šola ponovno tudi na kasetah

Že pred leti je del programa 
radijske šole izdala na 16 kasetah 
založba Mladinska knjiga, kasete 
pa izdelala takratna kasetna pro
dukcija RTV Ljubljana. Z reor
ganizacijo zavoda je temeljna 
organizacija združenega dela 
Produkcija kaset in plošč podpi
sala pogodbo o sofinanciranju. S 
tem so se odprle možnosti, da 
ustrežemo željam številnih šol 
ter njihovih učiteljev po kako
vostnih posnetkih radijske šole 
na kasetah, črpajoč pri tem naj
boljša dela, ki so se v letih na

brala v tonskih arhivih RTV 
Ljubljana.

Že to jesen bo na voljo več 
kaset s področja slovenskega je
zika, in sicer slovenske moderne, 
pri čemer bosta dve kaseti posve
čeni življenju in delu Ivana Can
karja ob 100-letnici njegovega 
rojstva. Za slikovito približanje 
zgodovine NOB našim učencem 
bodo v istem času izšle štiri ka
sete o narodnih herojih: Slavi 
Klavora, Tonetu Tomšiču, Sta
netu Žagarju in Janku Premr-

lu-Vojku. Najmanj šest kaset bo 
iz programa glasbene vzgoje.

Učitelje prosimo, da sprej
mejo to informacijo tudi kot naš 
odgovor na številna pisma, v ka
terih sprašujejo, kaj je z radijsko 
šolo na kasetah, ker na vsako 
pismo posebej nismo mogli od
govoriti.

Hkrati se vam priporočamo za 
prihodnje sodelovanje, saj se za
vedamo, da bomo le s poznavan
jem vaših želja in potreb v šoli 
lahko izoblikovali dober pro
gram in dosegli z zvočno kaseto 
tisto, čemur pravimo sodobni 
učni pripomoček.

DANE ROBIDA

Tak je bil komandant Stane

(Ob oddaji radijske šole za 
srednjo stopnjo, dne 14. 9.1976. 
Odlomki iz pripovedi general
majorja Lada Ambrožiča-Novl- 
jana o narodnem heroju Francu 
Rozmanu-Stanetu)

.. ..Njegove najpomembnejše 
borbe so bile najprej na Dolenj
skem. Že leta 1942 je bi! skupaj s 
tovarišem Kvedrom-Tomažem, 
znanim političnim komisarjem II. 
grupe odredov, v boju na Jančah, 
ko je hotel prepeljati dolenjske 
bataljone, namenjene na Štajer
sko, čez Savo. Ti boji so se kon
čali z zmago partizanov, vendar 
bataljoni niso mogli opraviti 
predvidene poti. Nato se je vrnil s 
četami na Dolenjsko; tam je na
stalo spomladi leta 1942 prvo 
osvobojeno ozemlje.

... Stane je bil borec. Če je bil 
kdo poveljnik, to tedaj ni pomeni
lo, da je bil v zaledju. Zaledja ni 
bilo. Stane je moral biti tako kot 
sleherni komandant tiste dobe v 
prvih bojnih vrstah. Bil je, da 
tako rečemo, najmočnejši člen v 
verigi, ki se je bojevala proti oku
patorju. Zdržati je moral največ. 
Kot borec se je izkazal na Dolenj
skem, v legendarnem pohodu II. 
grupe odredov čez Dolomite in 
Gorenjsko na Štajersko, nato se je

boril na Štajerskem v najtežjih 
okoliščinah, ko so Nemci priti
skali in hoteli uničiti vsako pod
poro partizanom.

__Stane je bil legendarni ko
mandant slovenske osvobodilne 
vojske. Dosegel je najvišje mesto, 
ki je bilo na Slovenskem v povelj- 
ništvu tedaj mogoče. Ni povelje
val s pismenimi ukazi, ali samo s 
povelji, do ljudi ni imel samo po
veljniškega odnosa. Imel je pose
ben način. To je bil način, velja
ven za ljudske vojske. In naša 
partizanska vojska je bila ljudska 
vojska. Poveljevanje je bilo 
pčedvsem razmišljanje o vojnih 
zadevah, premišljevanje o naj
boljših rešitvah, skupen posvet s 
poveljniki, in šele po posvetu se je 
odločalo. Stane je bil zelo obziren 
do svojih poveljnikov. Nikdar ni 
vpil, nikdar se ni prepiral in zvi
ševal glasu, ampak je skušal s to
variškim odnosom in razume
vanjem ustvariti takšno ozračje, 
ki je podrejenim poveljnikom 
pomagalo, da so najbolje vodili 
svojo vojsko.

__Zelo se je zanimal za orožje.
Tega pa takrat partizani nismo 
imeli veliko. Ko so ga začeli za
vezniki pošiljati, in smo ga tudi 
sami veliko zaplenili okupator
jem, je hotel spoznati vsako vrsto

orožja, sam je streljal in preuče
val, kako je treba z njim ravnati.

... Leta 1944 je imela sloven
ska narodnoosvobodilna vojska
40.000 oboroženih borcev in 
bork. Izreden pregled je bil po
treben nad to vojsko in dobro je 
bilo treba poznati vse poveljnike, 
ljudi, borce, zveze, orožje, ra
zmere na terenu, da je lahko po
veljnik uspešno poveljeval.

... Stane je bil zelo discipliniran 
do vodstva osvobodilnega giban
ja. Kadar je bila odločitev spreje
ta, jo je vneto zagovarjal inprive- ■ 
del do končnega cilja. Disciplini
ran je bil do Vrhovnega štaba, ki 
mu je redno pošiljal poročila in se 
seveda vedno tudi ravnal po na
vodilih, ki jih je pošiljal vrhovni 
štab, torej tovariš Tito.

... Kot človek je bil Stane znan 
predvsem po svojem odličnem 
odnosu do borcev. Vsako briga
do, ki je prišla v Belo krajino na 
oddih ali v boj, je sprejel v Čr
nomlju, ali že zunaj v Semiču ali 
na pohodu. Pregledal jo je, se pri
jateljsko pogovarjal z borci, jim 
ponujal cigarete, skratka, vselej je

pokazal, da hoče biti do borcev in 
poveljnikov predvsem tovariš. 
Največjo skrb je vedno posvečal 
ranjencem.

... Stanetova smrt je bila velika 
nesreča za narodnoosvobodilno 
vojsko. Bila je nenadna, nepriča
kovana. Tedaj smo namreč dobili 
od zaveznikov Angležev majhne, 
a zelo priročne minomete; hoteli 
smo jih nameniti za jurišne batal
jone in čete, ki smo jih tedaj usta
navljali v divizijah in brigadah. 
Ker pa nismo vedeli, kakšen je 
njihov učinek, smo jih šli neko 
jutro preskušat. Tretja mina, ki 
smo jo sprožili, je eksplodirala v 
cevi, cev se je razletela in Stane je 
bil težko ranjen. Tedaj so bili 
štirje mrtvi in štirje ranjeni. Sta
neta so odpeljali v partizansko 
bolnišnico Kanižarica, operiral 
ga je Bogdan Brecelj. Ležal je 
poleg mene, tako da se dobro 
spominjam njegovih zadnjih 
besed pred smrtjo. Preprosto je 
povedal, da bo kljub operaciji 
moral umreti. Ni se bal smrti.

ZVONE KRŽIŠNIK

Pionirji posebne osnovne šole Bratov Mernik iz Slovenskih Konjic 
sprejemajo kuričkovo pošto v Konjiški vasi
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(Foto: Stane Jesenovec)

Vsakega 10. septembra praznujejo pripadniki Jugoslovanske 
vojne mornarice. 34 let je že minilo, odkar je bil v Podgori usta
novljen prvi mornariški odred. Krepka tri desetletja. Njihova 
udarna moč, vojaki in starešine rodu vojske, na katerega smo vsi 
ponosni, je iz leta v leto večja. Ne le orožje, temveč odločnost, da 
vsakomur onemogočijo vmešavanje v razvoj naše socialistične 
samoupravne družbe, zbujajo spoštovanje. Ob prazniku — 
iskrene čestitke!

»Ni mogoče zbrati in prikazati 
vsega, kar je prebivalstvo Go
renje Trebuše prispevalo za 
NOB. Mnogim borcem in vodil
nim funkcionarjem iz časa na
rodnoosvobodilnega boja je ta 
razkropljena hribovska vas 
znana kot zibelka partizanstva 
na Primorskem. Upravičeno 
nosi tako ime, saj je bil v njej 20. 
decembra leta 1943 ustanovljen 
IX. korpus.

Tudi krvni davek vaščanov za 
svobodo ni bil majhen. Od 
okrog 500 prebivalcev, ki jih je 
imela takrat Gorenja Trebuša, 
je vsak deseti krajan padel v 
boju ali umrl v koncentracij
skem taborišču.

V svoji odmaknjenosti od 
večjih središč, ki so jih zasedle 
sovražne enote, je dajala Go
renja Trebuša zavetje raznim 

i enotam, delavnicam, partijskim

t
Vojak Tomaž Šumi: „Zadovljiti 
smo, da smo delali v tej parti- 
zanski vasi.“ (Foto: Stane
Jesenovec)

in intendantskim šolam pa tudi 
bolnišnicam za lažje ranjene 
borce.

»Gospodarska pomoč enotam 
NOV znaša nekaj deset milijo
nov dinarjev,« je med drugim 
zapisano o tej vasi v analizi o 
elektrifikaciji okrog 90 trebu- 
šanskih gospodarstev.

To poletje je bilo po njenih 
poteh, okrog hiš, gozdnih krče- 
/inah in travnikih tako živahno 
kot pred dobrimi tremi desetlet
ji. Nekaj sto brigadirjev mladin
ske delovne akcije Trebuša 76, 
delavci DES in pripadniki JLA 
so prihiteli že prve junijske dni v 
kraj, v katerega se bodo v pri
hodnjih letih še prav gotovo radi 
vračali.

Med prvimi so prišli vojaki 
minerske skupine, ki so jo do 
konca avgusta vodili starešine: 
Džordže Ristič, Petar Randže- 
lovič in Damjan Stojakovič. Vo
jaki Sulejman Kličič iz Bihača, 
Milan Delič iz Titovega Užica, 
Dragoje Ponjovič iz istega 
mesta, Milanče Ilič iz Požarevca 
ter Hasan Selimovič in Selim 
Hasanovič iz Vlasnice, najboljši 
minerci, so z vrtalnimi stroji 
.Pionir’ zvrtali dobra dva in pol 
kilometra lukenj.

»Naše delo je bilo naporno,« 
je povedal čokati Sulejman. »Le 
malo, od skoraj tisoč jam za 
električne drogove, je bilo ta
kih da jih je bilo mogoče kopati 
brez naše pomoči. Nad dva ti
sočkrat je bilo slišati od bližnjih

gorskih grebenov odmev eks
plozije.«

Krajani, Trebuščanke in Tre- 
buščani, niso mogli prehvaliti 
marljivih fantov. Radi so jim 
odprli vrata svojih domov in jim 
pokazali, kako živijo. Pogosto je 
stekla beseda tudi o slavnih par
tizanskih dneh.

Na livadi za Makucovo kme
tijo so uredili »TITOV 
LOGOR«. Že na prvi pogled, 
prvi vtis pa je najpomembnejši, 
je bilo mogoče ugotoviti, da so 
vojaki-inženirci iz enote Ratka 
Cvijanoviča v teh nekaj mese
cih, kar žive pod slovenskimi vr

šaci, dodobra spoznali in utrdili 
mnoga vojaška znanja in vešči
ne. Tabor, ki ga je ob začetku 
napovedoval jugoslovanski grb z 
zastavo, sklenil pa slovenski grb 
z zastavo, vse je bilo narejeno iz 
drobnega peska, je bil »kot iz 
škatlice vzet«.

»Naša enota,« so označili 
namen prihoda v Gorenjo Tre
bušo mlajša častnika Miodrag 
Jovič in Zvonko Markšl ter čast
nika Blagoje Filovski in Boris 
Mance, je v sedmih dneh sko
pala po izredno zahtevnem 
ozemlju 160 jam za drogove 
električnega omrežja. Delali

smo na trasi, ki sodi med najtež
je, saj smo morali ponekod upo
rabljati tudi planinske veščine. 
Dogovorjeno nalogo smo, tako 
kot enota pred nami, povsem 
opravili.«

Vojak Tomaž Šumi je takole 
ocenil njihovo delo in delež pri 
izpolnitvi tridesetletne želje kra
janov Trebuše. »Menim, da je 
vredno pohvale, da so.se tudi 
enote JLA udeležile te akcije. 
Za težave tukajšnjih krajanov 
sem zvedel lani iz televizijske 
oddaje. Te dni sem se z mnogimi 
pogovarjal o njihovem življenju

in začutil, da so nam izredno 
hvaležni za pomoč.«

»Pionir« je pred dnevi prene
hal rezko ropotati med trebušar- 
skimi gozdovi, travniki in vzpe
tinami.'

Tudi zvena lopat in krampov 
vojakov in brigadirjev ni več sli
šati. V spominu teh in krajanov 
Gorenje Trebuše pa so ostali 
mnogi prijetni dnevi, na stotine 
ur, ko so s skupnimi močmi 
ustvarjali lepši dan klenih in go
stoljubnih ljudi izpod Jelenjega 
vrha, Poldanovca, Drnjulka in 
drugih vrhov.
STANE JESENOVEC

S skupnimi močmi krajanov, brigadiijev, vojakov in elektrikaijev iz 
Tolmina in Kobarida so po skoraj 42 km dolgi trasi postavili okrog 
tisoč drogov za električno napeljavo. (Foto: Stane Jesenovec)
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Iz drugih republik
V korak z zahtevami združenega 
dela

Manifestacija bogatih 
razsežnosti
Pogovor z Draškom Nikoličem, predsednikom predsedstva skupnosti osnovne šole Bratstvo in enotnost

Tretji sestanek sindikalnih organizacij visokošolskih zavo
dov SFRJ bo maja leta 1977. — Gostitelj tega pomembnega 
posvetovanja bo glavno mesto Bosne in Hercegovine. — Te
meljna usmeritev sestanka: Vloga in naloge sindikalnih organi
zacij pri izvajanju reforme visokega šolstva v Jugoslaviji. 
Obravnavo glavne teme bo pripravila konferenca sindikata sa
rajevske univerze.

Tradicionalna srečanja sindi
kalnih organizacij visokošolskih 
zavodov Jugoslavije postajajo 
tista dejavnost, za katero pona
vadi pravimo, da temelji na 
smernicah nadaljnjega boja za 
izvajanje reforme visokošol
skega izobraževanja, ki izhajajo 
neposredno iz resolucije dese
tega kongresa Zveze komunistov 
Jugoslavije za samoupravno so
cialistično preobrazbo vzgoje in 
izobraževanja v naši državi.

S tega vidika je iniciativni 
odbor za organizacijo tretjega 
sestanka sindikalnih organizacij 
jugoslovanskih visokošolskih za
vodov — ta ima 35 članov —- 
letos v Sarajevu obravnaval 
izhodišča, ki bodo temelj raz
prave na posvetovanju maja pri
hodnjega leta v Sarajevu.

Ugotavljali so, da sindikalne 
organizacije na večini visokošol
skih zavodov še vedno ne sodelu
jejo dovolj v nadaljnjem boju za 
reformo in učinkovito usklaje
vanje visokošolskega izobraže
vanja s potrebami združenega 
dela. Ta ugotovitev nalaga sindi
katu, da si mora še nadalje priza

devati, da bo reforma univerze 
uresničena.

Temeljni ton tretjemu se
stanku sindikalnih organizacij 
jugoslovanskih visokošolskih za
vodov bodo dajale smernice se
danjega osnutka zakona o zdru
ženem delu. Pred sindikati viso
košolskih zavodov je torej pov
sem jasna naloga: potrebe po 
kadrih in dejavnost univerze mo
rajo uskladiti z zahtevami in po
trebami združenega dela. To je 
namreč temeljni vzvod za na
daljnji razvoj našega družbenega 
in ekonomskega samoupravnega 
socialističnega sistema.

Vsako univerzitetno središče 
naše države — teh je štirinajst 
(Beograd, Zagreb, Niš, Skopje, 
Sarajevo, Novi Sad, Titograd, 
Priština, Reka, Split, Banjaluka, 
Osijek, Ljubljana in Maribor) 
naj bi prispevalo vsaj po en kore- 
ferat in poročilo. Predsednik 
sveta Zyeze sindikatov Bosne in 
Hercegovine, ki je hkrati pred
sednik iniciativnega odbora, Raif 
Dizdarevič je poudaril, da mo
rajo pri delu prihodnjega posve
tovanja sodelovati tudi pred
stavniki organizacij združenega

Predsednik SFRJ Josip Broz Tito odlitoval Prosvjetni list z redom 
zaslug ra narod s srebrnim vencem

Veliko priznanje — še 
večje obveznosti

»Prosvjetni list«, glasilo prosvetnih in kulturnih delavcev So
cialistične republike Bosne in Hercegovine, je lanskega novem
bra praznovalo 3 0-letnico izhajanja. Ob slovesnosti je bilo pred
lagano, naj bi tovariš Tito odlikoval ta list za njegov prispevek k 
socialistični graditvi naše dežele.

Konec letošnjega junija, ko so utihnili šolski zvonci, učenci in 
učitelji pa odšli na zaslužni počitek, so v Sarajevu na skromni 
slovesnosti, ki se je je udeležilo veliko družbenopolitičnih, pro
svetnih, kulturnih in javnih delavcev, izročili časniku »Prosv
jetni list« red zaslug za narod s srebrnim vencem, s katerim ga je 
odlikoval tovariš Tito.

To visoko odlikovanje je priznanje za dosežene uspehe, hkrati 
pa pomeni tudi večjo obveznost za prihodnje naloge in nove de
lovne zmage. V imenu predsednika SFRJ tovariša Josipa 
Broza-Tita je odlikovanje izročil glavnemu in odgovornemu 
uredniku časnika »Prosvjetni list« Nikoli Nikiču predsednik re
publiškega odbora Sindikata delavcev družbenih dejavnosti 
Bosne in Hercegovine Branko Šotra.

XII. srečanje mladh tehnikov Jugoslavije 
v Sarajevu

V dneh od 25. do 27. junija 
letos so se zbrali mladi tehniki iz 
vse naše domovine v Sarajevu, 
kjer so v teoretičnem in praktič
nem delu tekmovanja dokazali 
svoje znanje in strokovne spo
sobnosti. Slovesna manifestaci
ja dela mladih tehnikov je bila 
hkrati tudi priznanje učiteljem 
— konstruktorjem, ki vodijo šte
vilne tehnične krožke na posa
meznih osnovnih šolah in v orga
niziranih enotah Ljudske teh
nike po vsej naši domovini.

Letošnjega srečanja in V. pri
kaza dela v Sarajevu se je udele
žilo 350 mladih tehnikov. Tride
set jih je bilo iz Slovenije; osvo
jili pa so 5 zlatih, 18 srebrnih in 7 
bronastih medalj. Tako kot ude
leženci iz drugih republik in av
tonomnih pokrajin so tudi slo
venski tekmovalci s svojimi in
štruktorji uredili razstavo v 
Skenderiji. Razstavljene so bile 
novosti mladih tehnikov in uči
teljev—inštruktorjev. Po stro

kovni oceni teh izdelkov je osvo
jil L mesto Božidar Adžič iz Ze
nice, 2. mesto Arpad Šalamon iz 
Velenja in 3. mesto Boštjan 
Novšak iz Ljubljane.

Mladi elektrotehniki iz 
osnovne šole Danila Kumar iz 
Ljubljane so se pomerili tudi v 
taktično-tehničnih nalogah ljud
ske obrambe. Tekmovanja so 
potekala na območju vojašnice 
»Igmanski marš«, kjer so bili 
mladi tehniki gostje vojakov in 
njihovih starešin.

Med vsemi jugoslovanskimi 
mladimi tehniki, ki so se zbrali 
letos v Sarajevu, so bili naju
spešnejši srbski tekmovalci, ki so 
osvojili kar 15 zlatih in 18 srebr
nih medalj. Med tistimi, ki so 
prejeli zlate medalje, se je uvrstil 
tudi mladi slovenski tehnik — 
avtomodelar Marjan Škoflek iz 
Velenja.

Prihodnje srečanje mladih 
tehnikov bo leta 1977 v Črni 
gori.

dela; le tako bo sestanek dosegel 
svoj smoter.

Poudarili so, da ni treba takega 
sestanka organizirati vsako leto. 
Zadošča že, če v določenih ča
sovnih obdobjih ugotovimo, kaj 
je storjeno, na temelju tega pa 
nenehno spremljamo in prouču
jemo tokove reforme visokega 
šolstva, predvsem z vidika vloge 
in nalog sindikalnih organizacij. 
To seveda ne pomeni, da pogo
stejših srečanj, sestankov, posve
tovanj in drugih oblik izmenjave 
mišljenj v praksi ni treba organi
zirati. Nasprotno: taka srečanja 
naj bodo tolikokrat, kolikokrat 
je potrebno. Tudi o tem bi se bilo 
treba dogovoriti na prihodnjem 
tretjem sestanku v Sarajevu.

Da bi priprave na tretji sesta
nek sindikalnih organizacij jugo
slovanskih visokošolskih zavo
dov nemoteno potekale, so usta
novili koordinacijski odbor za 
organizacijsko-tehnične in druge 
zadeve, ki bo poskrbel, da bo 
delo tega izredno pomembnega 
posvetovanja čimbolj uspešno.

NIKOLA NIKIČ

Letos je bilo v Pančevu že osmo srečanje jugoslovanskih osnovnih 
šol »Bratstvo in enotnost« pod pokroviteljstvom pokrajinske konfe
rence SZDL Vojvodine. Ob tej priložnosti smo zaprosili Draška Niko
liča, predsednika predsedstva skupnosti osnovnih šol »Bratstvo in 
enotnost« in ravnatelja istoimenske šole v Sarajevu, za kratek pogovor.

— Kot dolgoletni predsednik 
skupnosti osnovnih šol »Bratstvo 
in enotnost« nam, prosimo, po
vejte, kakšen pomen imajo ta

srečanja za vaše šole in kakšni so 
bili dosedanji dosežki?

»Zbiramo seže osem let, vsakič 
v drugem kraju in v drugi repu-

Z enega izmed srečanj osnovnih šol Bratstvo in enotnost

NAMESTO POMOČNIKA RAVNATELJA 
— PEDAGOG ALI PSIHOLOG

V beograjskih šolah in predšolskih ustanovah dela za sedaj 
79 pedagogov in psihologov. Prizadevajo si, da bi v prihodnjih 
petih letih v vse predšolske ustanove in šole uvedli pedago- 
ško-psihološko službo. Izpopolnjevanje te službe bo odvisno 
seveda od denarja pa tudi od prizadevanj šol. Sekretar skupno
sti osnovnega izobraževanja v Beogradu je dejal, da je psiholo- 
ško-pedagoška služba v šolah nujno potrebna, zato ravnajo ne
katere šole kar pravilno: ko odide pomočnik ravnatelja na 
drugo službeno mesto, zaposlijo namesto njega pedagoga ali 
psihologa.

CENTER
ZA MARKSISTIČNO IZOBRAŽEVANJE 

V VRŠCU

Na pobudo okrajnega komiteja zveze komunistov je začel v 
Vršcu delati center za marksistično izobraževanje.

Center ima sedem oddelkov s približno 300 obiskovalci. V 
politični šoli za odrasle se izobražuje 110 članov zveze komuni
stov, mladinsko politično šolo obiskuje 80 učencev kmetij
skega šolskega centra in gimnazije ter študentov pedagoške 
akademije, v šoli za samoupravljavce pa je 70 delavcev iz več 
organizacij združenega dela.

Pouk traja pet mesecev. Slušatelji imajo od 80 do 100 ur 
oredavanj — glede na vrsto šole.

Pred nedavnim se je začela tudi mladinska politična šola 
»Borbe«, ki dela po posebnem programu. Poleg vsega tega 
namerava center odpreti še šolo za delegate, organizirati semi
narje za na novo sprejete člane zveze komunistov ter za nove 
sekretarje osnovnih in mestnih organizacij zveze komunistov.

Pripravili bodo dva ciklusa predavanj, ki bosta trajala po pet 
mesecev, udeležilo pa se ju bo najmanj tisoč obiskovalcev.

OTROŠKI VRTEC 
— VADNICA ZA ŠTUDENTE

Na pedagoški akademiji za vzgojitelje v Beogradu so odprli 
otroški vrtec —- vadnico za študente. To je prva akademija v 
Srbiji, ki ima v svojem sestavu tovrstno vadnico.

Vrtec sprejme lahko za sedaj 90 otrok, starih od tri do šest 
let. Z otroki bo delalo šest vzgojiteljic — mentoric. Te bodo 
pomagale študentkam petega in šestega letnika pri praktičnem 
delu. Tako povezovanje teorije in prakse bo prav gotovo ustva
rilo možnosti za kakovostno šolanje vzgojiteljev predšolskih 
otrok.

NIČ VEČ NA RAČUN DRUŽBE

Na skupni seji odborov za izobraževanje, znanost in kulturo 
zveznega družbenopolitičnega zbora in zbora združenega delf 
so obravnavali gradivo o šolanju naših študentov v tujini. Skle
nili so, da je treba spremeniti dosedanji način šolanja, ki poteka 
ne glede na družbene potrebe in brez pregleda o številu tistih, ki 
(na svoj račun in po svoji presoji) odhajajo na šolanje v tujino. 
Na račun družbe se bodo lahko odslej šolali samo študenti, ki 
bodo študirali stroke, potrebne družbi, za katere študij na naših 
fakultetah še ni organiziran. Člani obeh odborov so menili, da 
je glede na velike stroške šolanja v tujini treba razvijati študij, 
ki temelji na izmenjavi študentov.

hhki. Vsako naše srečanje ima 
določeno simboliko. Prvo je bilo 
v Beogradu, ob 50-letnici usta
novitve Komunistične partije Ju
goslavije. Drugo srečanje —v Sa
rajevu je bilo ob 25-letnici zmage 
nad fašizmom in življenja v svo
bodi. Tretje — v Osijeku je bilo 
organizirano v znamenju pro
slave 30-letnice ljudske vstaje in 
ustanovitve VI. slavonskega 
korpusa NOV Jugoslavije. Četrto 
srečanje — v Splitu smo posvetili 
proslavi 80. rojstnega dne tova
riša Tita in 30-letnici vojne mor
narice. Peto je bilo v Jajcu, ob 
30-letnici zgodovinskega zase
danja A VNOJ. Na šestem srečan
ju, ki smo ga organizirali na 
Ohridu, smo proslavili 30 let 
svobodne Makedonije, ko so 
Makedonci dobili pravico, da 
smejo uporabljati makedonščino 
kot materin jezik. Lanskoletno, 
sedmo srečanje je bilo v Zagrebu, 
ob 30-letnici zmage nad faši
zmom in življenja v svobodi. 
Moto letošnjega, osmega srečanja 
v Pančevu, je bila 35-letnica ljud
ske vstaje.

Na teh srečanjih spoznavamo 
legendarne kraje iz NOB, poleg 
učencev in učiteljev pa se jih ude
ležijo tudi najvidnejši predstav
niki posameznih republik, na
rodni heroji, borci NOB, pred

stavniki samoupravnih organov, 
družbenopolitičnih organizacij in 
Jugoslovanske ljudske armade. 
Naša srečanja podpro vse druž
benopolitične organizacije, tako 
da postane ta manifestacija praz
nik vsega kraja.

Srečanja osnovnih šol »Brat
stvo in enotnost« imajo večraz- 
sežno vrednost. Poleg tega, da 
ohranjajo tradicije NOB, so pri
ložnost, da spoznamo izvirno 
ljudsko kulturo posameznih kra
jev. Na naših skupnih prireditvah 
je slišati tudi po 17 različnih jezi
kov.

Od 170.000 učencev jugoslo
vanskih osnovnih šol »Bratstvo 
in enotnost« jih je na srečanjih 
doslej sodelovalo približno
15.000 (učencev —gostiteljev in 
gostov). Na srečanjih se je zbralo 
tudi okrog 3.000 učiteljev iz naših 
šol, od Ohrida do Ljubljane, od 
Sukova pri Pirotu do Reke, od

Titograda do Subotice...
Tovrstna srečanja so pravza

prav sklepna manifestacija ne
nehnega sodelovanja naših šol, ki 
vse leto živahno sodelujejo: orga
niziramo medsebojne obiske uči
teljskih kolektivov, sprejemamo 
učence, ki pridejo na ekskurzije, 
izmenjavamo izkušnje ter spoz
navamo uspehe in probleme pri 
skupnem delu.«

— Srečanja osnovnih šol 
»Bratstvo in enotnost« se odli
kujejo po bogati in pestri vsebini. 
Ali je bilo v programu osmega 
srečanja kaj novega?

»Pokrovitelj letošnjega srečan
ja, ki je bilo v Pančevu in okolici, 
je bila pokrajinska konferenca 
SZDL Vojvodine. Srečanje je 
imelo slovesen in delovni značaj. 
Udeleženci so se pogovarjali o re
formi izobraževanja, obravnavali 
pa so tudi vzgojno funkcijo šole. 
Poleg skupščine učiteljev smo 
letos prvikrat uvedli tudi pionir
sko skupščino srečanja, na kateri 
so pionirji razpravljali o razvoju 
samouprave učencev. Srečanja 
so se udeležili tudi predstavniki 
sveta za skrb in vzgojo otrok iz 
vseh republik in pokrajin.

Po priporočilih Zvezne konfe
rence SZDL Jugoslavije pa tudi 
po naši ustaljeni praksi je bilo le
tošnje srečanje aktualizirano z 
novo vsebino iz zgodovine in kul
ture narodov ter narodnosti SAP 
Vojvodine.«

Pogovor je vodil:
MILAN R. MARKOVIČ

Nove h rabljene knjige zastonj

Skupnost osnovnega izobra
ževanja v Beogradu je še pred za
četkom letošnjega šolskega leta 
zagotovila, skupaj z beograjskimi 
osnovnimi šolami, da je vsak 
drugi osnovnošolec, od prvega 
do četrtega razreda, dobil brez
plačno potrebne učbenike.

Za letos se jim je posrečilo do
biti brezplačne učbenike za po
lovico osnovnošolcev nižjih ra
zredov, v šolskem letu 1979—80 
pa menijo, da bodo brezplačne 
učbenike lahko preskrbeli že 
vsakemu osnovnošolcu.

Ob začetku letošnjega šol
skega leta so namreč prejeli 
brezplačne obvezne učbenike vsi 
učenci beograjskih osnovnih šol, 
katerih starši prejemajo otroški 
dodatek.

Zamisel o brezplačnih učbeni 
kih je menda vznikla prav v Slo
veniji in pričakovati bi bilo, da 
bodo vse slovenske šole nadalje
vale začeto akcijo. Žal pa to ko
ristno zamisel uresničuje le nekaj 
šol.

Skupnost osnovnega izobra
ževanja v Beogradu in tam
kajšnje osnovne šole so poskr
bele za letošnje šolsko leto kar za 
21.000 učencev, ki so že dobili

popolnoma nove obvezne šolske 
učbenike, 42.000 osnovnošolcev 
pa je »podedovalo« rabljene 
knjige.



m septembra 1976 — Številka 14 PROSVETNI DELAVEC STRAN.. Tl

IzberiteMedNovimiKnjigami
Boris Ziierf

Ivan Cankar in naš čas
Narodnoosvobodilna vojna na Slovenskem Lermontov.
1941-1945 Izbrano delo

V zbirki Bela krizantema je pri Cankarjevi založbi izšla knjiga, ki je v 
našem času že dvojen spomenik: na Ivana Cankarja in Borisa Ziherla. 
I7 poglavju pod naslovom Ivan Cankar in naš čas pravi pisec med dru
gim: »Pustimo ob strani Cankarjevo zatrjevanje, da ga je v vrste so
cialne demokracije pripeljalo teoretično spoznanje in da so mu znan
stvene knjige o socializmu samo dodobrega dokazale tisto, kar mu je 
bilo povedalo že življenje samo... Zadržimo se pri tistem, kar lahko 
Povzamemo iz razprav navedenih Cankarjevih besed: da mu je življenje 
samo povedalo o sebi vse bistveno in najpomembnejše.«

Tako znanstvenik Ziherl tenkočutno in zanesljivo vključuje umet
nika Can kar ja v naš čas — ne samo kot pisca, pač pa tudi kot človeka in 
socialista. Nikakršnega pretiravanja. Gre za resnico samo —ali kot piše 
Ziherl: » Dojeti življenje nasploh in posebej svoj čas do tistih prvin, ki so 
najpomembnejše za samoosveščanje človeka in človeštva, znati in ho
teti dognano resnico izpovedati na poseben način, v umetniških priče
vanjih o zemlji in ljudeh ter o sebi samem.«

V poglavju Ivan Cankar in njegova doba je bistvo zajeto v stavek: 
»Ivan Cankar je svobodoumnemu slovenskemu izobražencu pokazal 
Pot iz osamljenosti, v katero ga je pognal buržoazni svet s svojimi na 
videz nerešljivimi nasprotju in protislovji.« Seveda obdela avtor Can
karjev družbeni in politični pomen tudi v odnosu do delavstva, mladine 
in vsega slovenskega naroda.

Pomembni Cankarjevi družbenopolitični govori in sestavki so v 
knjigi ponatisnjeni. Knjiga je dragoceno družbenopolitično branje v 
najžlahtnejšem pomenu besede.
N. M.

Franc Šetinc
Izgnanci

Knjiga je avtobiografska — in vendar mnogo več kot samo to. Saj je 
avtor (tedaj, ko so Nemci množično izseljevali naše ljudi —prebivalce 
°b mejah »nemške Štajerske« je bil še mlad fant) samo eden izmed 
tnnogih, ali bolje rečeno —eden med mnogimi, ki so jih Nemci izselili v 
taborišča.

V knjigi IZGNANCI so opisani predvsem tisti slovenski ljudje, pre
težno kmetje, ki so bili okupatorju napoti že zato, ker so obstajali: v 
mejah velikega rajha so morali prebivati strogo nemško zavedni ljudje, 
bolj zagrizeni od samih Nemcev. To so bili povečini Kočevarji, ki so 
dobili posestva na obmejnih pasovih (od koder so izselili nad 200.000 
Slovencev) in trdne kmetije po vsej Štajerski. V ravninskih predelih so 
Nemci dosledno izseljevali močne kmete, ki bi bili lahko stebri odpora.

To je ogrodje knjige. Vsebina opisuje tesnobo ljudi, ko so zvedeli, da 
jih bodo selili, bridko slovo od zemlje, od domovine, in taboriščno živl
jenje v Šleziji. Gre za muke, ki so jih doživljali ljudje v vseh taboriščih: 
lakoto, mraz, bolezni, golazen in težko delo. V taboriščih, kjer so izsel
jenci »obmejnega pasu«, je manj smrti, manj grozot — če se grozote 
lahko štejejo po količini — saj so ti slovenski ljudje celo pred Nemci 
tako rekoč brez krivde. Ne — krivi so, ker so Slovenci. To je velika 
krivda.

»Tam sem preživel štiri leta svoje mladosti. Štiri vojna leta. Štiri 
bridka leta!« pravi avtor o Šleziji, kamor se zdaj — po tridesetih letih 
vrača na obisk. Zdaj je Šlezija poljska in čisto drugačna. A spomini oži
vijo. » Tam je vendar v koprnenju po svobodi minevala moja mladost!« 
piše avtor. In prav v tem je posebna odlika knjige: z žlahtno modrostjo 
Zrelega človeka so opisana vojna leta tako, kot jih je doživljal s sloven
ske zemlje pregnani deček.
N. MAURER

Janez Švajncer

Pridi k potoku
Zajetni roman Janeza Švajncerja Pridi k potoku utegne biti posebno 

zanimiv za učiteljstvo, saj odkriva pisatelj zlasti učiteljski krog na 
osnovni šoli nekega kraja Štajerske, vendar pa so problemi taki, da vel
jajo za katerikoli predel Slovenije. Z zgovorno pripovednostjo se je 
osredotočil na tisto plast izobraženstva, ki ima posebno pomemben po
ložaj v dinamični dobi izobraževanja in vzgoje; skozi prizmo zasebnega 
Življenja učiteljskega kolektiva se zrcalijo utripi vsakdanjosti, mišljenja 
in individualni ter skupni problemi, kot jih poraja sodobno življenje. 
Generacijske razlike privedejo do izostritve, pisatelj pa govori tudi o 
problemu razslojevanja našega človeka. In spet zadušljivo ozračje, v 
katerem človek gineva v zapetosti, hrepenenje po resnični ljubezni in 
pristnih človeških odnosov. Vse to prav gotovo ni opisano naključno, 
ampak je odsev najbolj osnovnih teženj sodobnega človeka. Pisatelj se 
je želel realistično odzvati sodobni problematiki, zato je jasno in pre
prosto predstavil ljudi in njihov življenjski krog. Roman je opremil 
Franc Mesarič, izšel pa je pri Prekmurski založbi.

Tri čebelice
V izdaji Mladinske knjige so izšle tri knjižice za mlade bralce — tri

Čebelice:
Cvetko Golar: SVATBA NA POLJANI je zbirčica ljubkih, vedrih 

Pesmic, nekaj iz življenja živalic, nekaj iz otroškega življenja. Otroci jih 
bodo radi brali in se jih zlahka naučili na pamet.

Fran Roš: VID NIKDARSIT je poučna zgodba o dečku, ki je samo 
jedel in ležal, pa spet jedel in ležal — v breme svojim staršem in kasneje 
tudi krojaškemu mojstru. Šel je v svet —sreče iskat. To je po njegovem 
Pomenilo: najti nespametne ljudi, ki mu bodo dali jesti, in posteljo. Se
veda brez dela in brez plačila. K sreči je našel odločne, delovne ljudi. In 
se spametoval.

Leopold Suhodolčan: PIPA, KLOBUK IN DOBER NOS —štiri 
Zgodbice iz življenja in dela slavnih detektivov Naočnika in Očalnika, 
ki sta se mladim bralcem že tako priljubila. Najprej iščeta rdeče kolo, pa 
ga ne moreta najti, ker ga ni. Ivu ga niso ukradli, ker ga ni imel samo 
Želi si ga. Potem je tu še zgodba o neprevidni žogi, ki je ubila šipo, pa o 
Pogrešani kapi in črnem psu, VI nogo veselja ob branju!

Pri založbi Partizanska knjiga je v Knjižnici NOV in P OS izšla knji
ga, za katero je premalo, če rečemo, da smo jo pričakovali in želeli. Po
trebovali smo jo: kot dokument o resnici našega boja in kot pomoč v 
današnji vsakdanjosti — da se vedno spet zavemo vrednosti svobode. 
Da nas žrtve, ki so padle zanjo, okrepijo v naših prizadevanjih za čim 
bolj pošteno, delovno in napredno družbo, ki si odločno prizadeva za 
mirno sožitje med narodi.

Knjiga ima 1.157 strani, sestavljajo pa jo je osem avtorjev: Zdravko 
Klanjšček, dr. Tone Ferenc, Ivan Ferlež, dr. Metod Mikuž, Alenka 
Nedog, Jože Novak, Miroslav Stepančič in dr. Miroslav Stiplovšek. 
Trdno osnovo predstavlja tudi Zbornik dokumentov in podatkov o na
rodnoosvobodilni vojni narodov Jugoslavije, ki v devetnajstih knjigah 
prikazuje NOB v Sloveniji. Svoj delež je dodal tudi inštitut za zgodo
vino delavskega gibanja v Ljubljani in knjige, ki izhajajo v Knjižnici 
NOV in PO S. Vojaški zgodovinski inštitut JLA je tudi omogočil natis 
te obsežne, znanstveno dosledne in poljudno pisane knjige.

V uvodu piše:» Uredniški odbor želi z izidom te prve vojaške zgodo
vine narodnoosvobodilne vojne na Slovenskem počastiti tudi 35-let- 
nico vstaje slovenskega naroda, v prepričanju, da je zgodovinska re
snica o narodnoosvobodilni vojni 1941—1945 hkrati njen največji 
spomenik.«

S kratkim orisom družbenopolitičnega razvoja na Slovenskem v 
letih od 1918—1941 je podana osnova za razumevanje razvoja dogod
kov tudi tistim, ki jih niso doživljali. Sledi opis zasedbe in razdelitve 
Slovenije. Nato začetek in rast vstaje: fotografski posnetki so dokumen
tacije, besedilo pa oživljajo skice in diagrami. Obdelane so vse oblike 
sodelovanja domačinov z okupatorji. Opisana sta izgnanstvo in beda 
taborišč — na drugi strani pa rast partizanskih enot: že samo pogled na 
fotografije iz tistih dni daje občutek, da poleg vere v svobodo raste tudi 
sposobnost za boj. Knjiga opisuje tudi zdravstvo, celo veterinarsko in 

' intendantsko službo. Kot pomemben prispevek je obravnavano poli
tično delo, vzgoja in izobraževanje ter kultura (Zbirka pesmi Previha
rimo viharje Mateja Bora je leta 1942 izšla v nakladi 5.000 izvodov!).

Tako kot še v nobeni tovrstni knjigi, ki so izšle doslej, je prikazan 
umik nemških čet in poslednji spopadi. Sklepno poglavje (deveto po 
številu) ima naslov Pomen in značaj osvobodilne vojne. Knjiga se po 
svoji tehtnosti in celostnosti vključuje med dela, potrebna vsakomur; po 
svoji vzgojnosti in pričevanju o resnici našega naroda sodi v vse šole; 
gotovo bo postala osnova pri sestavljanju novih učebnikov, bodisi za 
spoznavanje narave in družbe ali za družbeno-moralno vzgojo. 
NEŽA MAURER

Prosvetni delavci - mentorji, voife!
Pri založbi Delavska enotnost je med drugimi publikacijami Zveze 

kulturno-prosvetnih organizacij Slovenije izšel PRIROČNIK ZA 
ORGANIZATORJE KULTURNEGA ŽIVLJENJA; to je knjižica z 
napotili, kako je mogoče spodbuditi zanimanje za kulturo, predvsem v 
delovni organizaciji, prilagoditi pa jih je seveda mogoče tudi drugim 
ravnem, npr. krajevni skupnosti in šoli. Priročnik stane 15 dinarjev.

Druge izdaje Zveze kulturno-prosvetnih organizacij in Delavske 
enotnosti zajemajo različna umetnostna področja in vam bodo poma
gale pri delu na šolah in zunaj njih.

Zbirka DRAMSKA KNJIŽNICA vključuje odrska besedila, pri
merna za ljubitelje gledališke umetnosti; v letošnjem letniku bodo izšle: 
mladinska igrica Hočete igrati z mano Marchela Acharda?, Pogospo- 
dena butica Jovana Sterije Popoviča, dramatizacija Cankarjevega 
Hlapca Jerneja, Miloša Mikelna Zaradi inventure odprto in Komedija 
ljubezni Noela Covvarda. Posamezni zvezek stane 18.75 dinarja.

V reviji LUTKA izhajajo izvirne in prevedene lutkovne igrice z na
potili uprizoriteljem in obilico slikovnega gradiva. Cena posamezne 
številke je 18.75 dinarja.

Izdaje zbirke UMETNOST IN KULTURA so namenjene delu v 
krožkih in različnih interesnih skupinah; pisane so razgibano, pogosto 
v dialogih, vključujejo pa področja literature, likovne umetnosti, glas
be, družbenega življenja, urbanizma, varstva okolja ipd. V letošnjem 
letniku bodo izšli tile zvezki: Cankar — V areni življenja sem stal (mon
taža odlomkov), Za 8. marec (gradivo za proslave), Prežihov Voranc, 
Pogovor o kulturi, Naš plesno-baletni trenutek. Vsi naslovi so delovni 
in bodo po potrebi zamenjani. Posamezni zvezek stane 12.50 dinarja.

Glasbenikom je namenjena revija NAŠI ZBORI, ki ima v letniku 6 
številk; št. 1 —2 je v celoti posvečena uglasbitvam Cankarjevih besedil. 
Zborovodje lahko izbirajo gradivo za spored svojih zborov iz Notnih 
map, ki imajo tudi 6 številk letno. Posamezna številka Naših zborov 
stane 18.75 dinarja, posamezna Notna mapa pa 15 dinarjev.

V zbirki IZBRANA DELA SLOVENSKIH SKLADATELJEV 
bodo izšle tudi izbrane zborovske skladbe Liparja, Ravnika in Mirka.

Poleg naštetih izdaj je mogoče pri Delavski enotnosti dobiti besedila 
in notno gradivo naštetih zbirk in revij, ki še niso razprodani. Naštete 
publikacije pa lahko naročite pri Časopisno-založniškem podjetju De
lavska enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, p.p. 313-VI.

Nove strokovne knjige

1. Dr. Krsto Kilibarda: Škola kao činilac formiranja socijalističke sa
moupravne svesti. Beograd, Prosvetni pregled 1976. Čika Ljubina 
18—20, Beograd;

2. Dr. Bariča Marentič-Požarnik: Dejavniki uspešnega učenja. 
Ljubljana, Filozofska fakulteta 1976. Ljubljana, Aškerčeva 12.

3. Srečko Vilhar: Slovensko učiteljišče v Kopru 1875—1909. Koper, 
Založba Lipa 1976. Koper, Muzejski trg 7.

4. Alenka Gerlovič: Likovni pouk otrok. Ljubljana, Mladinska 
jtnjiga 1976. Ljubljana, Titova 3.

Čeprav smo se z deli Puškina in Lermontova v povojnem času sreče
vali v različnih natisih in izborih, ne bo odveč, če opozorimo na novo 
izišlo Izbrano delo Lermontova v prevodu in izboru Mileta Klopčiča. 
Upoštevane so zlasti pesmi zrelih let, čeprav ne manjka nekaterih po 
membnih mladostnih pesmi. V Izbranem delu najdemo epa Demon: 
Mciri in roman Junak našega časa. Tak izbor v resnici zasluži naziv 
Izbranega dela, čeprav bi si želeli tudi dramsko besedilo Maškarade. 
Uvodoma je objavljena obsežna študija o pesniku in njegovem delu, ob 
koncu pa so potrebne opombe in navedbe doslej izdanih slovenskih 
publikacij. Druga izdaja Izbranega dela je bilo potrebno založniško de 
janje. Za lepo opremo je poskrbela Nadja Furlan.

Vzgoja m izobraževanje
Uvodnik 3. številke revije 

Vzgoja in izobraževanje pri
naša prispevek Borisa Lipužiča, 
direktorja zavoda SR Slovenije 
za šolstvo, ki pod naslovom 
Reforma vzgoje in izobraževanja 
(Nekateri družbeno idejni vidiki 
preobrazbe vzgojnoizobraže- 
valnega sistema in problemi 
njene ga uresničevanja) govori o 
tej aktualni temi. Avtor raz
pravlja o bistvenih vsebinskih 
spremembah v vzgojnoizobraže- 
valnem procesu, klasifikacijski 
lestvici in nomenklaturi poklicev 
skupnih temeljih vzgojnoizobra- 
ževalnega sistema v SFRJ, vlogi 
»prve faze« usmerjenega izobra
ževanja ter o aktualnih vprašan
jih raziskovalnega dela na vzgoj- 
noizobraževalnem področju.

Reforma osnovnega izobraže
vanja ob delu je prispevek Jožeta 
Valentinčiča. Avtor govori o ra
zlogih za reformo, novi organiza
cijski ter metodični zasnovi ter 
prikazuje, kaj vse je treba storiti 
za uresničevanje reforme.

Rajko Korbar je napisal dva 
prispevka, in sicer: Uvajanje 
proizvodno-tehničnega pouka v 
prvi fazi usmerjenega izobraže
vanja — pedagoška smer ter Po
litehnična vzgoja v NDR.

Avtorica zanimivega in obšir
nega prispevka Samoupravljanje 
s temelji marksizma (Mnenje 
učencev o predmetu) je Renata 
Mejakova. V študijski analizi 
razpravlja o smotrih in izhodiščih 
preučevanja, splošnih podatkih

Naš zbornik

o anketiranih učencih, prika
zuje rezultate anket ter daje 
dragocene sklepne ugotovitve.

Jože Zupančič govori o Neka
terih vidikih ocenjevanja pri 
predmetu samoupravljanje s te
melji marksizma. Razpravlja o 
vplivu tega predmetnega po
dročja na učitelje, starše in 
učence ter o nekaterih oblikah 
preverjanja znanja in ocenjevan
ja-

Metodična izhodišča ža pouk 
tujih jezikov od 1. do 4. razreda 
osnovnih šol obravnava Marjana 
Kordaš.

V rubriki Izobraževalna teh
nologija je objavljen prispevek 
Marjana Polanca Televizijski 
sprejemnik v šoli — izbira in na
mestitev.

Alenka Kozinc daje informa
cijo o delu komisije za proslavl
janje stoletnice rojstva Ivana 
Cankarja v šolstvu, Milena Ma
lovrh pa nas seznanja z andrago
škim usposabljanjem učiteljev.

O lastnostih učiteljev, kot jih 
vrednotijo študenti pedagoške 
akademije, piše Cveta Razdev- 
šek-Pučko. Darko Opara govori 
o poskusih opredelitve specialne 
pedagogike — defektologije kot 
teorije in prakse, Drago Novak 
pa razpravlja o reformnih priza
devanjih v šolstvii na Norve
škem.

Tudi tokrat ima revija bogate 
informacije in druge zanimive 
prispevke, zato jo priporočamo.

DRAGO NOVAK

Temeljno vprašanje, ki ga av
torji obravnavajo v 3. številki 
glasila Zveze društev za pomoč 
duševno prizadetim osebam, je 
uporaba prostega časa mentalno 
prizadetih otrok in mladostni
kov. Uporaba prostega časa du
ševno prizadetih se sicer bistveno 
ne razlikuje od uporabe prostega 
časa neprizadetih, le da ga pre
življajo prizadeti drugače. Naj
večkrat potrebujejo tudi pri tem 
posebno pomoč. Izkušnje so po
kazale, kako pomembna je pra
vilna uporaba prostega časa v ce
lotni habilitaciji,duševno priza
detih in kako neraziskano je še to 
področje, ne samo pri nas, tem
več tudi v tujini. Zato ga je treba 
poglobljeno preučevati. Prav na 
to pa opozarjajo avtorji v svojih 
prispevkih (M. Mencej, Š. Cvitan 
in C. Žerdin).

Izredno bogata je rubrika s 
prispevki, v katerih pišejo starši 
o svojih težavah, uspehih in neu
spehih pri vzgoji prizadetih otrok 
in mladostnikov. Njihovi pred
logi izvirajo iz vsakdanjih težav, 
zato so toliko bolj dragoceni.

V že ustaljeni rubriki Priva
janje in usposabljanje otrok 
doma svetujejo iz svoje bogate 
prakse specialni pedagogi star
šem, kako pomagati prizade
temu otroku pri razvijanju nje
govih omejenih sposobnosti. Na 
tem področju orjejo ledino naši 
strokovnjaki: F. Flerin, M.
Štukl-Kurilo, Irena Fister, A.

, Kotar, A. Koželj.

Posebno pohvalo zasluži ta 
edinstvena tovrstna revija pri nas 
tudi zato, ker se je uredništvo od
ločilo objavljati iz naše lepe knji
ževnosti upodobitve usod du
ševno prizadetih, in to na različ
nih stopnjah našega družbenega 
razvoja. V reviji najdemo od
lomke iz literarnih del like Vaš- 
tetove, Prežihovega Voranca, 
Cirila Kosmača, Karla Grabelj- 
ška in drugih. Serija upodobje- 
nih likov prikazuje, kako je 
družba v različnih obdobjih spre
jemala to mladino in kako počasi 
se osvešča. Razveseljiv je prikaz 
pobude konference za družbeno 
aktivnost žensk pri SZDL Ljubl
jana, ko se je večina zaposlenih' 
žensk v OZD odrekla običajnim 
darilom za letošnji 8. marec v ko
rist varstva, usposabljanja in za
poslovanja duševno prizadetih v 
Ljubljani in poklonila več kot 
360.000 din.

Škoda, da niso vsebinsko bo
gatejše rubrike iz razgibane de
javnosti občinskih in medobčin
skih društev (35) in mreže po
sebnih ustanov, kjer obravna
vajo duševno prizadeto mladino.
. Razveseljiva je letošnja na
klada revije (5000 izvodov). 
Med naročniki pa bi morale biti 
tudi vse predšolske ustanove in 
osnovne šole, saj se vzgojitelji in 
učitelji teh vzgojnoizobraževal- 
nih zavodov pri svojem delu vsak 
dan srečujejo z otroki in mladino 
najrazličnejših deviacij.
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TOVARNA AERO CELJE
BRZOJAV: AERO CELJE, TELEFONI: 30-11, 30-12, 30-28 
TELEPRINTER: 335-11, POŠTNI PREDAL: 52, ŽIRO RAČUN:

NB PODR. CELJE 507-1-9

PRIPOROČA
IZ SVOJEGA PROIZVODNEGA 

PROGRAMA:

— karbon papir
— indigo papir
— pisalne trakove
— proizvode za 

razmnoževanje
— reprodukcijski material 

za grafično industrijo
— akvarel n e šolske barvice
— tempera barve
— umetniške oljnate barve
— jasnit papir
— selotejp 

samolepilne trakove
— samolepilne etikete
— papir za zavijanje daril
— črnilo za nalivna peresa
— univerzalno lepilo IKS
— osvežilne robčke

£ter*o

TRGOVSKO PROIZVODNO PODJETJE

icarne
Ljubljana, Titova cesta 38, telefon 315-197, 320-394, 
telex: yu flora 31296

VELEPRODAJA:
Ljubljana, Cigaletova 13, telefon 313-382 

TRGOVINE:
1. ORHIDEJA, pasaža Nebotičnika, telefon 20-897
2. CVETLICA, Titova c. 3, telefon 22-337
3. TELEFLORA, Wolfova 10, telefon 22-513
4- SANOFLORA, Tugomerjeva 2, telefon 55-940 
5. VIJOLICA, Rozmanova 6, telefon 323-236 
6-IRIS, Trg mlad. del. brigad, telefon 25-458
7. ZVONČEK, Lundrovo nabrežje, telefon 322-396
8. CIKLAMA, Titova 38, telefon 315-197
9-SPOMINČICA, Zaloška c. 4, telefon 311-522

15-JASMIN, Logatec, Stara cesta 3, telefon 74-477

VRTNARIJA SOSTRO:
proizvodnja rezanega cvetja in lon
čnic, telefon 49-043 
služba za varstvo rastlin, 
telefon 49-043
enota za dekoriranje zunanjih in not-' 
ranjih prostorov, 
telefon 49-043

nudijo cenjenim potrošnikom kvalitet
no in priznano cvetje, cvetoče in zele
ne sobne in vrtne rastline, okrasno 
parkovno in vrtno drevje, grmičevje, 
semena in gomolje, vrtnarska orodja, 
zaščitna sredstva, gnojila, strokovno 
pripravljeno zemljo. Ob nakupu so na 
voljo vsa strokovna navodila. - Po že
lji izdelujemo vse aranžmaje za hotel
ske dvorane, ustanove in poslovne 
prostore.
Vaše najdražje boste razveselili s cve
tličnim poklonom, v domovini ga po
sreduje naša poslovalnica TELEFLORA, 
po najugodnješih cenah.

OBIŠČITE NAS, ZADOVOUNI BOSTE - 
ZA ZAUPANJE SE VAM ZAHVAUUJEMO.

10. MIRTA, v kliničnem centru, Zaloška 7, telefon 314-266
11. ROŽMARIN, Rojčeva 22, telefon 41-871
12. KAMELIJA, v blagovni hiši Metalke
13. VESNA, Celovška 401, telefon 51-107
14. ROŽA, Nazorjeva 3, telefon 23-194

/

založba
mladinska

knjiga I m.

vam v inozemskih oddelkih svojih knjigaren poleg ostale literature nudi:
obsežen izbor učbenikov za učenje tujih jezikov

Izbor je prilagojen vašim potrebam oziroma učnim programom od najnižje pa vse 
do univerzitetne stopnje učenja tujih jezikov.

Istočasno sprejemamo naročila po vaših željah za vsakovrstno inozemsko literatu
ro, vključno revije.

n o v o I e s 
lesni kombinat 

novo mesto
n..sol. o.

68351 straža nudi iz proizvodnega programa
za šole v novogradnji, 
rekonstrukciji in adaptaciji 
naslednje izdelke:

— pisarniško opremo 
serijskega tipa

— opremo za kabinete
in prostore vodilnih kadrov

— proizvode iz akrilnih mas - 
pleksi stekla

— svetlobne kupole in trakove
— razne vrste

žaganega in vezanega lesa.

O teh artiklih dajemo vsa potreb
na pojasnila na gornjem naslovu 
pa tudi po telefonu 068-84529.
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HP KOLINSKA
vam predstavlja

gastroprogram
Kolinska PREHRAMBENI PROIZVODI ZA VELIKE KUHINJE

Knorr juhe
Knorr krompirjevi izdelki 
Thomy majoneza in gorčica 
Evo začimbne mešanice 
Vitam rastlinski protein 
Royal pudingi 
Napitki

Specializirani program za družbeno preh
rano, šole, vzgojno varstvene zavode, bol
nice in gostinstvo.

Informacije: HP Kolinska, Šmartinska 50, 
Ljubljana, tel.: 316-244

O \‘

KOVINOTEHNA
EXPORT - IMPORT

ua
»KOVINOTEHNA« export-import CELJE, Mariborska 7
vam nudi v okviru TOZD VELPRODAJA in TOZD TRGOVINE:

O orodje in opremo delavnic za tehnični pouk - risalne deske, 
ročno, rezilno in merilno orodje, razne obdelovalne stroje, 
brusni material, varilno tehniko;

O kompletne centralne kurjave, vodne instalacije, sanitarne 
garniture, obložne ploščice, lepila;

O kompleten gradbeni material - cement, opeko, termoizo
lacijski material, stavbno pohištvo, les, betonsko železo, var
jene mreže;

O materiale barvastih kovin, jekla, rje proste pločevine, profi
lov in cevi;

O NAVEDENE MATERIALE LAHKO NABAVITE NA VELIKO IZ SKLADI
ŠČA V CEUU, TER NA MALO V 12 PRODAJALNAH V VEČJIH SRE
DIŠČIH SLOVENIJE.

V okviru TOZD INŽENIRING v Celju vam nudimo:

O projektiranje, izvajanje in nadzor klimatsko-ogrevalnih na
prav;

O izdelavo elektro in drugih projektov.

ENAKI
19 Naš odgovor so

NARTA ŠAMPONI

KOPRIVNI ŠAMPON
z ekstratom koprive za tanke in redke lase.

ALPIN ŠAMPON
z ekstraktom alpskih zelišč za vse vrste las.

GOLDING ŠAMPON
z ekstraktom hmelja za mastne lase.

KAMILIČNI ŠAMPON
z ekstraktom kamilice ^a občutljivo lasišče.

BREZOV ŠAMPON
z ekstraktom breze za vse vrste las.

ILIRIJA-VEDROG '
Kozmetika NARTA

*» ** p* *»



SODOBNA ZAKLADNICA ZNANJA O PRETEKLOSTI SI/ETA
SVETOVNA ZGODOVINA

730 STRANI
OKROG 430 BARVNIH IN ČRNO-BELIH 

SLIK
100 BARVNIH ZEMLJEVIDOV
75 Časovnih preglednic
IN GRAFIKONOV

LEKSIKONSKI FORMAT 24,5 x 16 cm

PRIHRANITE 100 DIN!
Cena do izida jeseni 76 
480 din
Po izidu 580 din

Možnost plačila v štirih obrokih po 120 din

Subskripcijska cena mora biti vplačana 
pred izidom knjige

Naročila sprejemajo
— vse knjigarne
— zastopniki Cankarjeve založbe
— Cankarjeva založba, Ljubljana

ZALOŽBA

V sodelovanju 
z založbo HJERDER 
(Ploetz), ZRN 
in založbo NAPRIJED, 
Zagreb

IZVIRNA SPOJITEV BESEDNEGA IN SLIKOVNEGA GRADIVA
Temeljno ogrodje dela predstavlja slikovno gradivo, ki spremlja besedilo 
in nazorno pojasnjuje osnovna vprašanja zgodovinske daljnje in bližnje 
preteklosti:
— prazgodovino od učlovečitve človeka do nastanka visokih civilizacij,
— razvoj visokih kultur na Bližnjem Orientu,
— egiptovsko, staroindijsko in starokitajsko civilizacijo ter stare civilizacije 

indijanskih ljudstev.

— zgodovino Evrope in Sredozemlja,
— severnoevropska barbarska ljudstva,
— srednji vek v Evropi, Indiji in na Kitajskem,
— nastanek modernega sveta,
— meščansko dobo,
— svet v času obeh svetovnih vojn in čas med njima,
— dogajanja po drugi svetovni vojni

ZGODOVINA VSEGA ČLOVEŠTVA STRNJENA V ENI KNJIGI
NAROČILNICA 1

Vsebinsko, likovno in tehnično je ta knjiga novost in sodi med najuspešnejše dosežke sodobne 
svetovne leksikografije

Register pojmov, imen in dogodkov daje knjigi enciklopedičen značaj

PROSVETNI DELAVEC - SEPTEMBER 1976

Priimek in ime____________________________

Naslov
ulica kraj poštna številka

Zaposlen prL

Naslov del. organizacije

Rojen 

Poklic.

ulica

_Reg. štev. os. izk.

kraj poštna številka

_kdo jo je izdal_______________ _

Nepreklicno naročam knjigo 000660 SVETOVNA ZGODOVINA umetno usnje 480 din

Plačal bom - v enkratnem znesku 480 din
- v štirih zaporednih mesečnih obrokih (4 x 120 din)

Knjigo mi pošljite - na dom 
- v službo

DARILO ZA VSE NAROČNIKE
Pozlačen faksimile izredno redkega zlatnika Aleksandra Velikega (original hrani Narodni muzej 
v Ljubljani) v premeru 19 mm

Odlitek zlatnika bo prejel vsak naročnik SVETOVNE ZGODOVINE, če bo vplačal vsaj dva obroka (tj. 240 din) 
v roku dveh mesecev po naročilu

Prosimo označite pogoje, ki vam najbolj ustrezajo 
Znesek bom poravnal po prejemu računa in položnic

Ta ugodnost velja le, dokler naklada odlitka ne bo izčrpana.

Datum: Podpis:

Izrežite in čimprej pošljite na naslov: CANKARJEVA ZALOŽBA, Kopitarjeva 2, 61000 Ljubljana
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Solidarnostna akcija Sindikata delavcev družbenih 
dejavnosti Jugoslavije

Majski potres v mejnih območjih SR Slovenije in junijske 
poplave v južni Srbiji so povzročili materialno škodo, poruše
nih pa je bilo tudi veliko objektov, posebno v ekonomsko nera
zvitih občinah, v Tolminu in Lebanih. Porušenih ali zelo po
škodovanih je veliko gospodarskih, stanovanjskih in družbenih 
objektov. Po prvih ocenah znaša škoda v Tolminu približno 
100 milijonov din, v Lebanih pa 1860 milijonov.

Delavci in delovni ljudje, delovne organizacije in družbeno
politične skupnosti vseh naših republik in pokrajin so že na 
razne načine izrazili solidarnost in pomagali prizadetim kra
jem. Razumljivo je, da so solidarnostna sredstva, posojila in 
pomoč namenjena predvsem odpravljanju škode na gospodar
skih in stanovanjskih objektih ter bolnišnicah in šolah, saj brez 
teh ni mogoče organizirati življenja in dela na teh območjih. 
Toliko bolj, ker gre za ekonomsko nerazvite kraje.

Elementarne nesreče so povzročile veliko škodo tudi na kul
turnih objektih v teh občinah. V Tolminu je bila uničena knjiž
nica in čitalnica, ki je bila zgrajena leta 1862 in je opravila v 
preteklosti pomembno kulturno in narodno poslanstvo. Bila je 
edina stavba, v kateri so organizirali kulturno življenje v tej ob
čini. Pomagala je tudi sosednjemu slovenskemu prebivalstvu, 
ki živi še danes zunaj meja svoje domovine. Tako poslanstvo bi 
morala knjižnica še bolj uresničevati v prihodnosti.

V Lebanih so uničeni vsi objekti, v katerih je potekalo kul
turno življenje.

V novih, oteženih razmerah ni mogoče pričakovati, da bi bili 
objekti za kulturo kmalu urejeni. Glede na to so v nekaterih 
osnovnih in občinskih organizacijah našega sindikata predla
gali solidarnostno akcijo. Zato, ker je akcija v resnici potrebna 
pa tudi idejnopolitično pomembna, je zvezni odbor Sindikata 
delavcev družbenih dejavnosti Jugoslavije na seji dne 6. junija 
1976 sklenil, da bo pri svojem članstvu in organizacijah ter pri 
samoupravnih interesnih skupnostih za kulturo vodil sindi
kalno akcijo solidarnosti, ki bo pripomogla k izgradnji knjižnice 
v Tolminu in doma kulture v Lebanih. Akcijo so podprle vse 
republiške in pokrajinske organizacije našega sindikata.

Prvi prispevek k tej akciji je dal zvezni odbor po zaključnem 
računu za leto 1975, in sicer 600.000 din.

Zvezni odbor poziva vse delavce — člane sindikata na po- 
' dročju kulture, znanosti, zdravstva, uprave in sodstva, social
nega zavarovanja in socialnega varstva, bank, zavarovalnic in 
druge finančne organizacije pa tudi občane v JLA, naj se mno
žično in solidarno vključijo v to akcijo.

Pozivamo vse osnovne organizacije sindikata, občinske in 
medobčinske odbore in ustrezne organe pri svetih Zveze sindi
katov Jugoslavije za področja družbenih dejavnosti, naj organi
zirano začno akcijo.

Posebej pozivamo vse občinske, pokrajinske in republiške 
kulturna skupnosti, naj prispevajo k tej akciji.

Prepričani smo, da bo naše članstvo in organizacije tako kot 
vedno doslej v podobnih situacijah množično sodelovalo v ak
ciji.

Akcija traja od 15. septembra do 15. novembra. Ima tri 
oblike solidarnostne pomoči:

— prostovoljni solidarnostni prispevek vsakega člana sindi
kata v enkratnem znesku 20 din;

— izločitev dela članarine, ki ostane osnovnim organizaci
jam, občinskim in medobčinskim odborom;

— prostovoljni prispevek občinskih in republiških kulturnih 
skupnosti.

Glede na pomen akcije je pri zveznem odboru ustanovljen 
koordinacijski odbor, ki organizira in spremlja celotno akcijo. 
Podobni odbori so ustanovljeni pri republiških in pokrajinskih 
odborih našega sindikata. Priporočamo, naj osnovne organiza
cije sindikata in občinski odbori zadolžijo posameznike ali sku
pine članov izvršnih odborov, ki bodo vodili to akcijo.

Zbrane prispevke članstva, organizacij in kulturnih skupno
sti pošljite najkasneje dp L decembra leta 1976 na tekoči račun 
zveznega odbora Sindikata delavcev družbenih dejavnosti, št.: 
60806-655-133 Beograd, Trg Marxa in Engelsa 5 z oznako 
»Sredstva solidarnosti SRDD Tolminu in Lebanu«.

Koordinacijski odbor bo razdelil zbrani denar enakomerno 
za oba omenjena objekta.

Prepričani smo, da bodo naši člani, organizacije in samou
pravne interesne skupnosti sprejeli predlagano akcijo.

ZVEZNI ODBOR SINDIKATA DELAVCEV 
DRUŽBENIH DEJAVNOSTI JUGOSLAVIJE
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Srečanje učiteljev v Ljubljani

OSNOVNA ŠOLA »BRAČIČEVA BRIGADA« FRAM

razpisuje za nedoločen čas prosta delovna mesta:
— učitelja matematike in fizike — PRU ali P
— učitelja nemškega jezika z nepolnim delovnim časom — 

(15 ur) PRU ali P
— učitelja tehničnega pouka z nepolnim delovnim časom 

(12 ur) PRU ali P
— učitelja telesne vzgoje z nepolnim delovnim časom (14 ur)
Učitelj za matematiko in fiziko bo imel na voljo družinsko 
stanovanje.
Ugodne avtobusne zveze z Mariborom.
Kandidati naj vložijo prijave, kolkovane z 2,00 din, in prilo
žijo dokazila o strokovnosti.
Rok prijave je 15 dni po objavi razpisa.

Komisija za kadrovske zadeve
GLASBENE ŠOLE LJUBLJANA VIČ-RUDNIK,
Emonska 20
razpisuje za šolsko leto 1976/77 delovna mesta:
— profesorja violine
— profesorja klavirja
— profesorja klarineta
— profesorja blokflavte in flavte
— profesorja trobente
— profesorja violončela
— profesorja nauka o glasbi
— profesorja kontrabasa
Ta delovna mesta so razpisana za določen čas, s polovičnim 
delovnim časom.

— 2 učiteljev kitare — za določen čas, s polnim ali polo
vičnim delovnim časom.

PODRUŽNICA GLASBENE ŠOLE VIČ-RUDNIK 
DOBROVA

— profesorja klavirja — za določen čas

PODRUŽNICA GLASBENE ŠOLE VIČ-RUDNIK 
VELIKE LAŠČE

— profesorja harmonike — za določen čas

POKLICNA GOSTINSKA ŠOLA RADENCI 

razpisuje delovno mesto:
— učitelja za predmet pripravljanje jedi — STU
Delo je za določen čas (za eno leto).

KMETIJSKI ŠOLSKI CENTER 
RAKIČAN PRI MURSKI SOBOTI
razpisuje za nedoločen čas delovno mesto
— vzgojitelja

Pogoj: višja šolska izobrazba — domska vzgoja. 
Stanovanja ni.
Rok za prijave poteče 15 dni po objavi razpisa.

Letošnjega 29. maja je bilo v Ljubljani srečanje goriških učiteljev 
ki so maturirali v Gorid na slovenskem učiteljišču leta 1915, med 
1. svetovno vojno. Pridružili so se jim tudi nekoliko starejši ifl 
nekaj mlajši učiteljski veterani. Srečanja se je udeležilo 21 učiteljev 
in učitdjic iz Trsta, Sežane, Gorice in Maribora. Na srečanju so 
izglasovali protestno, resoludjo proti preštevanju Slovencev na 
Koroškem in se zavzeli za dosledno izvajanje 7. člena državne 
pogodbe ter spoštovanja slovenske narodnosti na Koroškem. " 
(Besedilo: Stanko Skočir)

Delovna skupnost 
OSNOVNE SOLE CIRKOVCE

razpisuje za nedoločen čas prosta delovna mesta:
— učitelja zgodovine in zemljepisa ter družbeno-moralne 

vzgoje, PRU, polni delovni čas; .
— učitelja glasbene vzgoje in tehničnega pouka, PRU, dopol 

nje vanje, skupaj polni delovni čas;
— učitelja telesne vzgoje, PRU, polovična obveznost.
Rok za prijave: 15 dni po objavi razpisa.
Prijave pošljite na naslov: Delovna skupnost osnovne šole 
Cirkovce, 62326 Cirkovce.

Komisija za volitve in imenovanja ter kadrovska vprašanja 
SKUPŠČINE OBČINE SLOVENSKA BISTRICA

razpisuje delovno mesto:
— ravnatelja osnovne šole Spodnja Polskava
Pogoj: za ravnatelja šole je lahko imenovan, kdor izpolnjuje 
tele pogoje:
1. da ima visoko ali višjo izobrazbo pedagoške smeri, oprav

ljen strokovni izpit in najmanj 5 let pedagoške prakse
2. da ima moralnopolitične vrline in je dejaven družbenopo

litični delavec.
Na razpisano delovno mesto se lahko prijavijo tudi kandi
dati, ki izpolnjujejo pogoje pod tč. 2. in imajo srednjo stro
kovno izobrazbo pedagoške smeri ter najmanj 10 let delovnih 
izkušenj. Zavezati pa se morajo, da si bodo v 2 letih prido
bili višjo strokovno izobrazbo pedagoške smeri.
Kandidati naj pošljejo vloge z življenjepisom, navedbo po
datkov o dosedanjem delu in dokazili o strokovni izobrazbi 
komisiji za volitve in imenovanja ter kadrovska vprašanja 
skupščine občine Slovenska Bistrica v 15 dneh po objavi 
razpisa.

TEHNIŠKA KEMIJSKA SOLA RUSE

ponovno razpisuje
za šolsko leto 1976/77 prosta delovna inesta:

šola:
za nedoločen čas:

— profesorja telesne vzgoje — za dekleta, 
pogoj: visoka šola za telesno vzgojo

— profesorja matematike in fizike,
pogoj: visoka šola

— učitelja za predmet: stroji in operacije v kemijski indu
striji in strojni elementi,
pogoj: dipl. ing. strojništva

dom:
za nedoločen čas:

— vzgojitelja,
pogoj: višja izobrazba

za določen čas (od 1. 9. 1976 do 30. 4. 1977):
— vzgojitelja,

pogoj: višja izobrazba

Odbor za medsebojna razmerja delavcev v združenem delu pri 
VZGOJNOVARSTVENEM ZAVODU POSTOJNA

razpisuje prosta delovna mesta:
— 10 vzgojiteljic
— 3 medicinskih sester pediatrične smeri
Pismene prijave sprejema tajništvo VVZ Postojna, Pot na 
Kremenco 4.
Rok prijave je 15 dni po objavi.

Odbor za medsebojna razmerja 
OSNOVNE ŠOLE GORNJI LOGATEC

razpisuje prosti delovni mesti:
— dveh učiteljev matematike in fizike, za nedoločen čas, 

PRU, P, PA
Kandidati naj pošljejo pismene prijave z življenjepisi in do
kazili o izobrazbi tajništvu šole v 15 dneh po objavi razpisa.
O izbiri bodo pismeno obveščeni v 15 dneh po poteku roka 
za prijavo.

OSNOVNA ŠOLA IVAN BABIČ-JAGER MAREZIGE

razpisuje naknadno 
za šolsko leto 1976/77 delovni mesti:
— učitelja biologije, kemije in gospodinjstva — za določen 

čas od 4. 10. 1976 do 4. 6. 1977 — polna učna obveznost
— učitelja telesne vzgoje — 10 ur učne obveznosti tedensko 

— za nedoločen čas
Pogoj: PRU.
Samsko stanovanje za določen čas, ugodne avtobusne zveze 
s Koprom.

Komisija za kadre
OSNOVNE ŠOLE ANTON AŠKERC 
RIMSKE TOPLICE

razpisuje prosta delovna mesta:
— učitelja glasbenega pouka ali učitelja glasbenega in li 

kovnega pouka na centralni šoli.
Sprejmemo tudi učitelja ali absolventa, ki ima veselje dc 
glasbe.
Stanovanje po dogovoru.
— učitelja telesne vzgoje žensk — PRU ali P.
Sprejmemo tudi absolventko.
Stanovanje po dogovoru.
— učitelja za pouk višje stopnje na podružnični šoli Henin« 

— U ali PRU.
Sprejmemo tudi absolventa (študenta) PA.

Odbor za medsebojna razmerja delavcev v združenem delu 
pri ŠOLSKEM CENTRU ZA BLAGOVNI PROMET 
V MURSKI SOBOTI \

razpisuje delovni mesti:
— učitelja blagoznanstva — tekstilni tehnolog, P
— učitelja ali učiteljice telesne vzgoje, P (končana VŠTK)

VZGOJNOVARSTVENI ZAVOD PIRAN

ponovno razpisuje 
za nedoločen čas prosto delovno mesto:
— vzgojiteljice — VZG
Samsko stanovanje.
Razpis velja do zasedbe delovnega mesta.

DIJAŠKI DOM MAJDE VRHOVNIK 
Ljubljana, Tabor 12

razpisuje za nedoločen čas prosto delovno mesto: 
— vzgojiteljice, visoka izobrazba 
Razpis velja do zasedbe delovnega mesta.


